


















 




















































































































































































































































































پنج شنبه 23 اسفند 1403-13 مارس  2025 -12 رمضان  1446 - شماره  27417

خبر

ایران در  بررسی آخرین آمارهای صنعت آب نشان می دهد 
سخنگوی  اعلام  طبق  و  گرفته  قرار  آبی  کم  بحرانی  شرایط 
استان   ۲۸ در  ها  بارندگی  میزان  اسفند،   ۱۹ تا  آب،  صنعت 
کشور کمتر از حد نرمال بوده و تنها یک استان بارشی بالاتر از 
میزان معمول خود را تجربه کرده است. این آمار نگران کننده 
در حالی منتشر می شود که متوسط بارش در کشور تاکنون 
میانگین ۱۶۰  با  مقایسه  در  ثبت شده که  متر  میلی  تنها ۱۰۱ 

میلی متری بلندمدت، کاهش ۳۷ درصدی را نشان می دهد.
ایران برای پنجمین سال متوالی درگیر خشکسالی است و این 
روند، منابع آبی کشور را به شدت تحت تأثیر قرار داده است. 
تغییر  ضرورت  بر  کارشناسان  آبی،  کم  استمرار  به  توجه  با 
الگوی مصرف در بخش های مختلف تأکید دارند. در بخش 
مانند  بر  پرآب  محصولات  کشت  کردن  محدود  کشاورزی، 
ازجمله  بر  آب  کم  محصولات  با  ها  آن  جایگزینی  و  برنج 
راهکارهایی است که می تواند بخشی از فشار بر منابع آبی را 
کاهش دهد. در بخش شهری نیز مدیریت هوشمند مصرف آب 

و جلوگیری از هدررفت، اهمیت حیاتی دارد.
کشور،  مناطق  برخی  در  پراکنده  های  بارش  وجود  با   
کارشناسان تأکید دارند که این میزان بارندگی تأثیر محسوسی 
توضیحات  اساس  بر  ندارد.  کشور  آبی  منابع  تأمین  در 
سخنگوی صنعت آب، بارش های گزارش شده، به ویژه در 
مناطق خشک، تنها سطح زمین را مرطوب می کنند و نقشی 
در ایجاد رواناب پایدار یا افزایش ذخایر آب ندارند. حتی در 
اردیبهشت، کمبود  نرمال در فروردین و  بارش های  صورت 
یک  با  ایران  اینکه  مگر  شد،  نخواهد  جبران  سالانه  تجمعی 

ترسالی غیرمنتظره روبه رو شود.
شده  گزارش  نامطلوب  نیز  تهران  در  ها  بارندگی  وضعیت   

استان  این  های  بارش  میزان  رسمی،  اعلام  اساس  بر  است. 
نسبت به سال گذشته ۲۵ درصد کاهش داشته و در مقایسه با 
میانگین بلندمدت، افت چشمگیر ۴۶ درصدی را تجربه کرده 
است. این کاهش بارش، تأثیر مستقیمی بر منابع آبی پایتخت 
داشته و موجب کاهش شدید ذخایر سدهای تأمین کننده آب 
ماملو  لتیان، طالقان و  امیرکبیر، لار،  از جمله سدهای  تهران، 
امیرکبیر  مفید مخزن سد  به گفته مسئولان، حجم  شده است. 
تقریباً به نصف کاهش یافته و سد لار نیز تقریباً خشک شده 

است.
 بحران در کشور؛ سدهای کلیدی در وضعیت قرمز

به  آب  ورودی  شود؛  نمی  محدود  تهران  به  تنها  آب  بحران 
سدهای کشور در سال جاری ۹.۵ میلیارد مترمکعب بوده که 
نسبت به سال گذشته با افت ۳.۵ میلیارد مترمکعبی روبه رو 
سد  ازجمله  کشور  سدهای  ترین  مهم  از  برخی  است.  شده 
در  خرداد   ۱۵ اصفهان،  در  رود  زاینده  هرمزگان،  در  میناب 
وضعیت  در  مرکزی  استان  در  ساوه  سد  و  رضوی  خراسان 

قرمز یا زرد قرار دارند.
 خطر جیره بندی آب در تابستان

یکی از مهم ترین نگرانی های مسئولان، احتمال جیره بندی 
اعلام  نیرو  وزارت  هرچند  است.  آینده  سال  تابستان  در  آب 
کرده که در تلاش است از اجرای این سیاست اجتناب کند، 
اما در صورت ادامه روند مصرف کنونی، ممکن است قطعی 
ناپذیر  اجتناب  مناطق  برخی  در  آب  شده  ریزی  برنامه  های 
شود. هم اکنون در تهران کاهش فشار آب از ساعت ۱۲ شب 
به بعد اجرا می شود، اما اگر میزان مصرف کاهش نیابد، امکان 

اجرای روش های سختگیرانه تر وجود دارد.
 به گزارش ایسنا،  متخصصان حوزه آب تأکید دارند که ایران 

برای عبور از این بحران به یک مدیریت مصرف هوشمندانه 
تنها  نه  زیرزمینی  های  چاه  از  رویه  بی  برداشت  دارد.  نیاز 
بحران  تواند  می  بلکه  کند،  نمی  حل  را  آب  کمبود  مشکل 
پذیرش  و  عمومی  مشارکت  شرایط،  این  در  کند.  تشدید  را 
واقعیت کم آبی از سوی شهروندان و مسئولان، اصلی ترین 

راهکار برای مقابله با بحران آب در کشور خواهد بود.
 چطور مصرف آب را کاهش دهیم؟

اما چطور می توان مصرف آب را کاهش داد، برای این مهم 
لازم است تا برای شستن میوه و سبزی ها از یک ظرف پر از 
آب استفاده کنید و آب را باز نگذارید. هنگام شستن ظروف، 
ابتدا چربی ها را با دستمال پاک کنید و سپس شستشو را انجام 
دهید و ماشین ظرف شویی را فقط در زمانی که کاملًا پر است 

روشن کنید.
دقیقه کاهش دهید. هر  از ۵  به کمتر  را   زمان دوش گرفتن 
دقیقه دوش گرفتن حدود ۱۲ لیتر آب مصرف می کند. هنگام 
مسواک زدن، شیر آب را باز نگذارید. می توان با یک لیوان 
مصرف  کم  های  سیفون  از  داد.  انجام  را  زدن  مسواک  آب، 
استفاده کنید. اگر سیفون قدیمی دارید، یک بطری پر از آب 

در مخزن آن قرار دهید تا حجم مصرفی کاهش یابد.
  ماشین لباس شویی را فقط زمانی روشن کنید که پر باشد، 
شلنگ  جای  به  آب  سطل  از  حیاط  یا  ماشین  شستن  برای 
استفاده کنید، نشتی ها و چکه های شیر آب را برطرف کنید؛ 
یک شیر چکه کننده می تواند ماهانه صدها لیتر آب هدر دهد. 
مانند  مصرف  کاهنده  تجهیزات  از  های جدید،  ساختمان  در 

سرشیرهای پخش کننده استفاده کنید.
 علاوه بر این بخش کشاورزی بزرگ ترین مصرف کننده آب 
برای  کشور(  آب  مصرف  درصد   ۹۰ )حدود  است  ایران  در 
کاهش مصرف در این بخش، نیز می بایست استفاده از سیستم 
های آبیاری نوین مانند آبیاری قطره ای و بارانی به جای روش 
کشت  همچنین  بگیرد.  قرار  توجه  مورد  غرقابی  سنتی  های 
محصولات کم آب بر به جای محصولات پرآب بر مانند برنج 
و هندوانه در مناطق کم آب، مدیریت زمان آبیاری )آبیاری در 
ساعات خنک روز مانند صبح زود یا عصر برای جلوگیری از 
تبخیر آب(، استفاده از مالچ )پوشش گیاهی( برای جلوگیری 
از تبخیر آب از سطح خاک و بهره گیری از روش های مدرن 
تصفیه و بازیافت آب در مزارع از دیگر مواردی است که می 

توان به آن توجه کرد.
صنعتی  فرآیندهای  در  آب  بازیافت  نیز  صنعت  بخش  در   
مدرن  ها(،  کارخانه  در  شده  تصفیه  آب  از  مجدد  )استفاده 
تولید،  در  کاهش مصرف آب  برای  تجهیزات صنعتی  سازی 
از سیستم های  استفاده  با  ها  نیروگاه  کاهش مصرف آب در 
خنک کننده بهینه و استفاده از آب های غیرشرب برای بخش 

هایی که نیاز به آب آشامیدنی ندارند باید مورد توجه باشد.
 بحران آب یک چالش ملی است که تنها با تغییر رفتار مصرفی 
و بهره گیری از فناوری های نوین قابل مدیریت است. اگر هر 
فرد و هر بخش، میزان مصرف آب خود را کاهش دهد، می 
توان از بروز بحران های جدی تر در آینده جلوگیری کرد. هر 

قطره آب اهمیت دارد، پس همین امروز اقدام کنیم.

خشکسالی بی سابقه در کشور؛ آب خط بحران را رد کرد 

خطر جیره  بندی آب در تابستان

گفت:  تهران  خمینی  امام  بیمارستان  ارولوژی  بخش  رئیس 
وزارت بهداشت در مقطعی اهدای کلیه را به طور سختگیرانه ای 
محدود کرده بود که تعداد اهدای کلیه ها بسیار کم شده بود، 
اما در سه چهار سال اخیر، این روند کمی افزایش یافته است؛ 
داده  مراکز  به  زنده  به  زنده  پیوند  اجازه  بیشتر  به طوری که 

می شود. 
امام  بیمارستان  ارولوژی  بخش  رئیس  اینانلو«  حسن  »سید 
خمینی تهران در پاسخ به این سوال که اخیرا عنوان شده که 
بازار فروش کلیه داغ شده است و متقاضی آن افزایش یافته 
بر  موضوع  این  گفت:  دارد؟  موضوع صحت  این  آیا  است، 
بهداشت  وزارت  است.  بهداشت  وزارت  سیاست های  اساس 
به طور سختگیرانه ای محدود کرده  اهدای کلیه را  در مقطعی 
بود که تعداد اهدای کلیه ها بسیار کم شده بود، اما در سه چهار 
به طوری که  است؛  یافته  افزایش  کمی  روند  این  اخیر،  سال 

اجازه پیوند زنده به زنده بیشتر به مراکز داده می شود. 
این  برای  »فروش«  لفظ  از  استفاده  حال،  این  با  افزود:  او 
در  کلیه  اهدای  که  چرا  نیست،  مناسب  چندان  موضوع 
کشورهای مختلف با سیاست های متفاوتی انجام می شود و در 
کشور ما نیز با توجه به تعداد بالای بیماران دیالیزی، باید این 

کار صورت گیرد. 
دو  از  کلیه  پیوند  کرد:  اظهار  کلیه  پیوند  منابع  درباره  اینانلو 
زنده  اهداکنندگان  از  دیگری  و  مغزی  افراد دچار مرگ  منبع 
تأمین می شود. از یک سو، دولت باید تمام تلاش خود را بکند 
تا تعداد تصادفات و به تبع آن مرگ مغزی ها کاهش یابد. از 
باید  نیاز دارند و  بیماران دیالیزی به پیوند کلیه  سوی دیگر، 
این موضوع دوطرفه  بنابراین،  تأمین شود.  از جایی  نیاز  این 
است وخوب نیست که بگوییم از پیوند زنده به زنده نباشد و 
تنها از جسد و افرادی که دچار مرگ مغزی شدند باشد، انجام 
شود و از طرف دیگر دولت نیز تلاشی نکند برای این که مرگ 
مغزی را کم کند. در واقع دولت باید میان این که هم مشکل 
دیالیزی ها حل شود و هم به بازار فروش کلیه دامن زده نشود، 

تعادل ایجاد کند. 
او تاکید کرد: باید در نظر داشت که وقتی برای بیمار پیوند 
توجهی  قابل  به طور  زندگی اش  کیفیت  می شود،  انجام  کلیه 
نسبت به زمانی که دیالیزی است، تغییر می کند. از یک طرف 
دیالیز هزینه زیادی برای دولت دارد و باید تعداد دیالیزی ها 

را با پیوند کم کرد. 
دیگر  کشورهای  مراجعان  به  ایرانی ها  از  کلیه  اهدای 

ممنوع است
درباره  تهران  خمینی  امام  بیمارستان  ارولوژی  بخش  رئیس 
پیوند کلیه برای افرادی که از دیگر کشورها به ایران می آیند، 
گفت: این افراد معمولًا از کشور خودشان اجازه می گیرند و 
سپس برای پیوند به ایران می آیند؛ یعنی هم دهنده و هم گیرنده 
پاکستان  عراق،  مانند  کشورهایی  از  بیشتر  و  هستند  هموطن 
بهداشت خود آن  اجازه وزارت  با  منطقه  و دیگر کشورهای 
به  ایرانی ها  از  کلیه  اهدای  اما  انجام می شود،  پیوند  کشورها 

آن ها ممنوع است. 
که  باعث می شود  عواملی  این سوال که چه  به  پاسخ  در  او 
آن ها نتوانند جراحی پیوند کلیه را در کشور خود انجام دهند 
اصلی  دلیل  سه  تا  دو  معمولًا  کرد:  بیان  بیایند؟  ایران  به  و 
متخصص  جراح  نداشتن  اصلی،  دلایل  از  یکی  دارد.  وجود 
در زمینه پیوند است، زیرا بیشتر افراد تمایل دارند که جراحی 
در کشوری با امکانات و تجربه مناسب انجام شود. دوم، در 
برخی کشورها پیوند زنده به زنده ممنوع است. اما لازم به ذکر 
است که این جراحی ها بدون اجازه کشورها انجام نمی شود 
تأیید معاونت درمان  با  نامه سفارت خودشان و  با  و معمولًا 

وزارت بهداشت برای پیوند می آیند. 
اینانلو در پاسخ به این پرسش که افرادی که به واسطه وضعیت 
مالی خود حاضر به اهدای کلیه می شوند، چه مبلغی بابت آن 
دریافت می کنند؟ گفت: بین کسی که می خواهد کلیه اهدا کند 
مبلغ  توافقی  به صورت  بگیرد،  پیوند  می خواهد  که  کسی  و 

تعیین می شود. 

به  سیاه  بازار  مطمئنا  باشد،  عرضه  از  بیش  تقاضا  هرگاه 
وجود می آید

درمان  و  بهداشت  کمیسیون  عضو  جمالیان«  محمد  »سید 
مجلس شورای اسلامی در گفت  وگو با خبرنگار ایلنا درباره ی 
افزایش متقاضیان و شکل گیری بازار سیاه فروش کلیه توضیح 
داد: به هر حال، هرگاه تقاضا بیش از عرضه باشد، مطمئناً بازار 
خاطر  به  کلیه،  مورد  در  اما  می آید.  وجود  به  آن  برای  سیاه 
متفاوت  کمی  وضعیت  دارد،  که  خاصی  ضوابط  و  شرایط 
هر  به  را  کلیه اش  بتواند  کسی  هر  که  نیست  این گونه  است. 
گیرنده ای بدهد. مطمئناً باید یک سری آزمایش ها انجام شود تا 
مشخص شود که از نظر گروه خونی و بافت پیوندی، این دو 
به هم می خورند. اگر بین گیرنده و دهنده سنخیت وجود داشته 
باشد، بعد از انجام آزمایشات لازم، تازه اجازه داده می شود 

که این اتفاق بیفتد. 
او ادامه داد: میان اکثریت چنین چیزی در حال حاضر وجود 
ندارد، اما متأسفانه تعداد کمی از افراد به خاطر مسائل اقتصادی 
نسبت  اینکه  بر  مبنی  گزارشی  ما  می زنند.  کار  این  به  دست 
همچنین  ندارد.  وجود  داشته ایم،  تغییری  گذشته  سال های  به 
گزارش هایی که از وزارت بهداشت در حوزه پیوند دریافت 
افزایش چشمگیری  موضوع  این  که  نمی دهد  نشان  کرده ایم، 
پیدا کرده باشد. اما عده ای کمی به خاطر مشکلات اقتصادی 
که دارند، دست به این کار می زنند و به عنوان متقاضی ارتباط 
برقرار می کنند؛ اما می دانیم که قانوناً بین دهنده و گیرنده نباید 

ارتباطی برقرار شود. 
جمالیان اضافه کرد: حتی افرادی که دچار مرگ مغزی هستند 
می دهند،  انجام  را  اهدا  این  زنده  به صورت  که  افرادی  و 
تمام  نمی شناسند.  را  همدیگر  دهنده  و  گیرنده  معمولًا 
سیاست گذاری های ما بر این اساس است که ارتباط بین دهنده 
و گیرنده نباشد و طبق روال خود پیش برود. امیدواریم وزارت 
بیشتر  زمینه  این  در  را  سیاست گذاری های خود  نیز  بهداشت 

کند تا این کار خیر و بزرگ با مسائل اقتصادی آلوده نشود. 
پیوندی  بیشترین میزان اهدای  باید گفت که  او تصریح کرد: 
که در حال حاضر انجام می شود از بیماران مرگ مغزی انجام 
می شود و سپس از اجساد و در نهایت از زنده به زنده است. 
در  تصوری  که  می بینید  کنید،  بررسی  را  پیوندها  آمار  وقتی 
این چند روز در ذهن مردم شکل گرفته است، نادرست است.

چرا بازار »فروش کلیه« داغ شده است؟
 صدور مجوز به مراکز درمانی برای انجام پیوند بیشتر از اهداکننده زنده 

شناسایی 1126 مبتلا به تب دنگی
 صید پشه آلوده در ۹ استان 

بر ۱۱۲۶  بالغ  ماه  اسفند  تاریخ ۱۹  تا  ابتدای سال ۱۴۰۳  از 
مورد مثبت تب دنگی تشخیص داده شده است و پشه ناقل 

ویروس تب دنگی در ۹ استان کشور صید شده است. 
شبیه  ویروسی  تب دار  بیماری  یک  نام  دنگی  تب  بیماری 
آنفلوآنزا است که به دو شکل معمولی )خفیف( و خونریزی 
به آن تب استخوان شکن هم  بروز می کند و  دهنده )شدید( 

می گویند.
این بیماری توسط دو گونه مهم پشه های آئدس )آلبوپیکتوس 
نزدیکی  در  پشه ها  این  می شود.  منتقل  انسان  به  اجیپتی(  و 
انسان و در محیط های مرطوب رشد می کنند.  زندگی  محل 
بیماری  مولد  به ویروس  آلوده  فردی  پشه،  هنگامی  که یک 
دانگ را نیش می زند، ویروس وارد بدن پشه می شود. سپس 
ویروس  می زند،  نیش  را  دیگری  فرد  آلوده  پشه  هنگامی که 

وارد جریان خون آن فرد می شود.
می کنند  زندگی  مناطقی  در  از جمعیت جهان  نیمی  از  بیش 
که امکان ابتلابه این بیماری وجود دارد؛ امسال در پی وقوع 
سیلاب  هایی در امارات، پشه ها وارد کشور ما نیز شدند و روز 
به روز بر تعداد مبتلایان بیماری افزوده شده و پشه های آئدس 

ناقل این بیماری در ایران هم شناسایی شده است.
شناسایی 1126 مورد ابتلا به تب دنگی در کشور 

براساس گزارش نظام مراقبت سندرمیک جاری در کشور از 
ابتدای سال ۱۴۰۳ تا تاریخ ۱۹ اسفند ماه بالغ بر ۱۱۲۶ مورد 
مثبت تب دنگی تشخیص داده شده است که تعداد ۹۲۱ مورد 
آن در داخل کشور رخ داده است و انتقال محلی محسوب 
می شود و مابقی بیماران در خارج از کشور به بیماری دچار 

شده اند.
محلی  انتقال  موارد  تسنیم،  به  بهداشت  وزارت  اعلام  طبق 
۱۳ مورد در شهرستان بندرلنگه استان هرمزگان و ۸۹۶ مورد 
در شهرستان چابهار استان سیستان و بلوچستان و ۱۲ مورد 
با سابقه سفر به چابهار در سایر استان های کشور شناسایی 

شده است.
هرمزگان،  استان های  در  اجیپتی  آئدس  پشه  در حال حاضر 
در  آلبوپیکتوس  آئدس  پشه  و  بوشهر  بلوچستان،  و  سیستان 
استان های گیلان، مازندران، اردبیل، آذربایجان شرقی، زنجان 

و قزوین صید شده است.

۸هزار  حدود  روزانه  گفت:  بجنورد  بازرگانی  اتاق  رئیس 
به دلیل  اقتصادی  فعالان  و  اصناف  به  ریال خسارت  میلیارد 

ناترازی و قطع برق وارد می شود. 
با اصحاب رسانه خراسان  عباس کاظمی در نشست خبری 
شمالی اظهار داشت: اتاق بازرگانی بجنورد و شهرداری این 
توافق  به  هفت  طبقه  سبز  ساختمان  یک  ساخت  برای  شهر 
رعایت  و  انرژی  بهره وری  هدف  با  که  پروژه  این  رسیدند. 
به عنوان  است،  شده  طراحی  محیط زیستی  استانداردهای 

الگویی برای توسعه پایدار شهری در نظر گرفته می شود.
و  دانش  نقش  بر  تأکید  با  بجنورد  بازرگانی  اتاق  رئیس 
نوآوری در توسعه اقتصادی، گفت: در راستای توانمندسازی 
و  نخبگان  دانشگاهی،  جامعه  ظرفیت های  از  بازرگانان، 
از  حمایت  همچنین  کرد،  خواهیم  استفاده  اقتصادی  فعالان 
پایان نامه های دانشجویی مرتبط با حوزه تجارت و اقتصاد را 

در دستور کار داریم.
افزود:  تجاری  فرآیندهای  تسهیل  به ضرورت  اشاره  با  وی 
یکی از پیشنهادات ما به دولت، تفویض برخی اختیارات به 
استانداران بوده است، این اقدام می تواند به کاهش بروکراسی 

اداری و تسریع روندهای تجاری کمک کند.
کاظمی راجع به ظرفیت بالای تولید برق در استان بیان کرد: 
خراسان شمالی سه برابر میزان اوج مصرف برق خود، انرژی 
تولید می کند، با این حال، سهمیه برق استان متناسب با این 
تولید نیست. درخواست ما این است که سهمیه برق استان 
از تولید خود افزایش یابد، زیرا روزانه حدود ۸ هزار میلیارد 

ریال خسارت به دلیل ناترازی برق وارد می شود.
توجه  قابل  افزایش  اعلام  با  بجنورد  بازرگانی  اتاق  رئیس 
کارت   ۱۱۵۸ تاکنون  گفت:  بازرگانی  کارت های  صدور 
بازرگانی صادر شده است که از این تعداد، ۲۹۹ کارت فعال 
گذشته  سال  به  نسبت  بازرگانی  کارت های  صدور  هستند، 

۲۴۰ درصد رشد داشته است.
وی همچنین از برنامه های این نهاد برای تقویت روابط تجاری 
ابراز کرد: در سال جاری،  با کشورهای مختلف خبر داد و 
کشور  چند  و  امارات  روسیه،  ترکیه،  به  تجاری  هیئت های 
دیگر اعزام شده اند. برای سال آینده نیز برنامه ریزی کرده ایم 
تا هیئت هایی را به چین، افغانستان، عمان، تاجیکستان و دیگر 

کشورها اعزام کنیم.
در پایان کاظمی از امضای تفاهم نامه ای میان اتاق بازرگانی و 
شهرداری بجنورد برای ساخت یک ساختمان سبز هفت طبقه 
خبر داد. این ساختمان با رعایت استانداردهای زیست محیطی 
انرژی  کاهش مصرف  در  نوین  فناوری های  از  بهره گیری  و 
پایدار  توسعه  برای  الگویی  می تواند  و  شد  خواهد  طراحی 

شهری باشد.

ضرر روزانه 8 هزار میلیاردی 
فعالان اقتصادی از »قطع برق« 

اسفندماه  اول  از  گفت:  کشور  اورژانس  سازمان  سخنگوی 
تا روز ۲۰ اسفند، ۲۰۹ نفر در حوادث چهارشنبه سوری در 
کشور مصدوم شدند که این آمار نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته، ۳۸ درصد کاهش داشته است. 
بابک یکتاپرست گفت: در این بازه زمانی ۲ مرد و یک خانم 

بر اثر انفجار مواد محترقه جان باختند.
وی با بیان اینکه ۹۵ درصد مصدومان مرد و ۵ درصد خانم ها 
بودند، افزود: ۱۹۸ نفر از مصدومان حوادث مرتبط با چهارشنبه 
سوری به بیمارستان اعزام شدند و ۳۴ نفر برای انجام اقدامات 
ترخیص  درمان  از  پس  نفر   ۱۶۳ و  بستری  درمانی  تکمیلی 

شدند.سخنگوی سازمان اورژانس با اشاره به نوع آسیب های 
وارده به مصدومان، گفت: از مجموع آمار مصدومان، ۲۳ مورد 
مورد سوختگی   ۱۰۲ و  آسیب چشمی  مورد   ۳۲ قطع عضو، 
گذشته  سال  مشابه  مدت  به  نسبت  آمار  این  و  گزارش شده 

روند کاهشی داشته است.
و  مصدوم   ۴۹ با  شرقی  آذربایجان  افزود:  مسئول  مقام  این 
از حوادث  ناشی  بیشترین آسیب دیدگان  فوتی رکورددار   ۲
چهارشنبه سوری است و تهران و آذربایجان غربی به ترتیب 

در رتبه های بعدی قرار دارند.
یکتاپرست با تاکید بر آمار تفکیک جنسیتی مصدومان، گفت: 

فرد  سن ترین  کم  و  بوده  سال   ۱۸ مصدومان  سنی  میانگین 
فرد مصدوم خانم ۷۵  مصدوم، پسربچه ۵ ساله و مسن ترین 

ساله بوده است.
سخنگوی سازمان اورژانس افزود: ۸۶ درصد از آسیب دیدگان 
استفاده  و  تولیدکننده  سوری،  چهارشنبه  با  مرتبط  حوادث 
کننده مواد محترقه بودند و ۱۳ درصد مربوط به عابران پیاده و 

یک درصد عوامل امدادی بودند.
گفتنی است  در مراسم چهارشنبه آخر سال گذشته )۱۴۰۲( 
قطع  نفر   ۳۰۵ و  فوت  نفر   ۱۷ مصدوم،  نفر  هزار   ۶ از  بیش 

عضو شدند.

20۹ مصدوم چهارشنبه سوری طی 20 روز گذشته
هیئت  جلسه  حاشیه  در  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون  وزیر 
دولت و در جمع خبرنگاران عنوان کرد : یارانه ۱۰۰ هزار نفر 

بر اساس قانون بودجه در پایان سال قطع می شود.
احمد میدری افزود: یارانه کسانی که مثلًا خودروی بالای ۵ 
میلیارد دارند یا مسکن بالای ۳۵ میلیارد دارند قطع می شود؛ 
اطلاعات این افراد از سازمان مالیاتی استعلام شده است و بر 

اساس آن اقدام می شود.
نخبگان  بنیاد  از  نفر   ۱۰۰۰ آینده  سال  داد:  ادامه  کار  وزیر 
ودانشگاه های برتر کشور را در سازمان تامین اجتماعی به 

منظور کادرسازی بکار خواهیم گرفت.

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد
یارانه 100 هزار نفر قطع می شود

رایزنی ایران، روسیه و چین درباره برنامه هسته ای 
ایران در پکن

وزارت امور خارجه چین اعلام کرد معاونان وزیران خارجه ایران، 
روسیه و چین در آینده نزدیک درباره برنامه هسته ای ایران گفت وگو 
می کنند.وزارت امورخارجه چین اعلام کرد در تاریخ ۱۴ مارس )۲۴ 
اسفند( در پکن قرار است معاونان وزیران خارجه ایران، روسیه و 
چین در نشستی سه جانبه درباره موضوع هسته ای ایران بحث و رایزنی 
کنند.ایران، روسیه و چین در روزهای گذشته نیز یک مانور دریایی 
ایران  در جنوب شرق  بندر چابهار  به  نزدیک  در آب های  مشترک 

برگزار کردند.
لاوروف: تلاش آمریکا برای سیاسی کردن مساله 

هسته ای ایران نگران کننده است
وزیر امور خارجه روسیه گفت نشانه ها درباره اینکه آمریکا خواستار 
توافق جدید درباره برنامه هسته ای ایران همراه با شروط سیاسی است، 
نگران کننده است. »سرگئی لاوروف« در مصاحبه ای گفت: »روسیه و 
شرکایش در مورد برنامه اقدام جامع مشترک درباره موضوع هسته ای 
ایران گفت وگو کردیم. ما طرفدار بازگرداندن برنامه اولیه ای هستیم که 
آمریکایی ها در دوره اول دولت ترامپ از آن خارج شدند. برخی از 
تماس ها در طرف اروپایی وجود دارد.« لاوروف همچنین با اشاره به 
مناسبات با واشنگتن گفت منافع روسیه و ایالات متحده هرگز یکسان 

نخواهد بود و این منافع نمی توانند حتی تا ۵۰ درصد منطبق باشند.
ایالت«  یکمین  و  »پنجاه  جدید  قرارداد  ترامپ 

آمریکا را به کانادا پیشنهاد داد
»دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا گفت که مالیات حتی بالاتری 
را بر واردات کانادا وضع خواهد کرد و تعرفه های فولاد و آلومینیوم 
را دو برابر می کند و به ۵۰ درصد می رساند. »دونالد ترامپ« رئیس 
جمهور آمریکا همچنین تاکید کرد که می خواهد دومین کشور بزرگ 
جهان )کانادا( را ضمیمه کند و اظهار داشت که تنها راه برای حل 
بن بست تعرفه ها تبدیل شدن کانادا به پنجاه و یکمین ایالت »ارزشمند« 
ایالات متحده است. ترامپ این اقدام را در پستی در پلتفرم تروث 
سوشیال خود اعلام کرد و توضیح داد که افزایش تعرفه ها در پاسخ 
به ۲۵ درصد اضافه هزینه تلافی جویانه بر صادرات برق به ایالات 

متحده است .
دولت پرتغال سقوط کرد

پارلمان پرتغال با رأی عدم اعتماد، دولت راست میانه را برکنار کرد 
و این کشور را در آستانه سومین انتخابات ملی در کمی بیش از سه 
سال گذشته قرار داد. دولت یک ساله »لوئیس مونته نگرو« نخست وزیر 
کنترل  زیرا  داشت،  قرار  متزلزل  موقعیتی  در  ابتدا  همان  از  پرتغال 
اکثریت پارلمان را در اختیار نداشت و اخیراً نیز به دلیل جنجال هایی 
در خثوث معاملات تجاری وی تحت فشار قرار گرفته بود. »مارسلو 
ربلو دی سوزا« رئیس جمهوری پرتغال اعلام کرد که انتخابات برای 

تشکیل دولت جدید احتمالاً در ماه می برگزار خواهد شد.
ترامپ: کانادا چنان بهای سنگینی بپردازد که در 

تاریخ ثبت شود
رئیس جمهور آمریکا در پاسخ به تهدید کانادا مبنی بر قطع کامل برق 
سه ایالت آمریکا تهدید کرد که اتاوا چنان بهای سنگینی بپردازد که 
در تاریخ ثبت شود.دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا در پاسخ به 
ایالت آمریکا اعلام کرد:  بر قطع کامل برق سه  تهدید کانادا مبنی 
کانادا با استفاده از برق به عنوان ابزار چانه زنی و تهدید به سطح 
پایینی سقوط کرده است.رئیس جمهور آمریکا اضافه کرد: کانادا بهای 
سنگینی را خواهد پرداخت که تا سال ها در کتاب های تاریخ ثبت 

خواهد شد.
می  پیجر  هاروارد  دانشجویان  برای  بنت:  نفتالی 

فرستیم!
نخست وزیر اسبق رژیم اشغالگر صهیونیستی در واکنش به اعتراضات 
تمسخرآمیز  لحنی  با  او،  علیه حضور  هاروارد  دانشگاه  دانشجویان 
بنت، نخست وزیر  پیجر می فرستیم.نفتالی  برایشان دستگاه  ما  گفت: 
اسبق رژیم اشغالگر صهیونیستی در واکنش به اعتراضات دانشجویان 
ما  گفت:  تمسخرآمیز  لحنی  با  او،  حضور  علیه  هاروارد  دانشگاه 
بیان شد  آن  از  اظهارات پس  می فرستیم.این  پیجر  دستگاه  برایشان 

که دانشجویان معترض، حضور بنت در هاروارد را محکوم کردند.
العربیه: آمریکا سیستم های راداری ارتش یمن را 

هدف قرار داد
در  ارتش  راداری  سیستم های  به  آمریکا  هوایی  حملات  از  العربیه 
رسانه،  این  اعلام  اساس  داد.بر  خبر  یمن  الحدیده  بندر  نزدیکی 
سیستم های رادار ارتش در نزدیکی بندر الحدیده یمن توسط آمریکا 
هدف قرار گرفت.العربیه و الحدث نیز از حملات هوایی آمریکا به 

سیستم های راداری ارتش در نزدیکی بندر الحدیده یمن خبر دادند.
کنار  باید  کشورش  نجات  برای  زلنسکی  تلگراف: 

برود
یک رسانه انگلیسی با تشریح وضعیت حساس اوکراین در شرایط 
کنونی که حمایت پشتیبان اصلی خود، یعنی آمریکا را از دست داده 
است، خاطر نشان کرد که »ولودیمیر زلنسکی« برای نجات کشورش 
باید از قدرت کناره گیری کند. روزنامه دیلی تلگراف در گزارش خود 
زلنسکی«  »ولودیمیر  و  ترامپ«  »دونالد  تنش  پر  دیدار  به  اشاره  با 
روسای جمهور آمریکا و اوکراین در ۲۸ فوریه در کاخ سفید که به 
یک مشاجره لفظی تبدیل شد، آن را نمایشی از آسیب پذیری زلنسکی 
توصیف کرد و نوشت: پس از این دیدار، اگرچه رهبران اروپا او را 
انجام دادند، نه نیروی  با کلمات  اما این کار را  در آغوش گرفتند 

نظامی. 
اوکراین دست داشتن در حمله سایبری به ایکس را 

رد کرد
رئیس کمیته روابط خارجی پارلمان اوکراین ادعای »ایلان ماسک« 
بودن حمله سایبری  مرتبط  درباره  را  ایکس  اجتماعی  مالک شبکه 
رئیس  مرژکو«  »اولکساندر  کرد.    رد  را  کشورش  با  شبکه  این  به 
کمیته روابط خارجی پارلمان اوکراین دست داشتن کی یف در حمله 
سایبری گسترده به شبکه اجتماعی ایکس در روز گذشته را رد کرد.

»ایلان  که  می شود  مطرح  این  پی  در  اوکراینی  مقام  این  اظهارات 
ماسک« میلیاردر حوزه فناوری و مالک ایکس گفته بود که این شبکه 
اجتماعی با یک حمله سایبری گسترده مواجه شده که با آدرس های 

IP با منشا اوکراین مرتبط است.
آمریکا کمک نظامی و اطلاعاتی به اوکراین را از 

سر گرفت
مشاور امنیت ملی آمریکا از موافقت رئیس جمهور این کشور با از 
سرگیری فوری تامین کمک تسلیحاتی و اطلاعاتی به اوکراین خبر 
داد.مایک والتز، مشاور امنیت ملی دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا 
عربستان  جده  در  کی یف  و  واشنگتن  مذاکرات  خواندن  مثبت  با 
اطلاعاتی  و  نظامی  کمک  تامین  گرفتن  سر  از  با  ترامپ  که  گفت 
برای اوکراین موافقت کرده است.والتز گفت: رئیس جمهور)ترامپ( 
و  رفع  را  اوکراین  به  کمک  ارسال  توقف  تا  است  گرفته  تصمیم 
بی درنگ  این تصمیم  کند.  پیدا  ادامه  این کشور  از  امنیتی  حمایت 

اجرا می شود.
افول محبوبیت ترامپ در نظرسنجی ها

از  روز  پنجاهمین  مناسبت  به  دوشنبه  روز  سفید  کاخ  که  چند  هر 
این  ادعایی  از دستاوردهای  تمجید  به  ترامپ  دومین دولت دونالد 
دولت پرداخت، اما اکثر نظرسنجی های اخیر حاکی از آن است که 
و  ترامپ  جمهوری  ریاست  درباره  مثبتی  چندان  نظر  آمریکایی ها 
عملکرد او ندارند. طبق سه نظرسنجی شامل نظرسنجی های برگزار 
»ان پی آر/پی بی اس/ و  سی ان ان  »رویترز/ایپسوس«،  توسط  شده 

ماریست« که همگی قبل از سخنرانی هفته پیش »دونالد ترامپ« رئیس 
جمهور آمریکا خطاب به قانونگذاران کنگره آمریکا برگزار شدند، 

درصد محبوبیت ترامپ از درصد مخالفت با او کمتر شده است.
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در نشست طاعتی مقدم با مدیرعامل و 
معاونین راه  آهن توافق شد

رفع نواقص و تکمیل قطعات 
باقی مانده حمل ونقل ریلی در 

منطقه آزاد انزلی

امام جمعه رشت :
ائمه جمعه بهترین انتقال دهندگان 
دردهای جامعه به مسئولان هستند

در آستانه نوروز

گردشگری گیلان در میانه میل و ملال 

و  نوروز  خوش  حال  اما  نیست  عید  خود  چه  اگر  اسفندماه 
مقاصد گردشگری کشور  اگرچه در صدر  سفر است؛ گیلان 
تداعی گر حس خوشایند شالی، جنگل، دریا، عطر خوش هیزم 
شرایط  امروز  اما  پامچال هاست  شکفتن  هیاهوی  در  باران  و 
را می لرزاند  استان  مردم  تن  تعطیلات  نام  که  است  بگونه ای 
و گیلانیان هربار با سیل گردشگر حسی میانه میل و ملال را 

تجربه می کنند. 
گیلان هشتم و نهم اسفندماه جاری میزبان وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی بود و اگرچه درهر کلام آقای وزیر 
ستایش داشته های طبیعی، فرهنگی و تمدنی گیلان موج می زد 
و گیلانیان را بیش از پیش قدردان این توجه می کرد اما باید 
بی تعارف گفت که تجربه های اخیر هجوم گردشگران به استان 
نشان داده که ظرفیت گردشگری گیلان با دارا بودن سه هزار 
و ۶۲۵ واحد تاسیسات اقامتی و 1 هزار فعال این حوزه کافی 

نیست.
از اینرو امروز نزدیک شدن هر تعطیلی تن مردمان این سرزمین 
و  توزیع  برنامه ریزان  و  کارشناسان  بطوریکه  می لرزاند  را 
جدید  برهه  در  گیلان  گردشگری  لازمه  را  سفر  مدیریت 

می دانند.
اگرچه گردشگری صنعتی پول ساز، اشتغال زا و معرف کشور 
با  به یک مقصد گردشگری  اما هجوم مسافر  در جهان است 
چادرهای  انبوه  زباله،  انباشت  ترافیک،  چون  عواملی  بروز 
مسافرتی که چهره ای نازیبا به شهر و منطقه می دهد و اختلال 
در معابر عمومی حلاوت گردشگری را برای شهروندان تلخ و 
نارضایتی آنان را موجب می شود که این موضوع به طور قطع 
پیش از خوشحالی از ورود گردشگر برنامه ریزی و مهیاسازی 

زیرساخت ها را می طلبد.
کافی نبودن زیرساخت ها؛ تنگنای گیلانیان در موسم سفر 
همه این موارد موجب شد تا نماینده مردم رشت و خمام در 
مجلس شورای اسلامی ضمن اینکه از وزیر میراث فرهنگی، 
معاونت  پست  ایجاد  خواستار  دستی  صنایع  و  گردشگری 
گردشگری در استانداری شد، بیان کرد: گردشگری موضوعی 
بین دستگاهی است و در استان های مقصد همه دستگاه ها باید 
در خدمت این صنعت باشند و استانداری هاهم باید معاونت 

گردشگری داشته باشند. 
اینکه  با وجود  نژاد گفت: امروز مردم گیلان   جبار کوچکی 
به میهمان نوازی شهره اند اما بدلیل کافی نبودن زیرساخت ها 
به هنگام تعطیلات نگرانند چون گردشگران، عرصه اقتصادی 
را برای آنان تنگ می کنند و مردم ما در تنگنا قرار می گیرند.

وی با اشاره به سهم پایین درمان استان و همین طور وضعیت 
توجه  با  گیلان  گفت:  ای  جاده  نقل  و  حمل  زیرساخت های 
نیز  و  هفته  هر  پایان  در  بویژه  بسیار  گردشگران  حضور  به 
سنجیده  واقعی  جمعیت  با  نباید  روزه  یک  حتی  تعطیلات 

نظر  واقعی در  میزان  برابر  باید دو  بلکه جمعیت گیلان  شود 
گرفته شود و به همان میزان سهم دریافت کند تا مردم نه تنها 
توسعه  برای  بلکه  باشند  دغدغه  دچار  گردشگران  با حضور 

اقتصاد گردشگری تلاش کنند.
سهم درمان گیلان باید با احتساب گردشگران اختصاص 

یابد
درمانی  و  بهداشتی  خدمات  پزشکی،  علوم  دانشگاه  رئیس 
گیلان نیز در ارائه گزارشی مبنی بر آمادگی نوروزی با اشاره 
به کمبود شیرخشک در نوروز سال گذشته بیان کرد: سهمیه ای 
که برای شیر خشک دریافت می کنیم به قدر نوزادان و کودکان 
زیر ۲ سال استان است و در نوروز سال گذشته هشت میلیون 
نفر وارد استان شدند و گیلان در آن زمان با کمبود شیر خشک 

مواجه شد.
کمبود شیرخشک  اساس  همین  بر  افزود:  آشوبی  تقی  محمد 
استان های  از  گذشته  سال  نوروز  در  نیاز  این  تا  شد  موجب 
همجوار تامین شود؛ امسال طبق برنامه  هر سال ستاد نوروزی 
در دانشگاه علوم پزشکی تشکیل و پیش بینی های لازم برای 

دارو و شیرخشک انجام شده است.
گیلان نیاز به تبلیغ ندارد؛ امکانات را فراهم کنید

استاندار گیلان در تاریخ نهم اسفندماه در ستاد خدمات سفر 
تبلیغ  به  نیاز  استان  گردشگری  ظرفیت های  کرد:  بیان  استان 

ندارد؛ کافی است امکانات را فراهم کنیم.
در  بویژه  بسیار  گردشگران  ورود  افزود:  شناس  حق  هادی 
آستانه نوروز نیاز به برنامه ریزی دارد و از سویی گردشگری 

ارزان قیمت باید بیش از همیشه مورد توجه باشند.
وی تاکید کرد: حضور گردشگران بسیار در تعطیلات موجب 
دغدغه اسکان می شود از اینرو باید اسکان با سازه های سبک 
مورد توجه قرار گیرد و برای آن برنامه ریزی های لازم صورت 

گیرد.
گیلان بهشت گردشگری ایرانیان

جمع  در  دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزیر 
بندی برنامه های سفر اخیر خود به گیلان گفت: واقعیت آنکه 
اگر قرار است در این استان اتفاقی شکل بگیرد گیلان نیازمند 
داشتن برنامه جامع پنج ساله در سه حوزه گردشگری، میراث 

فرهنگی و صنایع دستی است.
کشور  سراسر  کل  مدیران  افزود:  امیری  صالحی  رضا  سید 
فرهنگی،  میراث  توسعه  برنامه  نویس  پیش  شدند  موظف 
گردشگری و صنایع دستی را تدوین و تنظیم کنند و بعد در 
جلسه ای به ریاست استاندار و همه گروه های مرتبط آن برنامه 
برنامه؛ حرکت در  بدون  آن است  ما  باور  برسد.  به تصویب 
نقطه کوری است که ممکن است به مقصد برسیم یا نرسیم اما 

با برنامه می توانیم حتما آگاهانه مسیر را انتخاب کنیم. 
وی با بیان اینکه داشته های گیلان بی شمارند و نداشته ها هم؛ 

احساس  باشد؛  توجه  مورد  باید  موضوع  دو  هر  این  گفت: 
اشتباه  نداریم،  مسافر  رمضان  مبارک  ماه  بدلیل  امسال  اینکه 
خواهیم  مسافر  قبل  سال های  مانند  هم  امسال  معتقدم  است؛ 
شمالی  استان  سه  را  سفرشان  نخست  هدف  مردم  و  داشت 
باید  اینرو  از  می کنند  انتخاب  امام رضا)ع(  بارگاه  زیارت  و 
آمادگی حداکثری در همه موارد از جمله تغییر شرایط جوی 

مد نظر باشد.
 وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با بیان اینکه 
باید  گیلان  کرد:  تاکید  است  ایران  گردشگری  بهشت  گیلان 
ایرانیان همیشه بعنوان یک نقطه امن، زیبا و جذاب  در ذهن 

معرفی شود.
گردشگری  مقصد  دومین  مربوطه  مدیران  گزارش  به  گیلان 
نوروز و نیز دومین استان کشور به لحاظ انباشت وسیله نقلیه 
و سومین استان پرتردد کشور در سال گذشته شناخته شد؛ این 
شامل؛  اقامتی  تاسیسات  واحد   ۶۲۵ و  هزار  سه  دارای  خطه 
مجتمع   1۰۴ بوتیک،  هتل  سه  آپارتمان،  هتل   ۵۴ هتل،   11۴
گردشگری، ۵۴ مهمان پذیر، ۲ هزار و ۶۶۰ خانه مسافر، ۲1 
پنج  بوم گردی،  اقامتگاه   1۷۶ تفریحی،  و  سرگرمی  مجتمع 
مرکز   ۲ گردشگری،  محوطه  و  اردوگاه   ۲ سنتی،  اقامتگاه 
گردشگری ساحلی و دریایی )شناور(، ۳۹۸ بین راهی و ۳۲ 

اسکله گردشگری و مسافربری دریایی است.
استان گیلان در زمان حاضر دارای ۹۶ دفتر خدمات مسافرتی 
تاسیسات  در  مستقیم  اشتغال  و  است  فعال  جهانگردی  و 
موسسات  نیز  و  نفر   ۳۶ و  هزار   1۸ استان  فعال  گردشگری 

آموزشی فعال دارای پروانه از اداره کل هم سه مورد است.
هجوم مسافر در تعطیلات شهریورماه 1۴۰۲ شوکی عظیم به 
میلیون   ۶ از  بیش  ورود  با  بطوری که  بود؛  گیلان  گردشگری 
استیصال  بنزین،  لایه  چند  و صف های  هفته  یک  طی  مسافر 
چهره  استان،  جای  جای،  ترافیک  و  شلوغی  راه بندان ها،  در 
ناخوش اتراق های خیابانی، بیداد زباله و کمبود ارزاق عمومی 
که  کرد  تنگ  را  محلی  جامعه  خلق  چنان  هفته  یک  ظرف 
بودند  میهمان نوازی شهره  به  برآیند سخن گیلانیانی که مدام 
می کرد  تداعی  را  کانت  و  مخالفان سفر چون سقراط  فلسفه 
که به نوشته محققان تقریبا در تمام عمر مصرانه از سفر پرهیز 

می کردند و مخالف سفر بودند.
شدت ازدحام مسافر به گونه ای بود که داد روزنامه نگار و فعال 
در صفحه  وی  درآورد؛  هم  را  احمدزیدآبادی  چون  سیاسی 
تلگرامی خود از کلافگی ۲۵ ساعته در مسیر تهران به رشت 
کیفیت  شخصی،  خودروهای  بی رویه  حجم  گفت:  و  نوشت 
نازل و خطرخیز آنها، زیرساخت های ضعیف جاده ای، فرهنگ 
در  پیکر  و  بی در  و  انبوه  سفرهای  رانندگی،  مهاجم  و  زننده 
تعطیلات پرشمار علاوه بر شهروندان، پلیس راه کشور را هم 

مستأصل کرده است.
همچنین پس از انتشار خبر مهار آتش سوزی بیش از یک هکتار 
غرب  در  واقع  لیسار  شده  حفاظت  منطقه  جنگلی  اراضی  از 
گیلان در اثر بی احتیاطی تعدادی از گردشگران در برافروختن 
آتش در پوشش گیاهی خشک و عدم مدیریت آن، تماس های 
مکرر با مرکز ایرنا گیلان نشان از نارضایتی شهروندان ازپدیده 
هجوم پرشمار گردشگران در استان داشت و برآیند کلام شان 
این بود: مگر معنای گردشگری تاراج منابع سرزمین مان است؟

از اینرو اگرچه گردشگری صنعتی پول ساز، اشتغال زا و معرف 
کشور و مناطق بی نظیر آن در جهان است اما هجوم مسافر به 
یک مقصد گردشگری با بروز عواملی چون ترافیک، انباشت 
و  شهر  به  نازیبا  که چهره ای  مسافرتی  چادرهای  انبوه  زباله، 
منطقه می دهد و اختلال در معابر عمومی حلاوت گردشگری 
را برای شهروندان تلخ و نارضایتی آنان را موجب می شود و 
برای گردشگران هم این شرایط ناخوشایند و سخت می نماید.

بارز  مقصد  یک  بعنوان  گیلان  گردشگری  ظرفیت  بی تعارف، 
سفر؛ محدود است و نمی تواند بطور همزمان پذیرای میلیون ها 
برنامه ریزان  و  کارشناسان  اعتقاد  به  این رو  از  باشد  گردشگر 
بهره مندی از دانش مدیریت مقصد، توزیع و مدیریت سفر نیاز 
گردشگری گیلان در برهه جدید است و این موضوع در آستانه 

نوروز نیازمند توجه و برنامه ریزی است.

زمین  رانش  از  که  تالش  وشت«  »شیله  روستای  ساماندهی 
این در حالی  نظریه کارشناسی منوط شده و  به  حادثه دیده 
است که برخی گمان می کنند سرنوشت این روستا هم همانند 

»خرشک« رودبار خواهد شد.
شامگاه سرد پنجشنبه گذشته بود، در حالی اهالی »شیله وشت« 
تالش با خیال تخت مشغول استراحت و در خواب ناز بودند، 
به حرکت در آمد و راه روستانشینان  زمین در همان حوالی 

این منطقه را برید.
رانش روی صورت »شیله وشت«

از  حالی  در  تالش  وشت«  »شیله  روستای  مردم  جمعه  صبح 
خواب بیدار شدند که راه دسترسی شان با رانش زمین از بین 
رفته بود و حالا برای آمد و شد به مرکز شهر و سایر آبادی، 
به دامان سنگ و کلوخ و جنگل وحشی و برفی  باید دست 

شوند.
گفته؛  گیلان  راهداری  مدیرکل  مرادی«  »فریبرز  که  آنطور 
رانش زمین منجر به تخریب راه دسترسی روستای شیله وشت 
شهرستان تالش شده و ۴۰ خانوار تحت تأثیر رانش این مسیر 

قرار گرفته اند.
با انتشار این خبر پای برخی مسئولان استان و شهرستان تالش 
به این روستا باز شد تا از نزدیک وضعیت روستانشینان تالشی 

را مورد بررسی و واکاوی قرار دهند.
»شیله وشت« نگین گردشگری تالش

»شیله وشت« از روستاهای بخش مرکزی تالش است که در 
نزدیکی هشتپر قرار دارد و با توجه به موقعیت جغرافیایی و 
به  نظیر  کم  چشم انداز  همچنین  و  طبیعی  مناظر  گردشگری، 

نگین گردشگری تالش معروف است.
»شیله  روستای  قدمت  آماری،  داده های  روایت  اساس  بر 
در  روستا  این  می گردد.  باز  اسلام  از  پیش  دوران  به  وشت« 
دوران مختلف تاریخی، تحت حکومت اقوام و حکومت های 
مختلفی قرار داشته است. در دوران قاجار، این روستا یکی از 
روستاهای پر رونق منطقه بوده است و مردم این روستا به زبان 

تالشی سخن می گویند.
دامداری  و  کشاورزی  به  بیشتر  وشت«  »شیله  روستای  مردم 
شامل  روستا  این  کشاورزی  محصولات  و  هستند  مشغول 
برنج، گندم، جو، سیب زمینی، سبزیجات و میوه جات است. 
همچنین، دامداری نیز یکی از فعالیت های مهم اقتصادی مردم 

این منطقه به شمار می رود.

خسارات رانش »شیله وشت« در مرحله ارزیابی
بر  وشت«  »شیله  رانشی  روستای  بطن  و  متن  به  حاشیه  از 
می گردیم؛ روستایی که حالا به خاطر رانش زمین نه تنها راه 
دسترسی شان مسدود شده بلکه برخی خانه های روستاییان در 
معرض خطر تخریب قرار دارد و بر اساس تصمیم گیری ستاد 

مدیریت بحران استان، تخلیه شده است.
تالش  فرمانداری  سرپرستی  تازگی  به  که  جمشیدی«  »رضا 
روستای  وضعیت  آخرین  تشریح  در  گرفته،  عهده  بر  را 
حادثه دیده »شیله وشت« می گوید: ارزیابی خسارت های ناشی 
از رانش توسط بنیاد مسکن در حال انجام است و به زودی 
اتخاذ  مسئولانه ای  تصمیم گیری  ارزیابی ها،  نهایی سازی  با 

می شود.
آنطور که سرپرست فرمانداری تالش گفته؛ ۵۰ کیسه آرد خانه 
پزی توسط اتحادیه تعاون روستایی بین دامداران منطقه توزیع 

شده است.
و  رسان  خدمات  دستگاه های  تمامی  کرد:  بیان  جمشیدی 
امدادی در منطقه حضور دارند و بسته های معیشتی و ارزاق 
نگرانی  جای  گونه  هیچ  و  است  شده  توزیع  روستاییان  بین 

وجود ندارد.
طبق گفته مسئولان تالش، 1۵ منزل مسکونی »شیله وشت« در 
معرض تخریب بوده و ۳ خانوار از منازل خود تخلیه و به جای 

امن منتقل شدند.
چندگانگی تصمیم گیری در یک ستاد

چند  گذشت  با  وشت«  »شیله  روستانشینان  وضعیت  اینکه  با 
روز از واقعه رانش در حالت مناسب نیست و در شرایط سرد 
برفی و یخبندان به دلیل مسدود شدن راه دسترسی از هر گونه 
ستاد  مسئولان  اما  هستند،  بهره  بی  گاز  و  برق  آب،  خدمات 
مدیریت بحران استان گیلان در حالت چندگانگی تصمیم گیری 

قرار دارند.
استانداری  بحران  مدیریت  سرپرست  ویشکایی«  »محمدعلی 
گیلان از یک طرف فرضیه تغییر مکان روستای »شیله وشت« 
از احداث  تالش را مطرح می کند و در جایی دیگر صحبت 
خبر  تالشی  دیده  حادثه  روستاییان  برای  دسترسی جدید  راه 

می دهد.
»شیله  روستای  مکان  تغییر  برای  گیلان  بحران  مدیریت  ستاد 
عرصه  تا  شده  طبیعی  منابع  دامان  به  دست  تالش  وشت« 
جدیدی را برای ساخت منازل مسکونی برای اهالی این منطقه 
این  مسکونی  واحد   1۵ ویشکاهی،  گفته  بنابر  و  کند  تعریف 
روستا در لبه پرتگاه و معرض تخریب قرار دارند، که در حال 

حاضر همه این واحدها تخلیه شده اند.
احداث راه فرعی در »شیله وشت«

راه  احداث  از  گیلان  استانداری  بحران  مدیریت  سرپرست 
فرعی برای دسترسی روستاییان »شیله وشت« تالش خبر داد و 
گفت: ظرف یکی دو روز آینده روند احداث راه فرعی برای 
دسترسی روستاییان »شیله وشت« تالش آغاز می شود، اما راه 
اصلی که حدود یک کیلومتر می رسد نیازمند انجام مطالعات 

فنی کارشناسان زمین شناسی است.
ویشکایی با اشاره به رانشی بودن منطقه، رهاشدگی آب های 
سطحی را موجب تشدید رانش دانست و توپ خدمت رسانی 
و پاسخگویی را به زمین آب منطقه ای و آبفا انداخت تا نسبت 
به ساماندهی آب های سطحی در این روستا اقدام عاجل کنند.

مسکن  ساخت  گیلان،  استانداری  بحران  مدیریت  سرپرست 
برای تعدادی از ساکنین حادثه دیده »شیله وشت« تالش را به 

انجام مطالعات فنی زمین شناسی موکول کرد.
خرشکی دیگر در راه است!

حل  برای  جدی  و  عملی  اقدام  می رسد  نظر  به  که  آنطور 
از جمله  تالش  »شیله وشت«  دیده  حادثه  روستای  مشکلات 
راه دسترسی اصلی و ساخت مسکن برای روستاییان به نظریه 
وعده های  که  دید  باید  حال  است،  شده  منوط  کارشناسی 
دیده  حادثه  و  رانشی  منطقه  مشکلات  حل  برای  مسئولان 
»شیله وشت« تالش تا چه اندازه و در چه بازه زمانی تحقق 
تالش  »شیله وشت«  دیده  حادثه  اهالی  اینکه  یا  می کند!  پیدا 
و  شده  دچار  رودبار  »خرشک«  روستاییان  سرنوشت  به  هم 
در بلاتکلیفی و جنگ وعده ها و پاس کاری غیرمسئولانه رها 

می شوند.

ساماندهی »شیله وشت« در ایستگاه نظریه زمین شناسی؛خرشکی دیگر در راه است!

جمعه  ائمه  اینکه  به  اشاره  با  گیلان  در  فقیه  ولی  نماینده 
پدران معنوی و دلسوز جامعه هستند، خاطرنشان کرد: ائمه 
مسئولان  به  جامعه  دردهای  دهندگان  انتقال  بهترین  جمعه 

هستند.
آیت الله رسول فلاحتی در نشست با ائمه جمعه گیلان که با 
حضور ائمه جمعه سراسر استان، دکتر حق شناس استاندار 
“سخنگوی  نوری  والمسلمین  الاسلام  حجت  و  گیلان 
جلسات  سالن  در  کشور  جمعه  ائمه  سیاستگزاری  شورای 
حسینیه ایثار و شاهد رشت برگزار شد؛ با بیان اینکه امامان 
جمعه در واقع مسولان مذهبی و فرهنگی هر شهر به حساب 
اجتماعی،  مختلف  مسائل  در  جمعه  ائمه  افزود:  می آیند 

فرهنگی و سیاسی، محل رجوع مردم هستند.
وی گفت: استان ما در گیر مسائل و مشکلات زیادی است 
از  جمعیت  پیری  و  جوانان  بیکاری  پسماند،  مشکل  که 
باید  همه  که  است  استان  معضلات  و  مشکلات  مهمترین 

برای حل آن همکاری کنیم.
فلاحتی با اشاره به اینکه ائمه جمعه پدران معنوی و دلسوز 
انتقال  بهترین  جمعه  ائمه  کرد:  خاطرنشان  هستند،  جامعه 

دهندگان دردهای جامعه به مسئولان هستند.
عالمانه  جمعه  ائمه  داد:  ادامه  گیلان  در  فقیه  ولی  نماینده 
اصحاب  گوش  به  عالمانه  را  مشکلات  گویند،  می  سخن 

اجرایی می رسانند و عالمانه مسائل را گوش می کنند.
تاکید کرد و گفت:  مردم  با  ائمه جمعه  نرم خویی  بر  وی 
را  اخلاقی  سلوک  نهایت  مردم  با  مواجهه  در  جمعه  ائمه 

داشته باشند.
حل  به  استانداران  اختیارات  افزایش  و  تمرکززدایی 

مشکلات گیلان کمک می کند
سالن  در  گیلان  جمعه  ائمه  همایش  در  حق شناس  هادی   
محیط  مسئله  اینکه  بیان  با  رشت  ایثار  حسینیه  اجتماعات 
اظهار  شود،  مبدل  گیلان  نخست  اولویت   به  باید  زیست 
به  استان  این  در  خود  کاری  روز  نخستین  از  بنده  کرد: 
عنوان استاندار در سخنرانی های مختلف سعی کردم مسئله 

محیط زیست را به اولویت نخست استان مبدل کنم.
وی با اشاره به سفر گردشگران بیشمار به گیلان در فصول 
مازندران  و  گلستان  گیلان،  استان های  گفت:  سال  مختلف 
همواره شاهد حضور مسافران بسیاری از استان های مختلف 
این تعداد گردشگر در سال  به حضور  با توجه  هستند که 
باید در حوزه خدمات عمومی به ویژه مسئله پسماند به این 

استان ها به صورت ویژه توجه شود.
بودن سطح  بالا  به  اشاره  با  نماینده عالی دولت در گیلان 
آب های زیرزمینی در استان های شمالی و عدم امکان دفن 
زباله به همین دلیل، گفت: بر همین اساس اگر قرار بود تنها 
در چند استان معدود تصفیه خانه فاضلاب ایجاد کنند یقینا 
باید گیلان یکی از آن استان ها می بود؛ این در حالی است 
کل  در  فاضلاب  های  شبکه  فیزیکی  پیشرفت  میانگین  که 
کشور ۶۶ درصد و سه استان شمالی تنها ۲۶ درصد است.

تالاب  احیای  به  توجه  لزوم  بر  تأکید  با  گیلان  استاندار 
حوزه های  در  استان  تالاب های  دیگر  و  انزلی  بین المللی 
گیلان،  تالاب های  احیای  عدم  در صورت  افزود:  مختلف 
سلامت جامعه به خطر می افتد، لذا بنده منتظر تأمین اعتبار 
نبوده و کار احداث تصفیه خانه فاضلاب در شهرک صنعتی 
رشت را آغار کرده و تصفیه خانه شهرک صنعتی سپیدرود 

نیز در دهه مبارک فجر سال جاری به بهره برداری رسید.
حق شناس ادامه داد: در همین راستا روز گذشته فاز نخست 
قطعات  ساخت  و  فرآوری  شرکت  بیولوژیک  خانه  تصفیه 
از  اعظمی  بخش  و  رسید  برداری  بهره  به  ایران  خودروی 
بیولوژیک  روش  به  بزرگ  صنعتی  واحد  این  فاضلاب 

تصفیه می شود.
سایه  در  استان  مشکلات  و  مسائل  اینکه  بیان  با  وی 
برنامه ریزی صحیح قابل حل است، تصریح کرد: با رویکرد 
ها  استان  اختیارات  افزایش  زمینه  در  ملی  وفاق  دولت 
حل  قابل  ها  استان  مشکلات  از  بسیاری  تمرکززدایی،  و 

خواهد بود.
نماینده عالی دولت در گیلان با تاکید بر لزوم بهره گیری از 
همه ظرفیت ها در جهت مطالبه گری اولویت های اساسی 
تریبون  از جمله  تریبون ها  از همه  اگر  اظهار کرد:  استان، 
ائمه جمعه مشکلات اساسی استان به صورت واحد مطالبه 

شود می تواند به حل مشکلات استان کمک کند.
استان  در  سراسری  تعطیلی  اینکه  بیان  با  گیلان  استاندار 
ایجاد می کند،  برای واحد های صنعتی   را  زیادی  مشکلات 
گفت: باید با همکاری مدیران و صاحبان واحد های صنعتی 
بزرگ و خرد گیلان راهکاری برای عدم تعطیلی واحد های 
راهکارها  این  از  یکی  که  کنیم  اتخاذ  استان  در  تولیدی 

واردات گازوئیل و تزریق آن به نیروگاه های استان است.
اقتصاد  در  کننده  تعیین  عنصر  را  کشاورزی  حق شناس 
استان دانست، افزود: با توجه به اینکه واردکنندگان چای و 
برنج از رانت ارز ترجیحی جهت واردات برخوردار هستند 
می  محاسبه  آزاد  ارز  با  برنجکاران  و  چایکاران  هزینه  اما 
نبودن  صرفه  به  دلیل  به  کشاورزان  دلیل  همین  به  شود، 
کشاورزی  اراضی  باید  استان ها  دیگر  مانند  به  کشاورزی 

خود را فروخته و یا آن را تغییر کاربری دهند.
وی با تأکید بر کاهش سطح زیر کشت چای و برخی دیگر 
بیان کرد: هر ساله در  از محصولات کشاورزی در گیلان 
هنگام فروش محصولات کشاورزی، متاسفانه چای و برنج 
خارجی با ارز ترجیحی وارد کشور می شود که ضررش را 
فقط کشاورز دیده و سودش برای دلالان بوده و ماحصل 
آن کاهش هرساله سطح زیر کشت چای و بعضاً برنج در 

گیلان است.
نرخ  با  برنج کشور  و  اگر چای  داد:  ادامه  گیلان  استاندار 
ارز آزاد وارد شود بسیاری از مشکلات این حوزه برطرف 

می شود.

و  قطعات  تکمیل  و  موانع  برخی  رفع  پیگیری  راستای  در 
به  ریلی  خطوط  اتصال  ملی  طرح  مختلف  قسمت های 
طاعتی  »مصطفی  انزلی،  آزاد  منطقه  کاسپین  بندری  مجتمع 
مقدم« رئیس هیئت  مدیره و مدیرعامل سازمان با جبار »علی 
ذاکری« معاون وزیر، رئیس هیئت  مدیره و مدیرعامل راه آهن 

به گفتگو پرداخت. 
در این نشست که »عباس خطیبی« قائم مقام معاونت ساخت و 
توسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها، معاونین و مدیران شرکت 
راه آهن، معاون فنی عمرانی سازمان، و مدیران شرکت های 
خصوص  در  طرفین  داشتند،  حضور  پیمانکار  و  مشاور 
سازوکارهای فنی - مهندسی رفع نواقص و تکمیل قطعات 
باقی مانده حمل ونقل ریلی در منطقه آزاد انزلی جهت تسهیل 
و تسریع در فرایندهای خدمات ریلی به جریان حمل  ونقل 

ترکیبی در کریدور شمال جنوب به تبادل نظر پرداختند.
بنابراین گزارش، بازبینی خطوط ریلی داخل مجتمع بندری 
لزوم  آن،  مختلف  اسکله های  به  ریل  اتصال  کاسپین جهت 
احداث ایستگاه راه آهن اختصاصی منطقه و مدیریت خطوط 
بررسی  جهت  اصلی  ریل  خط  به  متصل  و  داخلی  ریلی 
کارشناسی نهایی تا هفته پایانی سال جاری، به منظور توافق 
شرکت  و  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  عامل  مدیران  توسط 
این  در  توافق  مورد  موضوعات  مهم ترین  جمله  از  راه آهن 

نشست بود.
بندری،  زیرساخت های  تکمیل  با  است  ذکر  به  لازم 
حمل ونقلی مجتمع بندری کاسپین، ظرفیت تخلیه و بارگیری 
افزایش خواهد  میلیون تن در سال  بر 1۰  بالغ  به  بندر  این 
یافت که حدود ۳۰ درصد از این میزان توسط خطوط ریل 

انجام می شود. 
که  می کند  پیدا  مضاعفی  اهمیت  زمانی  موضوع  این 
گیلان،  جاده ای  مواصلاتی  مسیرهای  باشیم  داشته  توجه 
با  و  می باشند  مواجه  بار  زیادی جهت حمل  با ضعف های 
کالای  نقل وانتقال  در  تسریع  زمینه  ملی  طرح  این  تکمیل 
داخلی و ترانزیتی فراهم شده و باعث ایجاد ارزش افزوده 

برای ترانزیت کالا در مسیر کریدور شمال جنوب می شود.

مدیر کل صنعت، معدن و نجارت گیلان از ارزآوری حدود 
۷۰۰ میلیون دلاری در حوزه صادرات خبر داد و گفت: بیش 
از یک میلیون و ۲۰۰ هزار تنُ کالا از گیلان صادر شده است.

و  تولیدکنندگان  از  تجلیل  همایش  در  پورحیدری  تیمور 
صادرکنندگان برتر گیلان اظهار کرد: تولید و صادرات، تنها 
یک فعالیت اقتصادی نیست، بلکه نشان دهنده توانمندی یک 
و  کارآفرینان  والای  همت  و  خلاقیت  تفکر،  ثمره ی  ملت، 

تولیدکنندگان کشور است.
دغدغه  و  مشکلات  به  اشاره  با  گیلان  صمت  مدیرکل 
وجود  اینکه  با  کرد:  اضافه  تولید  حوزه  فعالیت های 
حوزه  در  ویژه  به  اقتصادی  فضای  در  متعدد  دشواری های 
و  ظالمانه  تحریم های  حداکثری  فشار  تجارت،  و  تولید 
انقباض ارزی از یک طرف و ناترازی های انرژی برق و گاز 
در حوزه تولید از طرف دیگر اما توفیقات متعددی نیز در 

این بخش حاصل شده است.
پورحیدری از صدور 1۸۰ پروانه بهره برداری صنعتی جدید 
با  این تعداد پروانه صنعتی  بیان کرد:  در گیلان خبر داد و 
سرمایه گذاری افزون بر ۶ هزار میلیارد تومان و اشتغال ۴۶۸۰ 

نفر صادر شده است.
در  موجود  صنعتی  واحد   ۳۲ توسعه  طرح  با  وی،  گفته  به 
گیلان با سرمایه گذاری ۴ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان، 1۲۰۰ 

نفر به اشتغال قبلی آنها اضافه شد.
معدنی  مزایده  فقره   ۲۳ برگزاری  از  گیلان  مدیرکل صمت 

برای احیای معادن متروک استان خبر دا. و اضافه کرد:
وحقوق دولتی از معادن به میزان ۵۵۰ میلیارد ریال وصول 
شده که بیش از هدف گذاری استانی و 11۰ درصد تحقق 

عملکرد حاصل شده است.
حوزه  در  اعتبار  تومان  میلیارد   ۳۷ پرداخت  از  پورحیدری 
فرش در جهت اعتلای هنر صنعت فرش و تقویت مشاغل 
نمایشگاه  در  شرکت  کرد:  بیان  و  داد  خبر  استان  خانگی 
توانمندی های  عرضه  منظور  به  تهران  اکسپوی  صادراتی 

تولیدی و بازرگانی استان بخشی از کارها بوده است.
وی از ارزآوری حدود ۷۰۰ میلیون دلاری در حوزه صادرات 
گیلان خبر داد و افزود: بیش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن 
کالا صادر شده که نسبت به سال گذشته از لحاظ وزنی 11 

درصد رشد داشته است.
میلیون   ۳۳۶ هزار  یک  واردات  از  گیلان  صنعت  مدیرکل 
 ۲ گذشته  ماه   11 در  کرد:  اضافه  و  داد  خبر  کالا  دلاری 

میلیون تن کالا وارد گیلان شده است.
پورحیدری از صدور ۶۰۵ فقره کارت بازرگانی خبر داد و 

اضافه کرد: ۳۶۸ مورد کارت بازرگانی تمدید شده است.

مدیر کل صمت گیلان خبر داد
ارزآوری حدود ۷۰۰ میلیون 

دلاری در حوزه صادرات گیلان

صدور ۳۰ موافقت اصولی تأسیسات 
گردشگری در گیلان

از  گیلان  صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
صدور ۳۰ موافقت اصولی تأسیسات گردشگری در گیلان خبر 
میلیارد   ۲۲۰۰ طرح ها  این  سرمایه گذاری  حجم  گفت:  و  داد 
به صورت  نفر  برای ۵۰۰  نیز  اشتغال آن  ایجاد  برآورد و  تومان 

مستقیم پیش بینی شده است. 
بالقوه  پتانسیل  و  جاذبه ها  به  توجه  با  کرد:  اظهار  جهانی  ولی 
از  یکی  و  گردشگری  صنعت  توسعه  مبحث  در  گیلان  استان 
میراث فرهنگی،  اداره کل  استان،  توسعه  اساسی  محورهای 
و  راهنمایی  به  نسبت  گیلان  استان  صنایع دستی  و  گردشگری 

تشویق متقاضیان اجرای طرح های گردشگری اقدام می کند.
سرمایه گذاری  فنی  کمیته  بیستمین  راستا  این  در  افزود:  وی 
استان برگزار و نسبت به بررسی ۴۰ تقاضای اجرای تاسیسات 
صدور  با  شده  یاد  طرح های  بررسی  با  شد؛  اقدام  گردشگری 
به منظور  سرمایه گذاران  و  موافقت  طرح   ۳۰ اصولی  موافقت 
تکمیل و اصلاح سامانه موافقت اصولی جهت دریافت مجوز 
این طرح ها  راهنمایی شدند.جهانی گفت: حجم سرمایه گذاری 
۲۲۰۰ میلیارد تومان برآورد و ایجاد اشتغال آن نیز برای ۵۰۰ نفر 
میراث فرهنگی،  است.مدیرکل  پیش بینی شده  مستقیم  به صورت 
گردشگری و صنایع دستی استان گیلان ادامه داد: کار اداره کل 
امور  پیگیری  با  و همکاران  نمی رسد  پایان  به  با صدور مجوز 
و  پشتیبان  همواره  اجرایی  دستگاه های  سایر  در  سرمایه گذاران 

همراه آنان تا زمان نتیجه نهایی و صدور مجوز ایجاد هستند.



کمبود پروتئین باعث 

ریزش مو می شود؟

ناتوانی اورژانس در خدمت 
رسانی به ناشنوایان

با وجودی که ناشنوایان از مشکل امکان دسترسی به اورژانس 
گله دارند، اسماعیل فراهانی، معاون فنی و عملیات اورژانس 
البته  می دهد.  توضیح  اورژانس  به  پیامک  امکان  از  تهران،  
امکان  این  از  می توانند  ناشنوایانی  فقط  که  توضیح  این  با 
ناشنوایان تهران قرار  انجمن  استفاده کنند که جزء فهرست 
حاضر  حال  در  که   داده  پیامک  ناشنوا  باشند.فردی  گرفته 
اورژانس  با  »شرق«  دارد؛ خبرنگار  تهوع  و حالت  سرگیجه 
تماس می گیرد تا راهنمایی کنند که چطور این فرد خودش 
حال  این  با  شود.  انجام  امداد  و  بگیرد  ارتباط  اورژانس  با 
ارتباط  فرد  این  با  نمی توانیم  ما  »متأسفانه  می گوید:  اپراتور 
برقرار کنیم«. حتی به صورت ارسال پیام هم این امکان برای 
مکالمه حتی آدرسی هم  پایان  ندارد و در  اورژانس وجود 
نمی گیرند که خودشان به شکل مستقیم برای امداد به بیمار 
برسند.این ماجرا برای بسیاری از ناشنوایان که مترجم ندارند 
را  اورژانس  با  تلفنی  تماس  امکان  چون  و  است  همیشگی 
فنی  معاون  هرچند  می گیرد.  قرار  خطر  در  جانشان  ندارند، 
و عملیات اورژانس تهران تأکید دارد امکان ارتباط پیامکی 
این افراد در حال حاضر برقرار است، اما تنها برای افرادی 
که جزء فهرست انجمن ناشنوایان باشند. با این حال بسیاری 
این مشکل  با  نیستند و همچنان  انجمنی  ناشنوایان عضو  از 
کارزاری  به تازگی  که  شکلی  به  می کنند؛  نرم  دست وپنجه 
اورژانس  به  ناشنوایان  دسترسی  امکان  به  رسیدگی  برای 

راه اندازی شده تا این مشکل جدی برطرف شود.
هیچ کس حرف ما را نمی فهمد

است.  دوخته  چشم  او  لب های  حرکت  به  پدر  مدت  تمام 
پدر  برای  را  ما  دستانش، حرف های  بازی  با  دختر جوانش 
ترجمه می کند. از وقتی در خاطر دارد، مادر و پدری کم شنوا 
تنهاماندن  از  ترس  همیشگی اش،  دغدغه  و  داشته  ناشنوا  و 
آنهاست. پدر سمعکی در گوش دارد، با این حال در زمان 
مصاحبه، دخترش را کنارش می نشاند تا هرچه را می گوید 
مشترکی  ترس  خانواده  همه  کند.  تکرار  ما  برای   دخترش 
باشد و  اورژانس داشته  به  نیاز  اینکه کسی در خانه  دارند؛ 
تنها دختر خانه  در منزل نباشد یا دختر بدحال شود و مادر و 
پدر به دلیل ناشنوایی در تماس با اورژانس مستأصل شوند.

پدر میانسال روبه روی ما نشسته و جملاتش را پشت هم ادا 
و در لحظه دختر جوانش همه چیز را برای ما ترجمه می کند: 
»اگر برای من و خانمم مشکلی پیش بیاید و دخترم نباشد، 
اورژانس  به  که  آخر  بار  مثلا  کنم.  کار  چه  باید  نمی دانم 
پیام  دخترم  به  شدم  مجبور  نبود،  دخترم  چون  داشتم،  نیاز 
بدهم تا او با دوستش که تهران است تماس بگیرد و او با 
برویم. من و خانمم  بیمارستان  به  و  بگیرد  تماس  اورژانس 
که نمی توانیم حرف بزنیم، نهایت می توانم پیام بفرستم و با 

دخترم هماهنگ کنم که به اورژانس بگوید...«.
دختر، جملاتش  به  رو  دوباره  و  می کند  ثانیه سکوت  چند 
را ادامه می دهد. دخترش رو به ما می کند و می گوید: »بابا 
دخترم  و  همسرم خراب شود  یا  من  اگر حال  که  می گوید 
و  کنند  کمک  نهایت  که  می گویم  همسایه  به  نباشد،  خانه 
ناشنوا  فرد  یک  شرایط  این  در  بگیرند.  تماس  اورژانس  با 
نمی داند باید چه کار کند. وقتی با اورژانس تماس می گیرم 
اصلا نمی دانم باید چطور حرف بزنم. در این شرایط، من و 
خانمم به یک مترجم نیاز داریم تا بتواند حرف ما را متوجه 
یا  کنند  معاینه  را  ما  که  کند  بیمارستان  کادر  یا  اورژانس 
نسخه دارو بدهند. در هر حال، وقتی پزشک هم بالای سر 
او  نه  و  می گوید  چه  او  می شوم   متوجه  من  نه  بیاید،  من 
تجربه اش  آخرین  شد«.درباره  من خواهد  متوجه حرف های 
می گوید که یک روز با درد شدید کلیه  به دخترش که خانه 
نبوده پیام می دهد تا او اورژانس را مطلع کند: » فکر کنم ۲۰ 
مهرماه بود که به دلیل مشکل سنگ کلیه درد شدیدی داشتم، 
حالت تهوع شدید پیدا کردم و دخترم هم به مأموریت رفته 
حالم  بدهم  پیام  دخترم  به  اینکه  جز  نداشتم  چاره ای  بود. 
است،  مترجم  که  دوستش  با  دخترم  موقع  همان  است.  بد 
تماس گرفته بود تا با اورژانس تماس بگیرد و همراه ما به 
بتوانم  تا  نیم ساعت طول کشید  بیاید. این پروسه  بیمارستان 
دخترم را پیدا کنم و مشکلم را کامل برای او توضیح بدهم. 
ما  همراه  دخترم  دوستِ  دارو  و  سرم  نسخه،  گرفتن  برای 
نمی توانستم  اصلا  نمی آمد،  ما  همراه  کسی  اگر  چون  بود؛ 
برای دکترها توضیح دهم چه مریضی ای دارم. دخترم خانه 
نباشد، نمی دانیم باید چه کار کنیم«.بین تمام سؤالات، پدر 
منتظر است تا دخترش رو به صورت میانسال او همه چیز 
را ترجمه کند. یک جمله را چند بار تکرار کرده و دخترش 
این مشکل  از مسئولان می خواهد  بابا  با خنده می گوید که 
دسترس پذیری اورژانس را رفع کنند.حرف ناشنوایان را در 
بیمارستان و اورژانس هیچ کس متوجه نمی شوددوست ندارد 
از مشکلات روزمره اش چیزی برای پدر بگوید، برای همین 
در زمان صحبت های خودش دیگر چیزی را برای پدر ترجمه 
این  از  است.  او خیره شده  به صورت  تنها  پدر  و  نمی کند 
دختر جوان در مورد استرس تنهاماندن مادر و پدر و احتمال 
بیمارشدنشان سؤال می کنیم که بی مقدمه و با لبخندی روی 
من  در ذهن  »پررنگ ترین موضوع  صورتش شروع می کند: 
همین است. مثلا در زمان کرونا، من و مامان و بابا هر سه 
باید هم  با آن حالم  بود و من  بیمارستان  پدر  بیمار شدیم. 
آن  در  بود.  بیمار  مادرم در خانه  بیمارستان می ماندم و هم 
دوران مدیریت ماجرا برای من خیلی سخت بود. مجبور بودم 
تمام وقت کنار پدر باشم؛ چون مترجم نداشتند.ولی فهماندن 
همین موضوع برای بیمارستان هم سخت بود. مثلا یک روز 
ساعت شش صبح من را از داخل اتاق بیرون انداختند. گفتند 
درحالی  باشد.  آقایان  اتاق  در  خانم  یک  می دهد  معنی  چه 
بودم  بیمار  هنوز  داشت و خودم هم  مترجم  به  نیاز  بابا  که 
که  بودم  مامان  نگران  طرفی  از  داشتم.  استراحت  به  نیاز  و 
تنها در خانه است و اگر برای او هم مشکلی پیش می آمد، 
نمی توانست به کسی اطلاع دهد.شرایط من به شکلی است 
که به دلیل مشکل پدر و مادرم مجبور شدم دو بار در همان 
تمام وقت کنارشان می بودم  باید  استعفا دهم.  از کارم  زمان 
تا مسئله جدی برایشان پیش نیاید. قطعا چون من تک فرزند 
هم هستم این بار مسئولیتی بیشتر است.خانواده درجه دو من 
از عمو و خاله هم یا تهران نیستند یا ایران  و همین کار را 
برای من سخت تر می کند؛ چون در شرایط بحرانی جز خودم 

هیچ کس نیست تا کنار مامان و بابا باشد.
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مواد  کمبود  و  دارد  مو  رشد  چرخه  در  حیاتی  نقش  تغذیه 
مغذی ضروری، از جمله پروتئین، می تواند باعث ریزش مو 

شود.
کمبود پروتئین باعث ریزش مو می شود؟به گزارش سلامت 
نیوز به نقل از hims، اگر نازک شدن مو یا عقب رفتن خط 
موی شما را نگران کرده است، احتمالاً به دنبال دلایل دیگری 
غیر از »پیر شدن« هستید. حالا فرض کنید ریزش مو می تواند 
به رژیم غذایی شما مربوط باشد. چطور؟خوردن یک رژیم 
غذایی غنی از غذاهای گیاهی رنگارنگ، چربی های سالم و 
ضروری  بدن  سلامت  حفظ  برای  چربی  بدون  پروتئین های 
است. اما یک رژیم غذایی نامتعادل می تواند شما را در معرض 
کمبودهای تغذیه ای قرار دهد که ممکن است منجر به ریزش 
مو شود. پس سوال اینجاست که آیا کمبود پروتئین می تواند 
مردان،  در  مو  ریزش  نوع  باشد؟شایع ترین  مو  ریزش  عامل 
طاسی با الگوی مردانه یا آلوپسی آندروژنتیک است که بین 
3۰ تا 5۰ درصد از مردان در سن 5۰ سالگی را تحت تأثیر 

قرار می دهد.
سایر انواع ریزش مو ممکن است به دلایلی که کمتر با ژنتیک 
تشدید  یا  ایجاد  است،  مرتبط  شما  غذایی  رژیم  با  بیشتر  و 

شوند.
مواد  کمبود  و  دارد  مو  رشد  چرخه  در  حیاتی  نقش  تغذیه 
مغذی ضروری، از جمله پروتئین، می تواند باعث ریزش مو 

شود.
مو از دو بخش اصلی تشکیل شده است: ساقه مو، همانطور 
که ما مشاهده می کنیم، و فولیکول های مو که در زیر پوست 
قرار دارند. چرخه رشد مو شامل چندین مرحله است و بیشتر 

موهای شما در هر زمان در مرحله رشد قرار دارند.
موها برای رشد به پروتئین نیاز دارند و چون موهای شما دائماً 
در حال رشد هستند، پروتئین برای حفظ سلامت موهای شما 

اهمیت ویژه ای دارد.
آیا پروتئین می تواند باعث ریزش مو شود؟

اگر پروتئین کافی در رژیم غذایی خود دریافت نمی کنید، بدن 
شما سعی می کند پروتئین را با وادار کردن فولیکول های مو 
به استراحت )تلوژن( حفظ کند. به عنوان مثال، تغییر به یک 
رژیم غذایی کم پروتئین می تواند دو تا سه ماه پس از شروع 
آن باعث ریزش مو شود.یک مطالعه در سال ۲۰17 که چندین 
تحقیق را بررسی کرد، نشان می دهد که سوء تغذیه پروتئین 
بیشتری  تأثیر بگذارد، اگرچه تحقیقات  بر رشد مو  می تواند 
مو  ریزش  و  مغذی  مواد  بین  ارتباط  این  کامل  درک  برای 

مورد نیاز است.
چگونه کمبود پروتئین و ریزش مو به هم مرتبط هستند؟ ابتدا 
باید بدانید که مو از پروتئین ساخته شده است. ساقه موی شما 

از چندین پروتئین از جمله کراتین تشکیل شده است.
پروتئین از اسیدهای آمینه تشکیل می شود؛ ترکیبات آلی که به 
ترمیم بافت های بدن، تجزیه غذا، رشد و انجام وظایف دیگر 
کمک می کنند. اسیدهای آمینه برای بدن شما ضروری هستند و 
اغلب بلوک های سازنده پروتئین ها نامیده می شوند – از جمله 

انواعی که موهای شما را تشکیل می دهند.
انواع اسیدهای آمینه پروتئین:

  اسیدهای آمینه ضروری: 9 آمینو اسید ضروری وجود دارند 
که بدن شما قادر به تولید آن ها نیست و باید از غذا یا مکمل ها 

دریافت شوند.
اسیدهای آمینه غیرضروری: بدن شما می تواند این اسیدها را 

تولید کند.
  آمینو اسیدهای شرطی: این ها معمولاً ضروری نیستند، اما در 

مواقعی مانند بیماری یا استرس می توانند حیاتی باشند.
کمبود پروتئین می تواند عاملی برای ریزش مو باشد. اما چگونه 
متوجه می شوید که کمبود پروتئین دارید و علت ریزش موی 

شما همین است؟ در ادامه به این موضوع خواهیم پرداخت.
به چه مقدار پروتئین نیاز دارید؟

مقدار توصیه شده روزانه پروتئین تنها ۰.8-1 گرم به ازای هر 
کیلوگرم وزن بدن است، یعنی حدود هفت گرم پروتئین به 

ازای هر ۲۰ پوند وزن بدن.
مانند جنسیت،  فردی  به عوامل  بسته  نیاز می تواند  این  البته 

وضعیت سلامتی و میزان فعالیت بدن متفاوت باشد:
 مردان نسبت به زنان به پروتئین بیشتری نیاز دارند زیرا درصد 

بیشتری از توده عضلانی دارند.
  افراد فعال نسبت به افراد کم تحرک به پروتئین بیشتری نیاز 

دارند، به خصوص آنهایی که تمرینات قلبی و قدرتی دارند.
  شرایط پزشکی مانند دیابت، سرطان، بیماری های کلیوی، 
به  نیاز  می تواند  گوارشی  اختلالات  برخی  و  کبد  بیماری 

پروتئین را تغییر دهد.
بیشتری  پروتئین  به دریافت کالری و  باردار و شیرده  زنان   

نیاز دارند.
چگونه بفهمیم موهای شما فاقد پروتئین است؟

اما  بله،  مو شود؟  باعث ریزش  پروتئین می تواند  آیا کمبود 
این احتمال کم است که شما با کمبود پروتئین مواجه باشید. 
بیشتر افراد در کشورهای توسعه یافته پروتئین مورد نیاز خود 
را از رژیم غذایی تأمین می کنند یا حتی از آن فراتر می روند.

خطر  می تواند  خاص  غذایی  رژیم های  از  پیروی  اگرچه 
یا  گیاهخواری  رژیم  دهد،  افزایش  را  تغذیه ای  کمبودهای 
این  با  نمی شود.  مو  ریزش  به  منجر  طور خودکار  به  وگان 

حال، علائم کمبود پروتئین عبارتند از:
 ضعف عضلانی

از دست دادن توده عضلانی بدون چربی
خستگی و کم انرژی بودن

 ناخن های شکننده
  نازک شدن مو یا ریزش مو

پوست خشک و پوسته پوسته شده
  افزایش اشتها یا هوس

به آرامی ترمیم شدن زخم ها
ادم )تورم(

 عفونت ها و بیماری های مکرر
 تحریک پذیری و نوسانات خلقی

 مه مغزی و مشکل در تمرکز یا به خاطر سپردن چیزها
اگر نگران ریزش مو به دلیل کمبود پروتئین هستید یا احساس 
می کنید که پروتئین کافی دریافت نمی کنید، با یک متخصص 

تغذیه مشورت کنید تا میزان مصرف خود را ارزیابی کنید.

4
سلامتاجتماعی

مادران مدیران اقتصادی خانواده

کمبود ویتامین B12 می تواند به زوال عقل بینجامد

برای  را  خودشان  همه  که  شرایطی  در  درست  روزها  این 
روزهای پایانی سال آماده می کنند و بدوبدوهای آخر سالی 
به  خانه  مادران  است،  شده  بیشتر  همیشه  از  خانواده ها  در 
عنوان مدیران عاطفی و اقتصادی خانواده نقشی بسیار پررنگ 
سخت  اقتصادی  شرایط  در  می توانند  و  دارند  تأثیرگذار  و 
کنند  مدیریت  را  خانواده  و  خانه  فضای  گونه ای  به  کنونی 
هم  و  رسید  نتیجه  بهترین  به  بتوان  هزینه کرد  کمترین  با  که 
اعضای خانواده و بچه ها بتوانند سال جدید را به خوبی آغاز 
به عنوان  به پدر خانواده  اقتصادی کمتری  کنند و هم فشار 

مسئول و تأمین کننده مالی اعضای خانواده وارد شود.
به گزارش سلامت نیوز به نقل از جوان، مادران با مدیریتی 
که دارند می توانند فعالیت های استقبال از بهار و سال جدید 
بازدیدهای  و  دید  برای  برنامه ریزی  تا  گرفته  خانه تکانی  از 
نوروزی و مسافرت را به خاطره ای دلپذیر تبدیل و دخل و 

خرج خانواده را مدیریت کنند 
نزدیک سال نو که می شود بی تردید مادرها حتی از پدرها که 
مالی  تأمین  سنگین  مسئولیت  و  خانواده اند  نان آور  عمل  در 
اعضای خانواده را بر دوش دارند هم دغدغه های شان بیشتر 
هجوم  با  و  نیم قد  و  قد  فرزند  دوسه  با  که  مادرانی  است؛ 
با درآمد  نیازهای شان را  باید  القایی فضای مجازی  نیازهای 
به گونه ای  را  نهایت شرایط  محدود خانواده هماهنگ و در 
اعضای  همه  و  باشد  خوب  چیز  همه  که  کنند  مدیریت 
خانواده راضی باشند و از همه مهم تر بتوانند در میان اعضای 
فامیل، دوستان و آشنایان هم به شکلی آبرومندانه مراسم های 
نوروزی را بجا بیاورند و خلاصه همه چیز را مدیریت کنند، 
به همین خاطر هم است که مادرها از روزهای منتهی به اسفند 
ماه دست به کار می شوند تا به نوعی با کمترین هزینه بتوانند 
خانه و خانواده را نو نوار کنند و برای پذیرایی از میهمانان 
و  باشند  داشته  برنامه ریزی  نوروزی  سفر  برای  یا  نوروزی 
نمی تواند  هیچ کس  اینکه  کنند. خلاصه  مدیریت  را  اوضاع 
خریدهای  و  خانه تکانی  از  نوروز  هوای  و  حال  کند  انکار 
برای  برنامه ریزی  و  هفت سین  سفره  چیدن  تا  گرفته  عیدانه 
و  همه  نوروزی،  بازدیدهای  و  دید  و  میهمان ها  از  پذیرایی 
بهتر  یا  با یک مدیریت زنانه  همه موضوعاتی است که فقط 
پدر  ناچیز  درآمد  که  مادرانی  می شود؛  مهیا  مادرانه  بگوییم 
خانواده را به گونه ای مدیریت می کنند که همه چیز مرتب و 
به همه اعضای خانواده خوش بگذرد،  باشد و نوروز  منظم 
حتی اگر در این بین خودشان اذیت بشوند و مجبور باشند 
یک لباس و کیف و کفش را برای چند سال استفاده کنند یا 
از خوراکی های  بیایند و کمترین سهم  نفر سر سفره  آخرین 

خوشمزه را به خودشان اختصاص دهند. 
برای  را  خودشان  همه  که  شرایطی  در  درست  روزها  این 
روزهای پایانی سال آماده می کنند و بدوبدوهای آخر سالی 
به  خانه  مادران  است،  شده  بیشتر  همیشه  از  خانواده ها  در 
عنوان مدیران عاطفی و اقتصادی خانواده نقشی بسیار پررنگ 

سخت  اقتصادی  شرایط  در  می توانند  و  دارند  تأثیرگذار  و 
کنند  مدیریت  را  خانواده  و  خانه  فضای  گونه ای  به  کنونی 
هم  و  رسید  نتیجه  بهترین  به  بتوان  هزینه کرد  کمترین  با  که 
خوبی  به  را  جدید  سال  بتوانند  بچه ها  و  خانواده  اعضای 
به  خانواده  پدر  به  کمتری  اقتصادی  فشار  هم  و  کنند  آغاز 
عنوان مسئول و تأمین کننده مالی اعضای خانواده وارد شود. 
نمی کند  فرقی  خانه دار  چه  و  باشند  شاغل  چه  که  مادرانی 
دست  در  خانواده  اقتصاد  مدیریت  صورت  هر  در  چراکه 
آنهاست و شرایط را به گونه ای مدیریت می کنند که بتوانند 
با منابع محدود خروجی نامحدود داشته باشند و همه چیز را 

در حد اعلای خود باشد. 
 ماه پرشور و نشاط اسفند

همراه  و جنشی خاص  نشاط  و  با شور  ماه ها  اسفند  همیشه 
جدید  سال  برای  را  خودشان  هستند  تکاپو  در  همه  است. 
و  دید  برپایی  برای  شدن  مهیا  و  خانه تکانی  و  کنند  آماده 
بازدیدهای نوروزی از ویژگی های خاص این ماه است. در 
همیشه  از  محوری تر  نقشی  مادرها  که  است  شرایطی  چنین 
نظارت  تحت  و  مدیریت  با  امور  این  تمامی  و  می کنند  پیدا 
مادر خانواده است که به سر و سامان می رسد، به خصوص 
و  مبارک رمضان حال  ماه  و  نوروز  ایام  امسال همراهی  که 
ایام داده است و اعضای خانواده به  به این  هوای ویژه تری 
واسطه رمضانی شدن ایام نوروز بیشتر از همیشه باهم همدل 
کنار  افطاری و سحری و  و همراه می شوند و دورهمی های 
هم بودن ها برای خانه تکانی و آماده کردن خانه برای استقبال 

از بهار، با حال و هوایی متفاوت و معنوی همراه است. 
را  خانواده  و  خانه  مدیریت  بار  عمده  اگرچه  خانه  مادران 
خود بر دوش دارند، اما در مقاطعی مانند نوروز با همراهی 
سایر اعضای خانواده برای نظافت و تغییر در خانه به استقبال 
بهار می روند. همین کارهای ساده ای که در قبال خانه تکانی 
تأثیر  می تواند  می شود،  انجام  خانواده  اعضای  همراهی  با 
و  نشاط  و  بازی  خانواده،  اعضای  روحیه  بهبود  در  بسزایی 
پررنگ تر  ملاحظه ای  قابل  شکل  به  آنها  بین  در  را  همدلی 
کند. در کنار این خیلی وقت ها این مادران خانه هستند که 
با کمترین هزینه سعی می کنند خانه و خانواده را نونوار و به 

نوعی فضا را برای عید نوروز آماده کنند. 
 مادران در مرکز قاب خاطرات نوروزی 

شاید در ذهن همه ما نوروز با تصویری از مادرمان پای چرخ 
خیاطی گره خورده است. همان چرخ خیاطی های سیاهی که 
درمی آمد  تلک وتلک شان  صدای  دسته های شان  چرخاندن  با 
پارچه ها؛  به  زدن  بخیه  به  می کردند  شروع  آهسته آهسته  و 
پارچه هایی که بعضی های شان بنا بود بر تن تشک ها بنشینند 
و ملحفه شوند و گاهی وقت ها هم دامنی پرچین و گل گلی 
می شدند تا لبخند را روی لب های دختر کوچک خانه بنشانند 
یا چادری که بر سر دختر بزرگ تر زینت می شد. همچنانکه 
لباس راحتی پدر و پسر خانواده هم مانند لباس های پر چین 

و زیبای دختران همه هنر دست مادر بود؛ مادرانی که شاید 
می کردند،  تن  بر  را  قبل  سال  لباس  وقت ها خودشان  خیلی 
همین  به  و  نشود  نونوار  بچه ها  لباس  نمی آمد  دل شان  اما 
خاطر هم هر طور شده سعی می کردند لبخند بر لب بچه های 
بر  شرم  عرق  بودند  مراقب  بین  این  در  و  بنشیند  خانواده 
با  شده  حتی  هم  خاطر  همین  به  ننشیند،  خانه  مرد  پیشانی 
خانه  کوچک  بچه  برای  بزرگ تر  فرزند  پیراهن  سرهم بندی 
یا ترفندهای دیگری که بلد بودند همچون یک تردست قابل 
اعضای خانواده  مراد همه  بر وفق  کنند که همه چیز  کاری 

پیش برود. 
 هنر کدبانوگری مادران ایرانی برای نوروز 

امروز هم مادران همان روحیه را دارند و در ایام اسفند ماه 
در تلاشند به گونه ای شرایط را مدیریت کنند که همه چیز به 
شکلی درست و بموقع و به قول قدیمی ها آبرومندانه برگزار 
می کنند  سعی  و  برنامه ریزی  آنها  هم  اساس  همین  بر  شود. 
و  تمیزکاری  و  خانه  دکوراسیون  تغییر  مثل  روش هایی  با 
تغییراتی  بدهند؛  تحولی  و  تغییر  را  خانه  فضای  خانه تکانی 
با کمی خلاقیت و شم  که خیلی وقت ها بی هیچ هزینه ای و 
مادرانه می تواند حس خوب تازگی و متفاوت بودن را ایجاد 

کند. 
همچنانکه خیلی وقت ها نیازی نیست برای لباس عید بچه ها 
بلکه  داد  تغییر  را  آنها  لباس  پای  تا  هزینه کرد و سر  خیلی 
با هنر  ایرانی در دوران ما هم خیلی های شان  مادران هنرمند 
خیاطی آشنا هستند و خودشان دست به کار می شوند و برای 
آنها  لب های  روی  را  لبخند  تا  می دوزند  عید  لباس  بچه ها 
از مادران  بسیاری  برای پذیرایی سفره نوروزی هم  بیاورند. 
ایرانی با کدبانوگری خاص خود انواع و اقسام شیرینی های 
هم  و  می کنند  درست  خانه  در  هزینه  کمترین  با  را  خانگی 
کدبانوگری و هنرشان را به میهمانان نوروزی نشان می دهند 

و هم آداب میزبانی را بجا می آورند. 
 »نوروز« فرصتی برای انجام فعالیت های اقتصادی 

که  مادرانی  و  خانم های خلاق  از  بسیاری  برای  نوروز  ایام 
و  خانه  کمک خرج  اقتصادی  اوضاع  این  در  می خواهند 
خانواده باشند، فرصت خوبی است با خلاقیت شان سفره های 
یا  مجازی  فضای  در  و  کنند  درست  خلاقانه  هفت سین 
شیرینی های  همچنانکه  برسانند.  فروش  به  محلی  بازارهای 
خانگی و به خصوص طعم های نوستالژیک محلی طرفداران 
کردن  درست  توانمندی  که  کدبانوهایی  و  دارد  فراوانی 
با درست  می توانند  اینکه  بر  دارند، علاوه  را  شیرینی ها  این 
خانواده  هزینه های  در  صرفه جویی  به  شیرینی ها  این  کردن 
کمک کنند، با فروش آنها به قنادی ها، در فضای مجازی و 
بازارهای محلی می توانند کسب درآمد و به اقتصاد خانواده 
هم کمک کنند. علاوه بر اینها در روزهای پایانی سال معمولًا 
و  می شود  داغ  حسابی  بازارش  سمنو  مانند  خوراکی هایی 
برای  فصلی  درآمد  کسب  یک  برای  مناسبی  گزینه  می تواند 

بانوان خانه دار به شمار رود. 
هم  رمضان  مبارک  ماه  با  نوروز  ایام  تقارن  که  البته  صد 
فرصت خوبی است تا بازارچه های خیریه و محلی راه اندازی 
خاص  شیرینی های  مانند  ماه  این  ویژه  خوراکی های  شود، 
خصوص  به  و  حلوا  یا  بامیه  و  زولبیا  مثل  رمضان  سفره 
خوشکار  رشته  شیرازی،  رنگینگ  مثل  سنتی  شیرینی های 
اینکه  بر  این دست است. علاوه  از  گیلانی و خوراکی هایی 
و  رشته  آش  یا  انار  و  دوغ  آش  مثل  محلی  آش های  انواع 
ماه  پرطرفدار  خوراکی های  جمله  از  سوپ ها  انواع  و  حلیم 
خانه دار  خانم های  برای  می توانند  که  هستند  رمضان  مبارک 
اینکه  بر  مشروط  البته  بیایند،  شمار  به  خوبی  درآمد  منبع 
با  همکاری  قالب  در  بتوانند  و  شود  مهیا  آن  فروش  شرایط 
اغذیه فروشی ها یا در بازارچه های محلی و حاشیه مساجد و 
اماکنی که شهرداری های می توانند در اختیارشان قرار دهند، 
وقت ها  خیلی  کنند.  اقدام  این خوراکی ها  فروش  و  تهیه  به 
افزایش عرضه و تقاضا فرصت خوبی  به  با عنایت  ایام  این 
ندارند،  زنان خانه دار و خانم هایی که شغل رسمی  تا  است 
وارد  غیررسمی  و  خانگی  مشاغل  در  مسیر  این  از  بتوانند 
اقتصاد خانواده و داشتن درآمد  به  بر کمک  شوند و علاوه 
برای خودشان از این مسیر به اقتصاد جامعه هم کمک کنند.

اعصاب«  و  مغز  »سالنامه  مجله  در  که  جدید  مطالعه  یک 
)Annals of Neurolo( منتشر شده است، نشان می دهد افراد 
کندتری  تفکر  فعال،  ب1۲  ویتامین  پایین تر  سطوح  با  مسن 
دارند و فرایندهای فکری آن ها آهسته تر عمل می کند و دچار 
ضایعات بیشتری در ماده سفید مغز می شوند که با زوال عقل 
و  مغز  »سالنامه  مجله  در  که  جدید  مطالعه  است.یک  مرتبط 
نشان  است،  شده  منتشر   )Annals of Neurolo( اعصاب« 
فعال،  ب1۲  ویتامین  پایین تر  سطوح  با  مسن  افراد  می دهد 
فرایندهای فکری آن ها آهسته تر عمل  دارند و  تفکر کندتری 
می کند و دچار ضایعات بیشتری در ماده سفید مغز می شوند 
که با زوال عقل مرتبط است.به گزارش سلامت نیوز به نقل 
از ویمنزهلت، ویتامین ب 1۲ ممکن است به اندازه کلسیم یا 
به  همان  اما  نباشد،  برای همه شناخته شده  یا دی  ویتامین ث 
اندازه برای سلامتی، به خصوص سلامت مغز، مهم است. این 
نقش  بدن  فرایندهای  از  بسیاری  در  آب  در  محلول  ویتامین 
دارد، از جمله تولید دی ان ای، تشکیل گلبول های قرمز خون 
اما تحقیقات جدید نشان می دهند که کمبود  انرژی،  و تولید 
این ویتامین می تواند در آینده خطر ابتلا به زوال عقل را هم 

افزایش دهد.
توصیه های فعلی برای مصرف ویتامین ب12

توصیه های فعلی مصرف ویتامین ب1۲ بسته به سن و وضعیت 
ملی  مرکز  است.  متفاوت  شیردهی(  یا  بارداری  )مانند  فرد 
بهداشت و درمان ایالات متحده به بیشتر بزرگسالان 19ساله و 
بالاتر توصیه می کند که روزانه ۲.۴ میکروگرم ویتامین ب 1۲ 
دریافت کنند. در صورت بارداری این مقدار به ۲.۶ میکروگرم 
و در دوران شیردهی به ۲.8 میکروگرم می رسد. اما همانطور 
که مطالعه اشاره می کند، این مقدار ممکن است برای حفاظت 

از سلامت مغز کافی نباشد.
نقش ویتامین ب12 در حفظ سلامت مغز

ویتامین ب1۲ چندین کار مختلف در مغز انجام می دهد. یکی 
از آن ها این است که به تبدیل قند به انرژی کمک می کند. به 
گفته متخصصان، مغز ما برای فعالیت به قند نیاز دارد و ب1۲ 

برای پردازش این قند به انرژی اهمیت دارد.
 )mental fog( مه  ذهنی  به  منجر  پایین ب1۲ می تواند  سطح 
و  سلول ها  بهینه  عملکرد  برای  همچنین  ویتامین ب1۲  شود. 
تشکیل گلبول های قرمز خون ضروری است. تمام این عوامل 

می توانند بر شناخت تاثیر بگذارند.
به افرادی که از حالت معمولی کندترند، خسته اند یا احساس 
افسردگی دارند و دلیل آن را نمی دانند، توصیه می شود سطح 
 1۲ ب  ویتامین  کمبود  کنندعلائم  آزمایش  را  خود  ب1۲ 
کلیفورد  کند.  الگوبرداری  عقل  زوال  نشانه های  از  می تواند 
بهداشت  مرکز  در  نورولوژیست  پزشکی،  دکترای  سیگیل، 
پروویدنس سنت جان در سانتا مونیکا کالیفرنیا، می گوید: »من 

سطح ب1۲ را در تمام بیمارانی که با شکایت از دست دادن 
حافظه می آیند، چک می کنم.« البته او تاکید می کند که در این 
اما تاکید می کند توجه  نیاز است،  بیشتری  به مطالعات  زمینه 
بر سلامت مغز  مثبتی  تاثیر  به تغذیه و رژیم غذایی می تواند 
و پیشگیری از مشکلات مغزی، مانند زوال عقل، داشته باشد.

منابع غنی ویتامین ب 12
گزارش  طبق  است.  مثبت  پرسش  این  به  متخصصان  پاسخ 
بالاترین  که  غذایی  مواد  سلامت،  و  بهداشت  ملی  سازمان 
با  گاو  جگر  از:  عبارت اند  دارند،  را   1۲ ب  ویتامین  سطح 
صدف  میکروگرم،   17 با  صدف   ب1۲،  میکروگرم   7۰.7
تا  با 8.3  با 1۴.9 میکروگرم، مخمر آبجو،   )Oyster( چروک
۲۴ میکروگرم، ماهی سالمون با ۲.۶ میکروگرم و ماهی تن با 

۲.5 میکروگرم ویتامین ب 1۲.
محصولات لبنی و برخی از غلات صبحانه نیز ب1۲ دارند اما 

این ویتامین بیشتر در محصولات حیوانی یافت می شود.
مقدار ایده آل مصرف ب12 چقدر است؟

این مطالعه به طور خاص بیان نکرده که سطح توصیه شده برای 
ب1۲ چقدر است و فقط ذکر شده ممکن است برخی افراد به 

اندازه کافی ب1۲ دریافت نکنند و در این زمینه به تحقیقات 
بیشتری نیاز است تا سطح بهینه آن مشخص شود.

جسیکا کوردینگ، کارشناس تغذیه، می گوید در حال حاضر 
بهترین راه برای پی بردن به سطح ب1۲ بدن، آزمایش خون 
ب1۲  ویتامین  کمبود  و  طبیعی  سطح  بین  مرزی  حد  است. 
اما معمولا سطح  متفاوت است،  به آزمایشگاه  بسته  در خون 
کمتر از ۲۰۰ یا ۲5۰ پیکوگرم در میلی لیتر به عنوان کمبود در 
نظر گرفته می شود.البته نشانگرهای دیگری هم وجود دارند که 
کمبود ویتامین ب 1۲ را نشان می دهند، به همین دلیل توصیه 

می شود که برای این منظور به پزشک مراجعه کنید.
فرد   ۲31 شد،  منتشر  فوریه  ماه  که  مطالعه  این  در  محققان 
مسن سالم را که به زوال عقل یا اختلال شناختی خفیف )که 
مبتلا  می شود(  گرفته  نظر  در  عقل  زوال  برای  پیش زمینه ای 
نبودند، بررسی کردند. سطح ب1۲ خون همه  شرکت کنندگان 
به طور  که  بود  لیتر  در  پیکومول   ۴1۴.8 میانگین  به طور 
قابل توجهی بالاتر از حداقل استاندارد 1۴8 است. مقدار کمتر 

از این سطح به عنوان کمبود ب1۲ در نظر گرفته شد.
محققان به طور ویژه بر بخش فعال بیولوژیکی ویتامین ب1۲ 
واقعا  می تواند  بدن  که  از ب1۲  میزانی  یعنی  کردند؛  تمرکز 
با سطح  نتایج نشان داد شرکت کنندگانی  از آن استفاده کند. 
و  داشتند  کندتری  اطلاعات  پردازش  فعال،  ب1۲  پایین تر 
این  بود.  آهسته تر  نیز  بصری  محرک های  به  آن ها  پاسخدهی 
موضوع نشان دهنده  کاهش سرعت پردازش بصری و کاهش 
سرعت انتقال سیگنال های الکتریکی در مغز است. این آثار در 

شرکت کنندگان مسن تر واضح تر مشاهده شد.
داد در  نشان  مغز شرکت کنندگان هم  ام آرآی  اسکن  تصاویر 
ماده سفید مغز افرادی که سطح ویتامین ب1۲ کمتری دارند، 
و  عقل  زوال  به  می تواند  که  دارد  وجود  بیشتری  ضایعات 
اشکالی  به  فعال  ب1۲  باشد.ویتامین  مرتبط  شناختی  کاهش 
از این ویتامین مانند متیل کوبالامین و آدنوزیل کوبالامین اشاره 
دارد که بدن انسان می تواند مستقیما از آن ها استفاده کند. در 
در  باید  سیانوکوبالامین  مانند  غیرفعال  اشکال  برخی  مقابل، 
بدن به فرم های فعال تبدیل شوند. در مورد مصرف مکمل ها 
هم توصیه می شود حتما با پزشک مشورت کنید تا از طریق 
آزمایش خون به سطح آن پی  ببرید و دوز مناسب و ضروری 

را طبق نیازهای بدنتان انتخاب کنید.
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جدیدترین برآورد 
از قیمت مسکن ملی

سند  عنوان  به  معیشت  سبد  گفت:  کار  عالی  شورای  عضو 
دستمزد  بسنجیم  که  این  برای  است  معیاری  بالادستی، 
مطابقت  کارگران  زندگی  واقعیت های  با  چقدر  تعیین شده، 

دارد.
درمان  بهداشت،  وزارت  سوی  از  شده  ارائه  معیشتی  سبد   
حداقل  تعیین  مبنای  تورم  نرخ  کنار  در  پزشکی  آموزش  و 

دستمزد کارگران در کشور است.
کاسته  محصولات  گرم  از  و  شد  اصلاح  امسال  سبد  این 
شده است. به عنوان مثال، در سبد معیشتی اعلام شده فعلی 
برای جامعه کارگری، در بخش میوه جات فقط ۳ میوه سیب 
 ۱۳۹۵ سال  در  یا  است.  شده  لحاظ  موز  و  پرتقال  درختی، 
اقلام  به  امسال  بود که مجدد  این سبد حذف شده  از  چای 

مندرج در سبد معیشت افزوده شد.
جامعه  نماینده  و  کار  عالی  شورای  عضو  خدایی،  علی 
کارگری در گفتگو با خبرنگار مهر، عنوان کرد: سبد معیشتی 
یک تکلیف قانونی است که ذیل ماده ۴۱ بند »ب« قانون کار 

به شورای عالی کار واگذار شده است.
در این ماده قانونی آمده است: »شورای عالی کار همه ساله 
موظف است میزان حداقل مزد کارگران را برای نقاط مختلف 
تعیین  ذیل  معیارهای  به  توجه  با  مختلف  یا صنایع  و  کشور 

نماید؛
۱.حداقل مزد کارگران با توجه به درصد تورمی که از طرف 

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران اعلام می شود
با توجه به درصد تورمی که از طرف  حداقل مزد کارگران 

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران اعلام می شود.
روحی  و  جسمی  مشخصات  آنکه  بدون  مزد  حداقل   .۲
قرار  توجه  مورد  را  کارگران و ویژگی های کار محول شده 
دهد باید به اندازه ای باشد تا زندگی یک خانواده که تعداد 
تأمین  را  می شود  اعلام  رسمی  مراجع  توسط  آن  متوسط 

نماید.«
این عضو شورای عالی کار در ادامه سخنان خود افزود: به 
این ترتیب، ما موظف هستیم برای تعیین حداقل دستمزد دو 
مؤلفه را در نظر بگیریم؛ نخست، توجه به نرخ تورم و دوم 
تعبیر  معیشت  سبد  عنوان  به  آن  از  ما  که   ۴۱ ماده  »ب«  بند 
اندازه ای  به  باید  شده  تعیین  مزد  آمده  بند  این  در  می کنیم. 
واقع  در  کند.  تأمین  را  زندگی  یک  حداقل های  که  باشد 
حداقل های زندگی محاسباتی دارد که ما نام آن را به صورت 
زندگی  حداقل های  بنابراین،  گذاشتیم.  معیشت  سبد  مشترک 

یا همان سبد معیشت باید مبنایی برای تعیین دستمزد باشد.
داشت  چالش هایی  دولت  با  گذشته  سال  کارگری  جامعه 
تصویب  باید  که  معیشتی  سبد  آن  چالش  این  با  متأسفانه  و 
امضا  بدون  دستمزد  و  نرسید  نهایی  تصویب  به  می شد، 

نمایندگان کارگری ابلاغ شد
وی ادامه داد: سال ۱۳۹۶ توافق نامه دسته جمعی که در جلسه 
۲۵۶ شورای عالی کار انجام شد، مقرر شد از آن تاریخ در 
دولت  و  کارفرمایی  کارگری،  گروه  دسته جمعی  پیمان  یک 
هر سال قبل از تعیین دستمزد سبد معیشت را محاسبه کند و 
این سبد معیشت به عنوان سند بالادستی، معیاری باشد برای 
اینکه بسنجیم حقوق تعیین شده، چقدر با واقعیت های زندگی 

این قشر مطابقت دارد.
خدایی اضافه کرد: طبق توافقات، سبد معیشت باید بر اساس 
آمارها و اطلاعاتی که مراجع رسمی اعلام می کنند، محاسبه 
شود؛ گاهی، چانه زنی هایی سر این موضوع که کدام مراجع 

را به رسمیت بشناسیم، وجود دارد.
دولت  با  گذشته  سال  کارگری  جامعه  اینکه  بیان  با  خدایی 
چالش هایی داشت، اظهار کرد: متأسفانه با این چالش آن سبد 
معیشتی که باید تصویب می شد، به تصویب نهایی نرسید؛ اما 
امسال تا به امروز توافق ها خوب پیش رفته و مبلغ حدود ۲۳ 
میلیون و ۴۹۰ هزار تومان برای یک خانواده ۳.۳ نفره با نرخ 

تورم دی ماه مورد قبول واقع شده است.
این عضو شورای عالی کار تاکید کرد: این عدد قرار است با 
نرخ تورم بهمن ماه که از سوی مراجع رسمی اعلام می شود 
به روز رسانی شود که به بیش از ۲۴ میلیون تومان می رسد.

عدد دستمزد چقدر است؟
تشکل های  برخی  سوی  از  ماه  بهمن  تورم  نرخ  اساس  بر 
 ۴۴۰ و  میلیون   ۲۴ معیشت  سبد  عدد  شد،  اعلام  کارگری 

هزار تومان است
تشکل های  برخی  سوی  از  ماه  بهمن  تورم  نرخ  اساس  بر 
 ۴۴۰ و  میلیون   ۲۴ معیشت  سبد  عدد  شد،  اعلام  کارگری 

هزار تومان است.
عدد  این  هنوز  مزد  کمیته  گفت:  خصوص  این  در  خدایی 
مشخص  و  ثابت  معیارها  چون  اما  است  نکرده  محاسبه  را 
عدد  امیدواریم  و  شده  رسانی  روز  به  فقط  محاسبه  هستند، 

اجتماعی حاضر در شورای  آن مورد تصویب سایر شرکای 
عالی کار واقع شود.

وی با بیان اینکه پس از تصویب این عدد در شورای عالی 
دید  باید  کرد:  عنوان  مزد شروع خواهد شد،  مذاکرات  کار 
در ادامه با توجه به نرخ تورمی هزینه های زندگی، چه عددی 

برای دستمزد ۱۴۰۴ به تصویب می رسد.
ریالی  و  اقلام  نرخ  آخرین  اساس  بر  معیشت  سبد  نرخ 

است
خدایی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه آیا اقلام درج شده 
در سبد معیشت بر اساس نرخ تورم ماهانه مورد محاسبه قرار 
بر  معیشت  سبد  که  بگوییم  می توانیم  تقریباً  گفت:  می گیرد، 
اساس آخرین نرخ اقلام منتخب است. به عنوان مثال، برای 
روی  توافقاتی  بدن،  نیاز  مورد  کالری   ۲۳۰۰ روزانه  تأمین 
قیمت اقلامی مانند گوشت قرمز، گوشت مرغ، برنج، غلات، 

نان و.. انجام شده است.
این نماینده جامعه کارگری در شورای عالی کار در خصوص 
تغییر برخی اقلام به شکل ماهانه، عنوان کرد: در محاسبه سبد 
معیشت روی اقلام منتخب درج شده بر اساس آخرین نرخ 
تورم  است  ممکن  اقلام سبد،  برخی  زیرا  است؛  اقلام  همان 
بیشتر و بعضی دیگر تورم کمتری داشته باشند. در واقع نرخ 

ریالی آنها مدنظر قرار می گیرد نه نرخ تورمی آنها.
درصد پوشش مزد مصوب سال های گذشته چقدر بود؟

عضو شورای عالی کار در پاسخ به این پرسش که آیا عدد 
خواهد  کارگران   ۱۴۰۴ دستمزد  حداقل  رقم  معیشت  سبد 
زیادی  فاصله  آن عدد،  تا  این است که  واقعیت  شد، گفت: 
وجود دارد. در حال حاضر دستمزد دریافتی کارگران خیلی 
پایین تر از عدد سبد معیشتی است. سبد معیشت به عنوان سند 
برای ما که حداقل مزد را تصویب  بالادستی، معیاری است 

می کنیم.
حداقل دستمزد تعیین شده تا سال ۱۳۹۷ به این نقطه رسیده 
بود که ۷۰ درصد سبد معیشتی را پوشش می داد. اما تحمیل 
تحریم ها و جهش نرخ ارز و مزد مصوب در روزهای پایانی 
سال ۱۳۹۸ دستمزد خوبی نبود. در آن سال هم بدون امضای 

گروه کارگری حداقل دستمزد کارگری مصوب و ابلاغ شد
مثال، درصد  به عنوان  بیشتر عنوان کرد:  خدایی در توضیح 
متمادی،  سال های  طی  معیشتی  سبد  در  مزد  حداقل  پوشش 
دستمزد   ۱۳۹۱ سال  ابتدایی  است.  بوده  متفاوتی  عددهای 
مصوب حداکثر ۳۰ درصد هزینه های یک خانوار را پوشش 
این روش که  با  زمان در سال های مختلف  مرور  به  می داد. 
مزد تعیین شده باید مقداری از نرخ تورم بیشتر باشد، ضریب 
پوشش را به ۷۰ درصد رساندیم؛ یعنی مزد دریافتی کارگران 

۷۰ درصد حداقل های زندگی را پوشش می داد.
وی افزود: حداقل دستمزد تعیین شده تا سال ۱۳۹۷ به این 
نقطه رسیده بود که ۷۰ درصد سبد معیشتی را پوشش می داد. 
اما در سال ۱۳۹۷ با تحمیل تحریم ها و جهش نرخ ارز، مزد 
نبود.  پایانی سال ۱۳۹۸ دستمزد خوبی  مصوب در روزهای 
در آن سال هم بدون امضای گروه کارگری حداقل دستمزد 
نتیجه در این مقطع زمانی  کارگری مصوب و ابلاغ شد. در 

دوباره یک سقوط مزدی اتفاق افتاد. 
وی با اشاره به تعیین مزد در سال های اخیر، ادامه داد: اما در 

سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ تعیین حداقل دستمزد بالاتر از نرخ 
تورم این سال ها بوده و عدد دستمزد ۶۹ درصد سبد معیشت 
و حداقل های زندگی خانوارهای کارگری را پوشش می داد.

دوباره وضعیت  گذشته  سال  دو  در  متأسفانه  داد:  ادامه  وی 
این  همواره  ما  تلاش  گرفت.  قرار  بدی  شرایط  در  دستمزد 
بوده که به سمتی جهش کنیم که مزد، تمام سبد معیشت را 
پوشش دهد. بنابراین روش مذاکره گروه کارگری بر این مبنا 
این  طی  معیشت  سبد  شده  ایجاد  فاصله  نخست،  که  است 
سال ها را پر کند و دوم، در این راستا در برنامه ای با دولت 
به توافق برسد که طی چند سال بتوانیم این ضریب پوشش 

را کامل کنیم.
پوشش  را  معیشتی  سبد  درصد   ۴۰ زیر  امسال  دستمزد 

داد
ابتدای سال پس از مصوب شدن حداقل دستمزد ۱۴۰۳ برخی 
 ۴۰ فقط  رقم  این  کردند  عنوان  کارگری  جامعه  نمایندگان 
درصد سبد معیشت را پوشش می دهد. در حالی که در نیمه 
دوم در برخی اقلام مصرفی و کالاهای اساسی شاهد جهش 
این  قطعاً  و  بودیم  سال  یک  طول  در  نوبت  چند  در  قیمتی 

پوشش کمتر شد.
مزد  برای  عددی  دارند  تلاش  کارگری  جامعه  نمایندگان 
تصویب شود که قسمت عمده سبد معیشت را پوشش دهد و 

نیز به توافقی برسیم که طی چند سال پوشش را کامل کنیم
عضو شورای عالی کار در این خصوص اظهار کرد: در حال 
حاضر ضریب پوشش سبد معیشت به وسیله حقوق دریافتی 
کارگران کمتر از ۴۰ درصد است. در این خصوص که چقدر 
درصد  مزد  و  کنیم  نزدیک  بهم  را  عدد  دو  این  می توانیم 
بیشتری از سبد معیشت را پوشش دهد به نحوه تعامل شرکای 

اجتماعی بر می گردد.
خدایی تصریح کرد: نمایندگان جامعه کارگری تلاش دارند 
عددی برای مزد تصویب شود که قسمت عمده سبد معیشت 
سال  چند  طی  که  برسیم  توافقی  به  هم  و  دهد  پوشش  را 

پوشش را کامل کنیم.
افزایش حق مسکن

قرار  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  کارگری  جامعه  این عضو 
به  توجه  با  ایجاد شود  تغییری  معیشت  اقلام سبد  در  نیست 
گفت:  است،  شده  اعمال  اقلام  انواع  و  گرم  در  که  کاهشی 
اگر  هر صورت،  در  و  بوده  ملاک  و  معیار  تقریباً  اقلام  این 
ناچار هستیم  برسیم  توافقی  به یک  آمارگیری  برای  بخواهیم 
یک سری اقلام را انتخاب کنیم. بنابراین ما بدون پیش فرض 

جلو می رویم.
دستمزد،  حداقل  تعیین  در  باید  قطعاً  هم  مسکن  امسال حق 

افزایش پیدا کند.
خدایی با بیان اینکه در حال حاضر در سبد معیشت از همه 
گفت:  دارد،  وجود  منتخب  اقلام  بین  در  محصولی  گروه ها 
مثلًا  می شود  گرفته  نظر  در  اقلام  تعیین  برای  جوانب  تمام 
اگر حبوبات گران شود همه اقلام با هم دچار افزایش قیمت 
جای  خیلی  حوزه  این  در  معتقدم  دلیل  همین  به  می شوند. 
اعلام  پایان  در  عالی کار  ندارد.عضو شورای  نگرانی وجود 
حداقل  تعیین  در  باید  قطعاً  هم  مسکن  حق  امسال  کرد: 

دستمزد، افزایش پیدا کند.

 سفیر ایران در ترکیه با اشاره به رشد تجارت دوجانبه تهران 
و آنکارا گفت: حجم تجارت دو کشور در سال گذشته ۱۱.۸ 
میلیارد دلار بوده که تا بهمن ماه امسال از ۱۷.۵ میلیارد دلار 
عبور کرده است. پیش بینی می شود این رقم تا پایان سال به 
۱۹ میلیارد دلار برسد.محمدحسین حبیب الله زاده در نشست 
بر  تاکید  با  ترکیه  و  ایران  مشترک حمل ونقل  کمیته  مجازی 
و حمل ونقل  ترانزیت  افزود: حجم  ترانزیت،  توسعه  اهمیت 
بین دو کشور طی سال جاری هفت میلیارد دلار افزایش یافته 
است. با این وجود، لازم است در حوزه های ریلی، هوایی، 
دریایی و بندری، جهش زیرساختی قابل توجهی ایجاد شود.

گسترش گذرگاه های مرزی و افزایش پروازها
در  داد:  توضیح  کشور،  دو  میان  تردد  آمار  به  اشاره  با  وی 
سال گذشته، ۶ میلیون مسافر و حدود ۳۳۰ هزار کامیون بین 
میزان نشان دهنده حجم  این  ترکیه تردد کرده اند که  ایران و 
حمل ونقل  گسترده  مسئولیت های  و  دوجانبه  تجارت  بالای 

دو کشور است.
تصمیم  مبادلات،  حجم  به  توجه  با  ادامه داد:  زاده  حبیب الله 
گذرگاه  پنج  به  سه  از  مرزی  گذرگاه های  تعداد  شد  گرفته 
افزایش یابد. همچنین، توسعه خطوط ریلی و افزایش پروازها 

از دیگر برنامه های در دستور کار است.
توسعه همکاری های حمل ونقلی میان ایران و ترکیه

وی با ابراز خوشحالی از برگزاری سریع این نشست متعاقب 
دهنده  نشان  که  کشور  دو  نقل  حمل  وزرای  اخیر  ملاقات 
نقلی  و  حمل  همکاری های  توسعه  بر  کشور  دو  راسخ  عزم 
روابط  گسترش  به  نسبت  امیدواری  با  است،  لجستیکی  و 
انتظار می رود تصمیمات مهمی در زمینه  حمل ونقلی، گفت: 
و  ایران  شهرسازی  و  راه  وزارتخانه های  بین  روابط  توسعه 

حمل ونقل و زیرساخت ترکیه اتخاذ شود.

و  راه  وزارت  نقش  یادآوری  با  ترکیه  در  ایران  سفیر 
و  ایران  اقتصادی  کمیسیون  متولی  به عنوان  ایران  شهرسازی 
ترکیه، این موضوع را یک مزیت مهم دانست و تاکید کرد: 
تاثیر قابل توجهی بر توسعه روابط  این همکاری ها می تواند 

اقتصادی دو کشور داشته باشد.
ترانزیت؛ محور مهم همکاری های ایران و ترکیه

راه  وزیر  حمل ونقل  معاون  رسولی،  سعید  نشست  این  در 
ترکیه  و  ایران  راهبردی  موقعیت  به  اشاره  با  شهرسازی  و 
و  اروپا  به  چین  مسیر  در  خزر  دریایی  جنوبی  کریدور  در 
کالاهای منطقه از طریق ایران و ترکیه بر اهمیت ترانزیت در 
ترانزیت  موضوع  گفت:  و  کرد  تاکید  دوجانبه  همکاری های 
علاوه بر موضوعات حمل ونقلی بین دو کشور، به عنوان یکی 
قرار  کشور  دو  وزرای  آینده  مذاکرات  اصلی  محورهای  از 

خواهد گرفت.
ضرورت تقویت زیرساخت های حمل ونقل ایران و ترکیه

ترکیه  زیرساخت  و  حمل ونقل  وزیر  معاون  انوار،  دورموش 

همکاری های  توسعه  برای  کشورش  آمادگی  اعلام  با  نیز 
حمل ونقلی و ترانزیت، تأکید کرد: باید زیرساخت های مدرن 

و سرمایه گذاری های لازم در این زمینه انجام شود.
منطقه  در  کشور  دو  ریلی  اتصال  پروژه  انجام  لزوم  بر  وی 

چشمه ثریا و توسعه ترانزیت بین ایران و ترکیه تأکید کرد.
توسعه  شامل  نشست  این  محورهای  گزارش،  این  برپایه 
حداکثری حمل ونقل در بخش های جاده ای، ریلی، بندری، و 
هوایی و توسعه ترانزیت و رفع موانع موجود در همکاری های 
تسهیلات،  به  مربوط  بود.مسائل  کشور  دو  بین  حمل ونقلی 
در  ترک  و  ایرانی  ناوگان  مالیات  و  عوارض  محدودیت ها، 
ناوگان  پذیرش  محدودیت های  رفع  نحوه  کشور،  دو  قلمرو 
ایرانی در مرزهای مشترک و همچنین قیمت عرضه سوخت 
گرفت.ابراز  قرار  بررسی  مورد  ایران  در  ترکیه  ناوگان  به 
بررسی  تهران- وان و  از راه اندازی قطار مسافری  خشنودی 
امکان امتداد مسیر به آنکارا و استانبول، بهبود عملیات حمل 
تکلیف  تعیین  و  ریلی  حمل ونقل  حجم  افزایش  ریلی،  بار 
از دیگر موضوعات مطرح شده  واگن های خالی دو کشور، 

در این نشست بود.
چشمه  نقطه  در  ترکیه  و  ایران  ریلی  اتصال  اجرایی  روند 
بازرگان-  مرزی  پایانه  بازسازی  وضعیت  ایجو،  دیل  ثریا- 
مرز  ایجاد  و  ترکیه  مرزهای  به  منتهی  جاده های  گوربولاک، 

جدید در کوزه رش مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
کشور،  دو  بین  پروازها  افزایش  و  هوایی  روابط  توسعه 
ترکیه و  ایران و  میان  بندری و دریایی  توسعه همکاری های 
سرمایه گذاری های بندری از دیگر محورهای این نشست بود.

بر اساس توافقات صورت گرفته، مقرر شد نشست حضوری 
کمیته حمل ونقل ایران و ترکیه پس از ماه مبارک رمضان در 

تهران یا آنکارا برگزار شود.

سبد معیشت؛ سندی برای تطابق »مزد« با واقعیت کارگران
رئیس انجمن تلفن همراه عنوان کرد

تکذیب افزایش چند برابری قیمت 
گوشی در سال آینده

در  اخیر  شایعات  به  اشاره  ضمن  همراه  تلفن  انجمن  رئیس 
فضای مجازی پیرامون افزایش قیمت چند برابری گوشی های 
تلفن همراه در سال آینده، این موضوع را ناشی از بحث های 
و  دانسته  گمرکی  محاسبات  نرخ  افزایش  پیرامون  مطروحه 
ضمن تکذیب آن تاکید کرد که این افزایش تاثیر قابل توجهی 
در قیمت نهایی کالا نخواهد داشت و دو تا نهایتاً چهار درصد 

اثر داشته باشد.
 عبدالمهدی اسدی- رئیس انجمن تلفن همراه، تبلت و لوازم 
که  آنچه  تشریح  به  برخط،  گفت وگویی  در  ایران-  جانبی 
آن گذشت،  بازار  و  همراه  تلفن  بر صنعت  اخیر  یکسال  طی 

پرداخت و از چالش های جدی این صنعت سخن گفت.
برای  خوبی  چندان  سال  گذشت،  که  سالی  وی،  گفته  به 
کشور  موبایل  بازار  و  صنعت  آن،  به تبع  و  کشور  تجارت 
اقتصادی  نامساعد  شرایط  تحریم ها،  از  ناشی  مشکلات  نبود. 
را  حوزه  این  فعالان  متناقض،  بخشنامه های  صدور  و  مردم 
با بحران هایی همچون طولانی شدن تخصیص ارز و تعطیلی 
تلفن همراه  انجمن  مواجه کرده است.رئیس  برخی شرکت ها 
ایران ضمن اشاره به اینکه سال گذشته شرایط سخت تحریم، 
به  منجر  مدیریتی  ناهماهنگی های  و  مردم  اقتصادی  مشکلات 
بخشنامه های  کرد:  خاطرنشان  شد،  موبایل  بازار  در  آشفتگی 
سردرگمی  دچار  را  واردکنندگان  خلق الساعه،  و  لحظه ای 
شدید کرد. گاهی یک بخشنامه صبح صادر و بعدازظهر لغو 
کشید.اسدی  چالش  به  را  تجارت  وضعیت  این  که  می شد 
اوایل  از  ارز، تصریح کرد:  به مشکل تخصیص  اشاره  ضمن 
شدت  به  موبایل  واردات  برای  ارز  تخصیص  فرآیند  سال، 
طولانی شد و در برخی موارد به ۱۷۰ تا ۱۸۰ روز رسید. این 
موضوع بسیاری از شرکت ها را مجبور به تعدیل نیرو کرد و 
ارز، تعطیل شدند. تأمین  به دلیل عدم  حتی برخی شرکت ها 

ارز،  رسماً درخواست کردیم که در شرایط تحریم و کمبود 
به ما ارز نیما داده نشود و قول دادیم که اجازه ندهیم قیمت 
سیاست  این  خوشبختانه  کند؛  پیدا  افزایش  بازار  در  موبایل 
همراه  تلفن  بازار  در  گرانی  ارز،  منشا  تغییر  با  و  داد  نتیجه 
ایجاد نشداسدی در ادامه، افزود: ما از جمله صنایعی بودیم 
که به دولت و وزارت صنعت، معدن و تجارت پیشنهاد دادیم 
به کالاهای اساسی مانند دارو و مواد غذایی  نیما را  ارز  که 
بگیرند.  نظر  در  دیگری  ارز  موبایل،  برای  و  دهند  اختصاص 
در نهایت، منشا ارز موبایل از نیما به ارز حاصل از صادرات 
غیرنفتی و اشخاص تغییر یافت که با همکاری دفتر تخصصی 
تلفن همراه، عرضه افزایش پیدا کرد و قیمت ها تحت کنترل 
باقی ماند.وی تأکید کرد: انجمن تلفن همراه نقش مهمی در 
این تغییر ایفا کرد؛ ما رسماً درخواست کردیم که در شرایط 
نیما داده نشود و قول دادیم  ارز  ما  به  ارز،  تحریم و کمبود 
کند؛  پیدا  افزایش  بازار  در  موبایل  قیمت  ندهیم  اجازه  که 
خوشبختانه این سیاست نتیجه داد و با تغییر منشا ارز، گرانی 
همراه،  تلفن  انجمن  نشد.رئیس  ایجاد  همراه  تلفن  بازار  در 
ایران، در بخش دیگری از صحبت های  تبلت و لوازم جانبی 
و  کرد  اشاره  آیفون  واردات  ممنوعیت  رفع  موضوع  به  خود 
اولین صحبت رسمی  اسفند سال گذشته،  از ۲۵  یادآور شد: 
درباره این موضوع انجام و پیگیری ها در این زمینه آغاز شد.

پیگیری رفع ممنوعیت آیفون با اولویت منافع ملی
اسدی ضمن تأکید بر اینکه در آن مقطع زمانی هیچ کس درباره 
این  در  نمی کرد، تصریح کرد:  آیفون صحبت  ممنوعیت  رفع 
شرایط  که  گرفته ایم  یاد  ما  گذشته،  سال های  در  اما  شرایط 
کشورمان بسیار حساس است و باید ابتدا منافع ملی  و سپس 
موضوع  رویکرد،  همین  با  بگیریم.  نظر  در  را  صنفی  منافع 
را  موضوع  و  گرفتیم  پیش  را  آیفون  ممنوعیت  رفع  پیگیری 
بصورت کارشناسانه و با اعلام اعداد و ارقام مطرح کردیم؛ 
بهره مند  دنیا  روز  فناوری  از  باید  نیز  مردم  معتقدیم  چراکه 
شوند و این درخواست مردم برای استفاده از تکنولوژی روز 

دنیا، از مسیر قاچاق و غیررسمی پاسخ داده می شد.
اینکه  بیان  با  ایران  همراه  تلفت  انجمن  مدیره  هیات  رئیس 
این  رفع  برای  مقاومت هایی  هم  جدید  دولت  در  ابتدا،  در 
این تصمیمات تحت  بالاخره  ممنوعیت وجود داشت، گفت: 
تا ۱۵ روز  اما حدود ۱۰  بود  تأثیر سیاست های کلان کشور 
رسمی  نامه ای  ما  چهاردهم،  دولت  ارتباطات  وزیر  از  پس 
یک  آمار،  این  طبق  کردیم.  ارائه  کارشناسی  آمار  با  همراه 
شده  کشور  وارد  غیررسمی  به صورت  آیفون  دستگاه  میلیون 
این درحالی  بود.  میلیارد دلار  آن حدود یک  ارزش  بود که 
بود که اگر این کالا به صورت رسمی وارد می شد، دولت از 
منتفع  میلیارد تومان  مالیات حدود ۱۵ هزار  محل عوارض و 
و  آمار  این  ارائه  هم،  اساس  همین  بر  افزود:  بود.وی  شده 
نسبت  را  دولتی  بخش های  اعتماد  کارشناسی،  تحلیل های 
آن،  از  پس  داد:  ادامه  او  داد.  افزایش  خصوصی  بخش  به 
زیادی  چالشی  بحث های  و  شد  برگزار  متعددی  جلسات 
قابل  این زمینه کاملًا  نگرانی های مسئولان دولتی در  داشتیم. 
درک بود و ما تلاش کردیم تا با ارائه مستندات، دیدگاه های 
از  مختلف  نهادهای  با  متعدد  جلسات  دهیم.  تغییر  را  آن ها 
نهاد  بازرسی  و  اقتصادی  امنیت  پلیس  رقابت،  جمله شورای 
ریاست جمهوری برگزار و صحبت های زیادی انجام دادیم که 
در نهایت خوشبختانه در آبان ماه، در جلسه هیئت دولت، رفع 
ممنوعیت آیفون تصویب و اعلام شد.این مقام صنفی- صنعتی 
منابع  کنترل  راستای  در  اول،  فاز  در  خوشبختانه  داد:  ادامه 
ارزی و جلوگیری از افزایش ناگهانی حجم واردات، این کالا 
ابتدا در قالب مسافری وارد شد؛ از آنجایی که این برند سه 
سال ممنوع بود، احتمال داشت حجم بالایی از ارز را به خود 
موضوع  این  در  مجلس  موثر  نقش  از  دهد.اسدی  اختصاص 
قدردانی کرده و گفت: کمیسیون صنایع مجلس در این زمینه 
کمک شایانی کرد و با ورود جدی به موضوع، مسیر را برای 
تصمیم گیری منطقی تر هموار ساخت.رئیس انجمن تلفن همراه 
نهادهای  با  برگزارشده  جلسات  به  امروز  خبری  نشست  در 
و  اقتصادی  امنیت  پلیس  رقابت،  شورای  جمله  از  مختلف، 
این  با  گفت:  و  کرد  اشاره  ریاست جمهوری  نهاد  بازرسی 
انجام  زیادی  صحبت های  و  داشتیم  متعددی  جلسات  نهادها 
رفع  دولت،  هیئت  جلسه  در  آبان ماه،  در  خوشبختانه  دادیم. 

ممنوعیت آیفون تصویب و اعلام شد.
وی خاطرنشان کرد: وزارت صمت و سازمان توسعه تجارت 
به عنوان مجریان واردات تجاری، سیاستی هوشمندانه اتخاذ 
برای  را  بازرگانان  سابقه  سهمیه  از  درصد   ۳۰ آن ها  کردند. 
واردات آیفون در نظر گرفتند تا هم کمبودی در بازار کالاهای 
زیر ۶۰۰ دلار ایجاد نشود و هم قیمت این دسته از محصولات 
اوایل  آیفون  نهایت،  در  اساس  همین  بر  نکند.  پیدا  افزایش 
بهمن ماه در سامانه جامع تجارت بارگذاری و شرایط واردات 
نخستین  که  بود  هم  بهمن ماه  هفتم  شد.  فراهم  آن  تجاری 

محموله آیفون به صورت تجاری وارد کشور شد.
چالش های ورود نخستین محموله تجاری آیفون

ایران ضمن اشاره به مشکلاتی که  رئیس انجمن تلفن همراه 
کرد:  تصریح  داد،  رخ  آیفون  محموله  نخستین  ورود  از  پس 
برخی رسانه ها اطلاعات نادرست منتشر کردند. حتی در بخش 
خصوصی هم برخی افراد به دلایل مختلف، از جمله رقابت 
شد  سبب  موضوع  این  و  بودند  اتفاق  این  مخالف  تجاری، 
که پس از ورود اولین محموله، بازرسی کل کشور به ماجرا 
ورود کند. به دنبال این موضوع، چند روزی کالا در گمرک 
اما  دهد،  تلخی رخ  اتفاقات  بود  ممکن  و حتی  ماند  متوقف 
در نهایت، با مذاکرات و جلسات متعدد، توانستیم این مشکل 

را حل کنیم.

شده  تمام  قیمت  مبنای  بر  مسکن  ملی  نهضت  واحدهای 
عرضه خواهد شد و به همین دلیل با توجه به تعدیل های 
فصلی، قیمت ها به روز می شود. مثلا واحدهایی که از سال 
قیمت  با  هم اکنون  شده  آغاز  پرند  جدید  شهر  در   ۱۴۰۱
اتمام رسیده  به  تقریبی ۱۱ میلیون تومان در هر متر مربع 

است.
متر  هر  ساخت  هزینه  انبوه سازان  برخی  حاضر  حال  در   
ارزیابی  تومان  میلیون   ۲۰ را  ملی  مسکن  واحدهای  از 
می کنند. اما پروژه ها بر مبنای زمان انعقاد قرارداد نرخ های 
پروژه ای  در  واحدها  قیمت  مثال  طور  به  دارند.  متفاوتی 
رسیده  پایان  به  هم اکنون  و  شده  آغاز  قبل  سال  سه  که 
شده  محاسبه  اخیر  سال  سه  فصلی  تعدیل های  مبنای  بر 
تحویل  تومان  میلیون   ۲۰ از  کمتر  قیمت های  با  طبیعتا  و 

می شود.
اقدام ملی مسکن توسط دولت دوازدهم  زمانی که طرح 
آغاز شد، قیمت هر متر از واحدهای این پروژه بین ۲.۵ 
پروژه  این  ادامه  در  می شد.  برآورد  تومان  میلیون   ۳.۵ تا 
به طرح نهضت ملی مسکن الحاق شد. منابع ساخت این 
پروژه ها از طریق آورده متقاضیان و تسهیلات بانکی تامین 
می شود؛ تسهیلاتی که اخیرا از ۵۵۰ به ۶۵۰ میلیون تومان 

رسیده است.
با توجه به تورم و تغییر قیمت نهاده های ساختمانی و بر 
بر  که  بودجه  و  برنامه  سازمان  فصلی  تعدیل های  مبنای 
واحدهای  قیمت  می شود  اعمال  دولتی  پروژه های  روی 
نهضت ملی مسکن نیز تغییر می کند. از طرف دیگر هزینه 
ساخت بر مبنای تعداد طبقات، مشاعات و مصالح به کار 
است؛  متفاوت  کشور  مختلف  نقاط  در  پروژه ها  در  رفته 
اگرچه به گفته مسئولان این تفاوت ها چندان زیاد نیست.

شب گذشته آرش صیادی ـ مدیرعامل شرکت عمران شهر 
ملی  مسکن  واحدهای  قیمت  درخصوص  ـ  پرند  جدید 
این شهر بیان کرد: نسل اول پروژه های در حال تحویل با 
قیمت تمام شده ناخالص ۱۱ میلیون تومان در هر متر مربع 
ملی مسکن  نهضت  قراردادهای  اما  داده می شود.  تحویل 
برخلاف مسکن مهر مشمول تعدیل هستند. تزریق آورده 
متقاضیان و تسهیلات بانکی برای پیشرفت فیزیکی پروژه  

ضرورت دارد.
مسکن  ملی  نهضت  واحدهای  قیمت  توضیحات،  این  با 
و  متقاضیان  آورده  به موقع  واریز  به  زیادی  وابستگی 
بانک  طریق  از  امسال  ماه  دی  تا  دارد.  بانکی  تسهیلات 
پروژه های  به  تومان  میلیارد  هزار   ۲۰۲ مجموعا  مسکن 
که  شده  پرداخت  کشور  سراسر  در  مسکن  ملی  نهضت 
همت   ۸۸ و  بانکی  تسهیلات  محل  از  همت   ۱۱۴ حدود 

توسط متقاضیان به حساب سازندگان واریز شده است.
مهرماه امسال بانک مرکزی اعلام کرد که سهم ۱۵ بانک 
در پرداخت وام مسکن ملی صفر بوده است. این کم کاری 
طولانی  به  مسکن  تسهیلات  پرداخت  در  بانکی  سیستم 

شدن پروژه ها منجر شده است.
که  مسکن  ملی  نهضت  طرح  چالش های  از  دیگر  یکی 
به موقع  نشدن  تامین  داشت  وجود  نیز  مهر  مسکن  در 
کم کاری  است.  انشعابات  و  خدمات  زیرساخت ها، 
اثر  واحدها  به موقع  تحویل  در  دستگاه های خدمات رسان 
مختلف  پروژه های  در  هم اکنون  معضل  این  می گذارد. 

مسکن ملی در سراسر کشور وجود دارد.
پرداخت  تاخیر  با  را  خود  آورده  نیز  متقاضیان  برخی 
می کنند که این مساله به کندی اجرای پروژه ها می انجامد. 
ملی  مسکن  واحد  از  تعدادی  که  هم اکنون  مثال  طور  به 
پرند در حال تحویل است به گفته صیادی ۶۰ درصد از 
متقاضیان آورده اولیه را تکمیل نکرده اند و میزان واریزی 
در  است.  بوده  تومان  میلیون   ۸۷۰ تا   ۷۰۰ بین  متقاضیان 
اما  ۶۰ درصد رسیده  به  فیزیکی  پیشرفت  پروژه ها  برخی 
در  و  تومان  میلیون   ۱۰۰ از  کمتر  متقاضیان  آورده  میزان 
روند  می تواند  تاخیرها  این  است.  بوده  صفر  مواردی 

اجرای طرح ها را طولانی کند.

۲۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی در حساب 
کارگزاری ها، آماده خرید سهام
۶۰۰همتارزشصندوقها

پارک  پول  رقم  می دهد  نشان  آماری  داده های  تازه ترین 
شده و آماده ورود به کف سامانه های معاملات سهام در 
 ۵۰۰ و  هزار   ۲۰ به  بورس  فعال  کارگزاری های  حساب 

میلیارد تومان )۲۰.۵ همت( رسیده است.
با وجود آن که همواره در روزهای پایانی هر سال بخشی 
در  لازم  نقدینگی  تامین  برای  سرمایه  بازار  فعالان  از 
حساب  در  موجود  مبالغ  و  سهام  از  مقداری  تعطیلات 
غیرفعال  و  شخصی  حساب های  به  را  کارگزاری هایشان 
حساب های  در  موجود  ارقام  می کنند،  منتقل  بورس  در 
فعال سرمایه گذاران بورس هم چنان از وجود چشم اندازی 
می دهد  نشان  و  دارد  حکایت  سهام  بازار  در  امیدبخش 
به  ورود  مترصد  و  آماده  بازار  حرفه های  از  بسیاری 
چرخه خرید سهام هستند.روندهای تکرار شونده تاریخی 
سال  آغازین  روزهای  سال ها  اغلب  در  می دهد  نشان 
ثبت  را  توجهی  جالب  رشدهای  سهام  بازار  شمسی 
فعال  موجودی  سطح  حفظ  می رسد  نظر  به  است.  کرده 
سرمایه گذاران در حساب های کارگزاری از این چشم انداز 
فعال  موجودی  داده  نشان  دارد.تجربه  حکایت  امیدبخش 
سرمایه گذاران در حساب کارگزاری ها، معمولا به افزایش 
در  موجود  پول  وقتی  منجر می شود.  بازار  و رشد  تقاضا 
حساب کارگزاری ها به صورت فعال وارد چرخه معاملات 
می تواند  این  می یابد.  افزایش  برای سهام  تقاضا  می شود، 
به رشد بازار منجر شود.از سوی دیگر پول فعال می تواند 
نقدشوندگی بازار را بالا ببرد و حجم معاملات روزانه را 
همواره  رونق  دوره های  در  به ویژه  امر  این  دهد.  افزایش 
مشهود بوده است.نکته جالب توجه در روندهای گذشته 
حساب  در  سرمایه گذاران  فعال  موجودی  آن که  بورس 
منبع  یک  به عنوان  عموما  بورس  کارگزاری  شرکت های 
بالقوه در تامین سوخت موتور محرک بازار عمل می کند و 
به محض نمایان شدن نشانه های رشد، این پول به سرعت 
این  می کند.  ایجاد  و رشد  معاملات می شود  وارد چرخه 
اولیه  برای عرضه های  انتظار  دوره های  در  اغلب  پتانسیل 

یا اصلاح بازار بیش تر دیده می شود.

پنجشنبه23اسفند14۰3-12رمضان144۶-13مارس2۰25-شماره7417

افزایش ۷ میلیارد دلاری تجارت ایران و ترکیه



 پنج شنبه  23 اسفند  1403 -12 رمضان  1446 -13 مارس   2025 - شماره  67417

استان هااستان ها
دروازه ای طلایی؛ ظرفیت های گسترده 

هرمزگان در توسعه اقتصادی
جنوب  در  خود  راهبردی  موقعیت  با  هرمزگان  استان   
ایران، دسترسی به آب های بین المللی خلیج فارس و دریای 
عمان، منابع طبیعی غنی و همچنین شرایط اقلیمی مناسب، 
ظرفیت های گسترده ای برای توسعه اقتصادی مبتنی بر دریا 

دارد.
جمله  از  مختلف  زمینه های  در  می تواند  هرمزگان  استان 
و  صنعت  و  ونقل  حمل   انرژی،  شیلات،  کشاورزی، 
کند  ایفا  کشور  اقتصادی  رشد  در  بزرگی  سهم  گردشگری 
که در این مقاله، به بررسی ظرفیت های اقتصادی هرمزگان و 
طرح های قابل اجرا برای افزایش درآمد ملی و بهبود اشتغال 
در استان پرداخته می شود و همچنین، شیوه های مختلف تامین 

مالی این پروژه ها بررسی خواهد شد.
اجرا  قابل  اقتصادی و طرح های راهبردی  ظرفیت های 

در هرمزگان
با  هرمزگان  استان  آبزی پروری؛  و  شیلات  صنعت  توسعه 
دریایی،  غنی  منابع  به  دسترسی  و  طولانی  سواحل  داشتن 
پرورش  است؛  ایران  شیلاتی  قطب های  مهم ترین  از  یکی 
ماهی، میگو و سایر آبزیان، علاوه بر تامین نیاز داخلی، امکان 

صادرات به کشورهای مختلف را فراهم می آورد.
پیشنهادی: گسترش مزارع پرورش ماهی و میگو  طرح های 
ماهیان  پرورش  در  سرمایه گذاری  دریایی،  قفس های  در 
زینتی و صدف های خوراکی و احداث کارخانه های فرآوری 
کنسروها  و  بسته بندی شده  محصولات  تولید  برای  آبزیان 
ازجمله ظرفیت های اقتصادی هرمزگان به شمار می روند و 
کشورهایی همچون چین، ژاپن، کره جنوبی و تایلند، امارات، 
قطر و عمان و در اروپا نیز کشورهایی نظیر اسپانیا، ایتالیا و 

فرانسه در شمار بازارهای هدف این محصولات قرار دارند.
در بحث میزان تاثیر بر درآمد ملی هم باید بگوییم که صادرات 
محصولات شیلاتی می تواند سالانه ۲ میلیارد دلار برای کشور 
ارزآوری داشته باشد که این خود، در مسیر شکوفایی اقتصاد 

دریامحور است.
اگر بخواهیم یک نمونه موفق جهانی را معرفی کنیم، باید از 
پیشرفته  فناوری های  از  استفاده  با  کنیم که  یاد  نروژ  کشور 
در پرورش ماهی، به یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان ماهی 
سالمون در جهان تبدیل شده است؛ این کشور همچنین موفق 
محصولات  برای  گسترده ای  صادراتی  بازارهای  ایجاد  به 

شیلاتی خود شده است.
جلبک«  فرآوری  و  »کشت  نوظهور؛  دریایی  صنعت  یک 
صنعت جلبک با کاربردهای متنوع در صنایع غذایی، دارویی، 
آرایشی و انرژی، یکی از صنایع نوظهور و سودآور است؛ 
شرایط اقلیمی هرمزگان به ویژه در سواحل قشم و بندرعباس، 

زمینه مناسبی برای توسعه این صنعت فراهم کرده است.
ایجاد  قبیل  از  کرد  ارائه  توان  می  که  پیشنهادی  طرح های 
مزارع کشت جلبک در سواحل قشم و بندرعباس، احداث 
و  زیست سوخت  غذایی،  مکمل های  تولید  کارخانه های 

کودهای زیستی هستند.
بازارهای صادراتی این محصولات در آسیا کشورهای ژاپن، 
کره جنوبی، چین و هند، در اروپا کشورهای فرانسه، آلمان 

و اسپانیا، در خاورمیانه نیز کشورهای امارات و قطر هستند.
تاثیر این  اینجاست که اگر بخواهیم میزان  نکته قابل توجه 
طرح بر درآمد ملی را محاسبه کنیم باید بگوییم که صادرات 
جلبک می تواند سالانه یک میلیارد دلار برای کشور ارزآوری 
داشته باشد و نمونه موفق آن در عرصه جهانی ژاپن است که 
یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان جلبک در جهان به شمار 
و  دارو  از جمله غذا،  مختلف  در صنایع  آن  از  و  می رود 

بیوپلاستیک استفاده می کند.
تولید هیدروژن سبز؛

و  غنی  بادی  و  خورشیدی  انرژی  منابع  با  هرمزگان  استان 
دسترسی به آب دریا، زمینه مناسبی برای تولید هیدروژن سبز 
دارد؛ این فناوری نوین می تواند ایران را به یکی از پیشروان 
تولید هیدروژن سبز در منطقه تبدیل کند و در همین راستا 
طرح هایی همچون احداث نیروگاه های خورشیدی و بادی 
واحدهای  ایجاد  آب،  الکترولیز  نیاز  مورد  برق  تولید  برای 
و  منطقه  به کشورهای  آن  هیدروژن سبز و صادرات  تولید 

جهان پیشنهاد می شود.
نیز در اروپا کشورهای  بازارهای صادراتی این محصولات 
آلمان، فرانسه، هلند و بریتانیا، در آسیا کشورهای ژاپن، کره 
جنوبی و چین و در خاورمیانه نیز امارات و عربستان سعودی 

هستند.
در اینجا به موضوعی شگفت انگیز برمی خوریم و آن میزان 
تاثیر این طرح ها بر درآمد ملی است یعنی تولید و صادرات 
هیدروژن سبز می تواند سالانه سه میلیارد دلار برای کشورمان 
درآمدزایی کند و نمونه موفق آن در عرصه جهانی نیز آلمان 
بوده که یکی از پیشتازان تولید هیدروژن سبز در دنیا است 
استفاده  و خورشید  باد  مانند  تجدیدپذیر  انرژی  منابع  از  و 

می کند.
»هیدروژن یک منبعی جدید از تولید سوخت و برق پایدار 
سوخت  برای  زیادی  جهانی  تقاضای  شود.  می  محسوب 
از سوخت های  سبز  هیدروژن  دارد.  هیدروژنی وجود  های 
هیدروژنی بسیار محبوب بوده و از طریق تقسیم آب به گاز 
هیدروژن و اکسیژن توسط الکترولیز فراهم می شود. در ادامه 
هیدروژن سبز تولید شده، فشرده شده و جهت تامین انرژی 

در سیستم های مختلف مورد استفاده قرار می گیرد.«
تا حالا به پرورش مروارید در جزایر قشم، هنگام و هرمز با 

آب های شفاف و زیستگاه مناسب فکر کرده اید؟
برای  بالایی  بدانیم که استان هرمزگان ظرفیت  جالب است 
تبدیل شدن به مرکز پرورش مروارید در خاورمیانه دارد و 
احداث مزارع پرورش مروارید در جزایر جنوبی از طرح های 

قابل اجرا در این خطه به شمار می رود.
بازارهای  به  ایرانی  مروارید  صادرات  و  برندسازی  از  اگر 
جهانی صحبت کنیم هوش از سر رقبای بین المللی ما می 
آسیا، کشورهای  مروارید در  بازارهای صادراتی  رود...فعلا 
چین، ژاپن و هنگ کنگ بوده، در خاورمیانه کشورهای امارات 
و عربستان سعودی و در اروپا و آمریکا هم کشورهای فرانسه، 
ایتالیا و ایالات متحده هستند و قطعا ورود یک رقیب بزرگ 
برای آنها بسیار سخت خواهد بود چراکه هرچه آنها دارند را 
ایران، یکجا دارد و صادرات مروارید در ابتدای کار می تواند 

سالانه ۵۰۰ میلیون دلار ارزآوری برای کشور داشته باشد.
تولیدکنندگان  از  یکی  استرالیا  که  بگوییم  هم  را  این  البته 
پیشرو تولید مروارید در جهان است که به دلیل استفاده از 
فناوری های نوین در پرورش مروارید، به ویژه در مناطق شمال 

غربی این کشور، شهرت زیادی دارد.
از ظرفیت های پسکرانه هرمزگان بگوییم:

توسعه  و  نخل  برای کاشت  بالایی  هرمزگان ظرفیت  استان 
با  استان  بیابان های  از  درصد   ۲۰ کاشت  دارد؛  نخلستان ها 
گردشگری  توسعه  به  می تواند  تولید خرما،  بر  نخل، علاوه 
کمک کند و کاشت نخل های مقاوم به خشکی در اراضی 
بیابانی و ایجاد نخلستان های گردشگری و توسعه اقامتگاه های 
بوم گردی ازجمله طرح های است. هرچند هرمزگان بزودی 

صاحب بزرگترین نخلستان مجول جهان خواهد شد

مگر یزد جایی برای
 دیدن دارد؟

 دوست ایرانگردم باشوق و ذوق فراوان می گفت که امسال 
بعد از سال ها دوباره می خواهد تعطیلات نوروزی به استان 
یزد سفر کند، از دیدن ذوق و اشتیاق او حیرت کردم چون 
می کردم  فکر  همیشه  بودم،  نکرده  سفر  یزد  به  هنوز  من 
جای  نباید  گرفته  قرار  ایران  مرکزی  کویر  در  که  استانی 
زیادی برای دیدن داشته باشد، خیلی خودم را نگه داشتم 
اما طاقت نیاوردم و پرسیدم: چرا یزد، آخه مگه این استان 
به  تعجب  با  ایرانگردم  دارد؟دوست  دیدن  برای  هم  جایی 
من نگاه کرد و مثل اینکه سوال عجیب و غریبی را شنیده 
باشد، مرا آماج پرسش  قرار دارد و گفت: چرا یزد؟ تو مگر 
گشتی  را  ایران  بیشتر  که  تو  نرفتی؟  استان  این  به  تا حالا 
واقعا تا حالا به یزد سفر نکردی؟ عجبا من فکر می کردم 
بیشتر از من یزد را بشناسی، حالا به تو می گویم چرا دوباره 
به عروس کویر مرکزی ایران سفر می کنم.یزد، دیار مردمی 
با طبیعت خشک، خشن و کم آب است؛  صبور و سازگار 
سرزمینی که مقنی های سخت کوشی از دل زمین، آبی گوارا 
را استخراج کردند، دیار خشت و گلِ و بادگیرهای سر به 
فلک کشیده، شهر کیک، قطاب، باقلوا و پشمک؛ گنجینه ای 
از هنر، فرهنگ و تمدن ایرانی را در خود دارد که با معماری 
منحصر به فرد مناطق کویری ایران بناهای مذهبی اسلامی، 
زیارتگاه های زرتشتیان، بافت و خانه های ارزشمند تاریخی 
تاریخی  باغ های  و  قنات ها  انبارها،  آب  ثبت جهانی شده، 
چند  درختان  بازارچه ها،  و  بادگیرها  شده،  جهانی  ثبت  و 
هزار ساله، کویری زیبا و خاطره انگیز و صدها جاذبه دیگر 
است  ایران  مرکزی  استان های  از  دارد.یزد  دیدن  برای  را 
طبیعی  جاذبه های  و  بی نظیر  معماری  کهن،  تاریخ  با  که 
دارابودن  با  استان  این  می شود؛  شناخته  خود  فرهنگی  و 
از  یکی  گردشگری،  جاذبه های  و  ارزشمند  تاریخی  بافت 
مهم ترین مناطق کشور از نظر تاریخی، فرهنگی و اقتصادی 
محسوب می شود.یزد در کنار استان های فارس و اصفهان به 
عنوان مثلث طلایی گردشگری ایران مقصد اول گردشگران 
خارجی و اروپایی بوده به گونه ای که استقبال گردشگران 
خارجی از این شهر تا پنج برابر افزایش داشته و همین امر 

گردشگری را محور توسعه استان قرار داده است.
میدان امیرچخماق ، زیباترین بنای تاریخی یزد

میدان امیرچخماق یزد که در بافت تاریخی این شهر قرار 
گرفته است یکی از زیباترین و شاخص ترین بناهای تاریخی 
کشور است که مانند نگینی در میان بافت تاریخی این شهر 

قرار دارد.
مگر یزد جایی برای دیدن دارد؟

مجموعه امیر چخماق یزد از آثار تاریخی قرن نهم هجری 
از سرداران و  امیر جلال الدین چخماق  است که در دوره 
امرای شاهرخ تیموری در یزد ساخته شده است، ابتدا مسجد 
جامع نو را در ده یا کوی دهوک سفلی ساختند و پیش روی 
میدانگاه  و  مسجد  این  ساختند،  وسیعی  میدانگاهی  را  آن 
بعدها به مسجد امیر چخماق و میدان امیر چخماق شهرت 
یافت، حاکم یزد همچنین در گرداگرد میدان، بناهای دیگری 
حمام،  کاروانسرا،  خانقاه،  بازار،  قنادخانه،  آب انبار،  مانند 

چاه آب سرد و دیگر ابنیه مرتبط با آنها نیز احداث کرد.
در زمان شاه عباس صفوی برخی از این آثار احیاء شد و از 
جمله چهار سوقی بر روی کاروانسرا ساخته شد و در اوایل 
قرن سیزدهم هجری میدان جلوی مسجد و سردر بازار تبدیل 
به حسینیه شده است، آنچه که مسلم است در آن زمان، این 
مکان نقش حسینیه نداشته، زیرا ساخت چنین فضاهایی از 

زمان صفویه به بعد در ایران رواج پیدا کرده است.
از  دیگر  برخی  مانند  پهلوی  دوره  از  پیش  تا  میدان  این 
خاطر  به  مردم  از  ای  پاره  و  بوده  شده  گورستان  میدان ها 
حسینیه اش، مردگان خود را در آنجا دفن می کردند که از 
سال های آغازین سده گذشته از این کار جلوگیری می شود 

و گورها ویران و دوباره میدان می شود.
باغ دولت آباد با بلندترین بادگیر جهان

یکی از بناهای تاریخی و منحصر بفرد یزد در مرکز استان 
عنوان  به  که  است  آباد  دولت  شده  جهانی  ثبت  باغ  یزد 
یکی از زیباترین باغ های ایرانی در فهرست میراث جهانی 
یونسکو به ثبت رسیده و از مکان هایی است که گردشگران 
بی شماری از داخل و خارج کشور سالانه از این اثر دیدن 
می کنند.این باغ در سال ۱۱۶۰ هجری قمری ساخته شد و از 
زیباترین بناهایی است که به دوره افشاریه و زندیه مربوط 
مشروب  نام  همین  به  قناتی  از  تاریخی  اثر  این  شود؛  می 
می شود و جریان آب درباغ، استخوان بندی طراحی آن را 

تشکیل می دهد.
باغ دولت آباد با وسعت ۶.۴ هکتار یکی از بناهای تاریخی 
از زیباترین  به عنوان یکی  به فرد یزد است که  و منحصر 
باغ های ایرانی در فهرست میراث جهانی یونسکو به ثبت 

رسیده است.
یزد، دیار مردمان صبور و سازگار با کویر خشک، خشن و 
از دل زمین،  مقنی های سخت کوشی که  کم آب؛ سرزمین 
آب گوارا استخراج کردند، دیار خشت و گلِ و بادگیرهای 

سر به فلک کشیده و شهر کیک، قطاب، باقلوا و پشمک
در  و  یزد  شهر  قدیمی  بافت  محدوده  در  که  زیبا  باغ  این 
قدیمی ترین  از  یکی  است،  گرفته  قرار  منار  چهار  محله 
باغ های این شهر محسوب می شود، این مکان سرسبز دارای 
قسمت های بادگیر و هشتی، عمارت حرمخانه، اصطبل و 
در  سر  آئینه  تالار  عمارت  مستخدمین،  عمارت  شترخانه، 
اصلی، آب انبار دو دهانه و عمارت باغ بهشت آیین است.

باغ دولت آباد در دوران قاجاریه متصل به دروازه چهار منار 
بوده به همین علت به آن باغ چهار منار نیز گفته می شود، 
یکی از باغ های قدیمی شهر یزد است که بنای آن در سال 
۱۱۶۰ توسط محمدتقی خان بافقی ساخته شده و در گذشته 
محل سکونت حاکم وقت معاصر با شاهرخ میرزا و کریم 
خان زند بوده است.این باغ که شهرت جهانی یافته در اقلیم 
کویری یزد با درختان سرسبز و بلند قامت که در همه جای 
باغ سر به فلک کشیده با صدای گذر آب و نمایش آب در 
آبنماها و حوض ها ، زیبایی خاصی به شهر یزد بخشیده و 
معماری  از  انگیز  نمونه ای شگفت  هایش،  زیبایی  کنار  در 
خاص مناطق کویری محسوب می شود که بلندترین بادگیر 

خشتی جهان را نیز در خود جای داده است.
باغ زیبا و ارزشمند دولت آباد یزد ۲۲ اسفند ۱۳۴۶ به شماره 

۷۷۴ در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده است.
از زیباترین مساجد  با ۹۰۰ سال قدمت،  یزد  مسجد جامع 
اولیه  بنای  مناره در جهان است.  بلندترین  دارای  کشور و 
پایه های  است،  آل بویه  کالنجار  علاءالدوله  به  متعلق  آن 
اصلی مسجد را ساسانیان و بنای فعلی آن به لحاظ معماری 
ایلخانی و سر  بویه، گنبدخانه در دوره  به دوره آل  متعلق 
در رفیع آن در دوره تیموری بنا شده است.این اثر ارزشمند 
تاریخی که حتی برای گردشگران خارجی و غیرمسلمان هم 
ایوان مرتفع،  از یک  العاده و جذاب است، متشکل  خارق 
واقع در ضلع  های شرقی و غربی  ۲ شبستان، ۲ گرم خانه 
شبستان ها، گنبدخانه، ۲ پایاب و یک صحن بزرگ به شکل 

مستطیل است.

حالِ خوش سدهای مازندران

بارانی  خطه  عنوان  به  آن  از  همواره  که  استانی  مازندران   
با  را  امسال  تابستان  تا   ۱۴۰۱ های  سال  اما  شود  می  یاد 
روزهای داغ و خشکسالی مواجه شد اما بارش های امسال 
این  تا کشاورزان  بخشید  و سدها  آبی  منابع  به  دوباره  جان 
خطه روزهای خوش آبی را پیش رو در فصل زراعی جاری 

داشته باشند.
به گزارش ایرنا، مازندران که همواره از آن به عنوان یکی از 
مناطق پرآب فلات ایران یاد می شود، چندین سال با تنش های 
آبی مواجه شده بود. این استان پس از سه سال ترسالی، بار 
به طوری  بود،  قرار گرفته  دیگر در شرایط خشکسالی شدید 
که به گفته مسئولان و کارشناسان، سال آبی پشت سرگذاشته 
شده یکی از خشک ترین سال های آبی مازندران در ۱۰ سال 
اخیر بوده است و مهم ترین دلیل بروز این وضعیت نیز کاهش 
بارندگی ها و پیرو آن کم شدن حجم آب رودهای این استان 
است و به این موضوع باید افزایش دمای هوا در زمستان و 
بهار و ذوب شدن زودهنگام برف ارتفاعات به عنوان یکی از 
منابع تامین آب استان را نیز اضافه کرد، هرچند که نشانه های 
خشکسالی و تنش آبی در سراسر مازندران دیده می شود، اما 
مناطق شرقی این استان بیشتر از سایر نقاط در معرض تنش 

آبی قرار دارند.
کارشناسان خشکسالی را بارش کمتر از حد معمول که منجر 
به تغییر الگوی آب وهوایی می شود، تعریف کرده اند و در 
از  حالتی  به  هواشناسی  نظر  از  خشکسالی  نیز  راستا  همین 

خشکی ناشی از کمبود بارندگی اطلاق می شود.
خشکسالی به طور معمول براساس درجه خشکی در مقایسه 
با مقادیر نرمال یا میانگین و طول دوره خشکی تعریف می 
شود. تعاریف خشکسالی هواشناسی باید به صورت موردی 
برای هر منطقه خاص درنظر گرفته شود چرا که شرایط جوی 
که موجب کمبود بارش می شود، از منطقه ای به منطقه دیگر 
تغییر می کند.از دیدگاه اقلیم شناسان، خشکسالی یک پدیده 

طبیعی است که در اثر تغییرات الگوه های آب وهوایی ناشی 
از کاهش نزولات جوی کمتر از حد معمول خود به خود به 
وجود می آید و ادامه آن موجب عدم تعادل اکولوژیکی و 

هیدرولوژیکی می شود.
خشکسالی  تعریف  جغرافیایی  دیدگاه  از  چون  طرفی  از 
مفهومی مکانمند است، شدت خشکسالی در هر محل تابعی 
از ضریب تغییرپذیری بارش در همان محل است بنابراین از 
به طوری که  تعیین است  قابل  اقلیم شناسی خشکسالی  نظر 

در این روش درجه خشکسالی و ترسالی تعیین می شود.
مازندران با داشتن ۴۶۰ هزار هکتار زمین های زراعی و باغی 
تولید  می کند.  تولید  را  کشاورزی  محصول  نوع   ۷۲ سالانه 
حدود یک میلیون تن برنج، ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تن مرکبات 
این  که  شده  سبب  مازندران  در  باغی  محصولات  انواع  و 
کشاورزی  و  باغی  محصولات  تولید  قطب  عنوان  به  استان 

کشور همواره مورد توجه باشد.
براساس آمارهای شرکت آب منطقه ای مازندران،  این استان 
حدود  مجموع  طول  به  فرعی  و  اصلی  رودخانه  رشته   ۱۲۰
نیاز  مورد  آب  از  مهمی  بخش  که  دارد  کیلومتر  هزار  هفت 

کشاورزی این استان از این رودخانه ها تامین می شود.
 ۱۶ با مساحت مجموع  قطعه آب بندان  در حال حاضر ۸۷۸ 
فعال است که حدود ۳۵  استان  این  هزار و ۵۵۸ هکتار در 
هزار هکتار از کشتزارهای استان را زیر پوشش قرار می دهد.

است  سد   ۱۱ دارای  مازندران  آبی،    منابع  این  بر  علاوه 
شمار  به  استان  کشاورزی  برای  آبی  مناسب  گاه  ذخیره  که 
منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل  ارتباط  این  رود.در  می 
مازندران روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا نوید 
روزهای خوب آبی را داد و اظهار کرد: سه سال خشکسالی 
روان آب   میزان  درصد   ۱۷ امسال  و  گذاشتیم  پشت سر  را 
افزایش داشته و ذخیرگاه ها وضعیت مناسب تری  رودخانه ها 
نیست  معنا  بدین  این  اینکه  اعلام  با  داوودیان  دارند.حیدر 

وضعیت  داد:  ادامه  داریم،  قرار  خوبی  آبی  شرایط  در  که 
بارش  میلی متر   ۳۵۴ و  بوده  مناسب  امسال  بارندگی های 
را  ۲ درصدی  به دوره دراز مدت کاهش  نسبت  داشتیم که 

نشان می دهد.
صالحی  آیت الله  سد  همان  یا  البرز  سد  سرریز  نوید  وی 
سد  گفت:  و  داد  را  پیش رو  فروردین  پایان  در  مازندرانی 
ذخیره  مترمکعب  میلیون   ۵۰ پارسال  که  نیز  رجایی  شهید 
 ۱۳۰ حاضر  حال  در  برابری   ۲ از  بیشتر  افزایش  با  داشت 
میلیون مترمکعب ذخیره دارد که اتفاق خوبی برای کشاورزی 

و تامین آب شرب ساری است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران اضافه کرد: در حال 
به نسبت پارسال  حاضر ذخیره آبی پشت سدهای مازندران 
۱۰۰ میلیون مترمکعب بیشتر است که این امر نوید روزهای 
تابستان  در  نوبت بندی آب  اما  است  برای کشاورزی  خوبی 
به  مناسب  ذخیره  یک  با  باید  که  چرا  است  ضرورت  یک 

استقبال سال های آتی برویم.
وی نگرانی خود را در حوزه دشت هراز به عنوان بزرگترین 
دشت شالیکاری مازندران عنوان کرد و گفت: ۲ هزار و ۵۰۰ 
کیلومترمربع ذخیره برفی هراز به سه هزار و ۵۰۰ کیلومترمربع 
رسیده که روند خوبی است و پیش بینی می شود بارندگی ها 

در فصل پیش رو وضعیت نرمالی داشته باشد.
خاطرنشان  و  دانست  ممنوع  را  برنج  دوم  کشت  داوودیان 
کرد: در گذشته برای کشت دوم تنها اخطار صادر می کردیم 
سمت  به  باید  آبی  ذخایر  حفظ  برای  آینده  در  که  درحالی 

جریمه برویم.
 ۷۴ آبگیری  از  مازندران  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
درصدی آب بندان های استان خبر داد و گفت: در استان ۱۲۰ 
غیرمجاز  چاه  هزار  چهار  و  پروانه  دارای  چاه  حلقه  هزار 

داریم.
سالجاری،  در  چاه  حلقه   ۲۰۰ مسدودکردن  به  اشاره  با  وی 
افزود: در فصل کشاورزی یکی از چالش هایی که کشاورزان 
که  کشاورزانی  چراکه  است  سوخت  هستند،  مواجه  آن  با 
سوخت  موردنظر  سامانه  از  نمی توانند  ندارند  معتبر  پروانه 

دریافت کنند.
در  را  طرح   ۲۶ مازندران  منطقه ای  آب  اینکه  اعلام  با  وی 
دست اقدام دارد، گفت: از ۲۷ هزار میلیارد ریال اعتباری که 
میلیارد  هزار   ۲۲ شد  تامین  مازندران  برای  مختلف  منابع  از 
ریال تاکنون تخصیص یافته که ۹ مجتمع آبرسانی در دست 
ساخت است و سال آینده آبرسانی به شهرهای گروه الف به 

پایان می رسد.
داوودیان ادامه داد: در طرح آبرسانی به شهرهای گروه الف 
فریدونکنار  انتقال  به سرانجام رسیدند و خط  بابلسر  و  بابل 

نیز ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
افتتاح  آماده  از  مازندران  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
بودن پل زیرقوسی سد گلورد و جاده های دسترسی آن خبر 
داد و گفت: آبگیری گلورد شروع شده و هم اکنون ۱۴ میلیون 

مترمکعب ذخیره دارد.
۱۲ درصد آب های سطحی  تنها  اینکه  به  اشاره  با  داوودیان 
می تواند  تنهایی  به  هراز  سد  افزود:  است،  شده  مهار  استان 
آن  اتمام  و  کند  مهار  را  استان  سطحی  آب های  درصد   ۱۴
بسیار ارزشمند است.وی ادامه داد: سد هراز از سال ۱۴۰۱ 
سرعت خوبی گرفته و از ۱۵۰ متر ارتفاع آن، ۸۶ متر ساخته 
شد و تلاش می کنیم با مولدسازی زمین های مازاد، سد هراز 

را هرچه زودتر به پایان برسانیم.

به آتش کشیدن فرهنگی ناب در رقص آتش و دود
چهارشنبه سوری یکی از فرهنگ های نیک به جای مانده از 
گذشتگان است که قرار بود آتش های افروخته در این شب 
دیگر  سالی  تا  را  بلا  بیماری،  و  زردی  اهریمن  با  تقابل  در 
از خانواده ها دور نماید، ولی این فرهنگ ناب با رفتارهای 
هیجانی و غلط عده ای از جوانان در خیابان ها به کارزاری 
پر از استرس و دلهره آور برای تمامی خانواده ها در آستانه 
قدمتی  از  که  است  شبی  است.سوری  شده  تبدیل  نو  سال 
تاریخی و دیرینه برخوردار بوده و برای تمامی ایرانیان شبی 
می  محسوب  نو  سال  حلول  در  انگیز  خاطره  و  پرهیجان 

جوانان  از  ای  عده  هیجانی  رفتارهای  که  شود 
تا  باعث شده  تاریخی  این شب  نوجوانان در  و 
برای بسیاری از خانواده ها به یکی از پراسترس 
زندگیشان  های  شب  آورترین  دلهره  و  ترین 

تبدیل شود.
به  تاکنون  دیرباز  از  سوری  چهارشنبه  برگزاری 
نوعی یادآور تمامی آیین های نیک به جای مانده 
سایه  در  متاسفانه  که  است  بوده  گذشتگان  از 
هیجان طلبی بالا و نادرست برخی از افراد این 
افروزی  آتش  و  رفته  حاشیه  به  نیک  های  آیین 
های این شب با توسل به روش های خطرناک و 
محترقه  مواد  از  استفاده  کنار  در  کنترل  غیرقابل 
خانواده  تا  شده  باعث  گونه  بمب  و  ساز  دست 
رخت  جای  به  نو  سال  آستانه  در  بسیاری  های 
شادی لباس عزا بر تن و این شب شاد و خاطره 
انگیز را به شبی تلخ و پر از خاطرات وحشتناک 
های  کنند.طی سال  تبدیل  دیگران  و  برای خود 

اصیل  های  و جشن  سوری  چهارشنبه  نیک  های  آیین  اخیر 
با رنگ و بوی آتش و مواد محترقه دست ساز و  این شب 
خطرناک به حاشیه رفته و تفریح و سرگرمی های خانوادگی 
و شادی های ناشی از پاسداشت این شب در سایه حرکات 
خطرناک و دسته جمعی عده ای جوانان و نوجوانان به یغما 
این  از  ناشی  اتفاقات شوم  را دستخوش  ها  رفته و خانواده 
چهارشنبه  آستانه  در  است.هرساله  نموده  ها  طلبی  هیجان 
ها و خیابان های شهر  ترقه در کوچه  مهیب  سوری صدای 
حکایت از برگزاری یک چهارشنبه سوری پرحاشیه و پرخطر 
برنامه  با  همیشه  به رسم  نیز  آباد  نشانی خرم  آتش  که  دارد 
در  سعی  ویژه  های  کشیک  برقراری  و  خاص  های  ریزی 

کنترل حوادث ناشی از آن دارد.
چاپ و توزیع یک هزار بروشور هشداری

مسوول آموزش و پیشگیری سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری خرم آباد در این باره به ایرنا گفت: امسال 
بروشور  نسخه  هزار  توزیع یک  و  به چاپ  اقدام  واحد  این 
آموزشی در سطح مدارس ابتدایی، راهنمایی و دبیرستان های 
شهر کرده همچنین آموزش خطرات استفاده از مواد محترقه 
در  مدارس  آموزان  دانش  برای  سوری  چهارشنبه  آیین  در 
دستور کار است.علی مراد بابایی افزود: همچنین یک برنامه 
آموزشی پیشگیری استفاده از مواد محترقه در آیین چهارشنبه 
سوری در اپلیکیشن شاد به صورت برخط تدارک دیده شده 
دانش آموزان تمامی مدارس فرصت آشنایی با خطرات این 
مواد آسیب زا را داشته باشند.وی با بیان اینکه نباید شور و 
عوض  اندوه  و  غم  عمر  یک  با  را  سوری  چهارشنبه  شادی 
باردار و  مادران  قلبی،  بیماران  عنوان کرد: سالمندان،  کنیم، 
نوزادان در مقابل آلودگی صوتی و صداهای بلند و ناهنجار 

آنها را مد نظر  باید آرامش و سلامت  آسیب پذیر هستند و 
مرگ کسی  یا  و سکته  بیماری  تشدید  موجب  تا  دهیم  قرار 
می شود  تقاضا  نیز  فروشندگان  از  کرد:  عنوان  نشویم.بابایی 
ناشناس  و  نابالغ  افراد  به  محترقه  مواد  تحویل  یا  فروش  از 

خودداری کنند.
اعلام رفتارهای پرخطر شهروندان به پلیس ۱۱۰

مسوول آموزش و پیشگیری سازمان آتش نشانی و خدمات 
نیز  شهروندان  از  شد:  یادآور  آباد  خرم  شهرداری  ایمنی 
ناهنجار  و  خطرناک  رفتارهای  مراقب  شود  می  درخواست 

افراد باشند و در صورت لزوم مراتب را به واحدهای گشتی 
نیروی انتظامی یا پلیس ۱۱۰ اطلاع دهند.

جشن  یک  به عنوان  چهارشنبه  سوری  اینکه  بیان  با  بابایی 
مالی  و  جانی  آسیب های  قیمت  به  نباید  فرهنگی  و  سنتی 
برگزار شود، ادامه داد: رعایت نکات ایمنی می تواند شادی 

این مراسم را بدون حادثه برای همه به ارمغان آورد.
با تاکید بر جلوگیری از نگهداری مواد محترقه و آتش  وی 
 زا در منازل اضافه کرد: کودکان نباید دسترسی به مواد آتش 
 زا داشته باشند همچنین از برپایی آتش های حجیم که ممکن 

است خطرآفرین باشند باید خودداری شود.
جلوگیری از سوزاندن لاستیک و کارتن و هیزم

مسوول آموزش و پیشگیری سازمان آتش نشانی و خدمات 
لاستیک،  سوزاندن  از  کرد:  بیان  آباد  خرم  شهرداری  ایمنی 
ایجاد  محیطی  زیست   آلودگی  و  دود  که  کارتن  و  هیزم 
می کند، اجتناب و قبل از ترک محل، از خاموش شدن کامل 

آتش اطمینان حاصل کنند.
یا  ای  شیشه   ظروف  در  را  محترقه  مواد  نباید  افزود:  بابایی 
انفجارهای شدید  فلزی قرار داد چرا که ممکن است باعث 
و خطرناک شود همچنین به هیچ عنوان نباید مواد محترقه را 

در جیب لباس خود نگه داشت.
پیش بینی برگزاری ۲ چهارشنبه سوری

شهرداری  ایمنی  خدمات  و  نشانی  آتش  سازمان  مدیرعامل 
خرم آباد نیز در این باره به ایرنا گفت: آتش نشانی خرم آباد 
دارای هشت ایستگاه در مناطق مختلف شهر است که مطابق 

سال های گذشته در شب چهارشنبه سوری فعال هستند.
خودرویی  اکیپ   ۱۶ راستا  این  در  داد:  ادامه  نعمتی  سجاد 
مستقر  شهر  مختلف  مناطق  در  نفره  سه  های  تیم  از  متشکل 

این  در  نیز  موتورسیکلت  دستگاه  همچنین سه  بود،  خواهند 
شب ها در مناطق مختلف به گشت زنی خواهند پرداخت.

استقرار ۱۶ اکیپ آتش نشانی در مناطق پرخطر
 ۲ گذشته  های  سال  برعکس  امسال  اینکه  به  اشاره  با  وی 
پیش  اسفندماه   ۲۸ و   ۲۱ های  شب  در  سوری  چهارشنبه 
بینی شده است، افزود: اکیپ های سازمان آتش نشانی طی 
در  ها  شب  این  در  انتظامی  نیروی  با  شده  برگزار  جلسات 
زیباکنار،  مخملکوه،  پارک  همچون  شهر  پرخطر  محلات 
خواهند  مستقر  آباد  قاضی  و  آباد  حسین  پشته  کیو،  پارک 
به  به پاسخگویی سامانه ۱۲۵  با اشاره  بود.نعمتی 
 ۹۶ پارسال  کرد:  عنوان  شهروندان  های  گزارش 
عملیات اطفای حریق توسط سازمان آتش نشانی 
آتش  شامل  که  شد  انجام  آباد  خرم  شهرداری 
های  لاستیک  زباله،  های  سطل  درختان،  سوزی 
فرسوده و ضایعات دپو شده بود، اما مواردی از 
مجروح یا زخمی شدن کسی در این عملیات ها 

گزارش نشد.
آیین  برگزاری  در  ها  خانواده  همراهی 

چهارشنبه سوری با فرزندان
فرزندان  خانواده ها  است  بهتر  اینکه  بیان  با  وی 
و  خطر  بی  بازی  آتش  وسایل  تهیه  در  را  خود 
و  حجیم  آتش های  برپایی  از  و  همراهی  مفرح 
از  قبل  کرد:  بیان  کنند،  مهار خودداری  قابل  غیر 
روشن کردن آتش، یک خاموش کننده استاندارد 
دارای  و  نشانی شارژ شده  آتش  کپسول  همچون 
آماده  آب  شیر  به  متصل  شیلنگ  و  اعتبار  تاریخ 
داشته باشید تا در صورت سرایت آتش و یا از کنترل خارج 
شدن بلافاصله اقدام به خاموش کردن آتش کنید.مدیرعامل 
آباد  خرم  شهرداری  ایمنی  خدمات  و  نشانی  آتش  سازمان 
بلند،  مانتوی  چادر،  با  آتش  روی  از  پریدن  از  شد:  یادآور 
درآوردن  پرواز  به  از  و  اجتناب  لباس گشاد  یا  و  بلند  شال 
از  بسیاری  درصد  که  چرا  شود،  خودداری  آرزو  بالن های 
حریق  منازل و فضاهای سبز شهری در چهارشنبه سوری می 

تواند ناشی از سقوط این بالن ها باشد.
خودداری از انداختن قوطی های اسپری در آتش

نعمتی با تاکید بر اینکه از انداختن شیشه آمپول و قوطی های 
ناشی  انفجار  کرد:  اضافه  شود،  خودداری  آتش  در  اسپری 
در صورت  که  کند  می   تولید  ترکش هایی  ها  قوطی  این  از 
قابل  غیر  بدن صدمات  اعضای  و  به چشم، صورت  اصابت 

جبرانی برای فرد به وجود خواهد آورد.
مواد  هرگونه  و  بنزین  الکل،  گذاشتن  از  کرد:  تاکید  وی 
شود  خودداری  منازل  بام  پشت  و  بالکن  در  اشتعال  قابل 
بروز آتش سوزی  تواند سبب  این مواد می  اشتغال  چرا که 
سوری  چهارشنبه  اهمیت  به  توجه  شود.با  ناخواسته  های 
برای ایرانیان و لزوم پاسداشت آیین های نیک به جای مانده 
برای خانواده  این شب  اهمیتی که خاطرات  و  از گذشتگان 
های تمامی قومیت های مختلف کشور دارد به نظر می رسد 
به  شهری  مدیریت  متولی  عنوان  به  باید  ها  شهرداری  که 
میدان امده و مکان ها و ابزارهای مطمئنی را برای برگزاری 
قرار  شهروندان  اختیار  در  ایمن  و  جمعی  سوری  چهارشنبه 
دهند تا خانواده ها در این شب تاریخی و به یاد ماندنی گرد 
گرامی  و سلامتی  نیکی  به  را  ها  آیین  این  و  هم جمع شده 

بدارند.
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ثابت قدم:
اختصاص زمین به ۲۰ فدراسیون غیرالمپیکی 

و ساخت ساختمان ویژه المپیکی ها

اتفاقی که به سود والیبال ایران تمام 
شد؛ 

جوانگرایی به جای نتیجه گرایی

حدادی: 

به جای فدراسیون پارک تحویل گرفتم؛ 
درِ آفتاب انقلاب را گل نگرفتم

از مسئولان  این که  بر  تاکید  با  فدراسیون دوومیدانی  رئیس 
قبلی به جای فدراسیون یک پارک تحویل گرفته است گفت: 
تلاش کردیم کمپ تیم های ملی را برای ورزشکاران آبرومندانه 

بازسازی کنیم.
احسان حدادی رئیس فدراسیون دوومیدانی در نشست خبری 
با اهالی رسانه اظهار کرد: خیلی برای من سخت نیست صحبت 
کردن چرا که اعتقاد دارم ارتباط باید همیشه بین مسئولین و 
رسانه ها آسان باشد. زمانی که ورزشکار بودم با حمایت رسانه 
بود که می توانستم صحبت هایم را مطرح کنم و یا وقتی در 
رویدادی موفق ظاهر میشدم باز رسانه بود که کنار ما بود و 
پوشش می داد. خوشحالم که امروز کنار شما هستم و امیدوارم 

در کنار هم اتفاق های خوبی را برای دوومیدانی رقم بزنیم.
یک پارک را به من تحویل دادند

وی افزود: از ۱۱ تیر وارد فدراسیون شدم و آمدنم برای دیده 
شدن نبود. من فردی هستم که در دوومیدانی از هر جهت ارضا 
شدم اگر اینجا هستم دوست دارم به این رشته کمک کنم. از 
بیت المال برای من هزینه شد تا بتوانم مدال المپیک بگیرم برای 
همین احساس دین می کردم. خوشحالم که امروز به هدفی که 
داشتم نزدیک هستیم. من فدراسیون تحویل نگفتم بلکه یک 
پارک به من تحویل دادند امروز در تلاشیم این پارک را به 

فدراسیون تبدیل کنیم و از این بابت خوشحالیم.
تصمیماتم برای آینده دوومیدانی است

حدادی اضافه کرد: برای تبدیل آفتاب انقلاب به کمپ تیم ملی کار 
اشتباهی نبوده و تلاش کریم جایگاه و شأن تیم ملی را با این کار 
حفظ کنیم. در هیچ کشوری اجازه نمی دهند سایر ورزشکاران وارد 
کمپ تیم ملی شوند. ورزشکار باید بی خبر از اتفاقات بیرون باشد تا 
در آرامش کارش را دنبال کند. من مدال المپیک دارم و اگر تصمیمی 

گرفته شده صرفا برای آینده دوومیدانی است.
گرفتن ۱۰ مدال آسیایی حرف درستی است

رئیس فدراسیون ادامه داد: ما باید مدال المپیک بگیریم. اگر گفتیم ۱۰ 
مدال بازیهای آسیایی را به دست خواهیم آورد حرف درستی زدیم 
چرا نباید با ۹۰ میلیون نفر نتوانیم ۱۰ مدال کسب کنیم؟ ورزشکاران 
این روز فقط از ما می پرسند چه کاری انجام دهیم مدال خواهیم 
گرفت؟ برای همین در پارک را بستیم تا بتوانیم ورزشکاران در کمال 
آرامش و بدون دغدغه کار خود را پیگیری کنند. می خواهم مسیری 
را ایجاد کنم که رئیس بعدی هم نتواند از این مسیر خارج شود. برخی 
می گویند چرا خودت وقتی ورزشکار بودی شرایط اینگونه نبود؟ آن 
زمان کسی نبود که بخواهد گوش من را بپیچاند شاید اگر بود من 
سه مدال می گرفت. مسیر ما باید به موفقیت ختم شود و تلاش ما هم 
تحقق این هدف خواهد بود. معتقدم آدم هر چه بخواهد را می تواند 
به نتیجه برساند. درست است همیشه حواشی وجود دارد ولی ما باید 

توان ما را بالا ببریم.
در کمپ آفتاب انقلاب را گِل نگرفتیم

او در ادامه خاطر نشان کرد: تقریبا نزدیک به ۹ ماه است که آمدیم 
و از مهرماه در مجموعه آفتاب انقلاب را بستیم و اتفاق های خوبی 
رخ داد. تعدادی ورزشگاه در گذشته داشتیم مانند شیرودی و تختی 
که دوومیدانی فعال بود در انها، معتقدم ورزشکار باید ریاضت بکشد 
همان کاری که من کردم و پنج ماه مادرم را ندیدم تا بتوانم مدال 
بگیرم. ما ورزشکارها را وارد چارچوب ورزش قهرمانی کردیم در 
آفتاب انقلاب را گل نگرفتم و هر کسی عضو تیم ملی باشد می تواند 
در این چارچوب تمرین کند. کلاه کج گذاشتن، دمپایی پوشیدن و 
زنجیر انداختن در کمپ آفتاب انقلاب ممنوع است. من با کسی 
رودربایستی ندارم اگر کاری را بخواهم انجام بدهم باید آن کار انجام 

شود.
انتقاد کنند انگیزه ام بیشتر می شود

وی در واکنش به انتقادهای مطرح شده گفت: هر زمان انتقاد می 
کنید انگیزه بیشتری برای کار می گیرم. انتقاد من را خوشحال می کند. 
اگر توانستم مدال المپیک بگیرم اتفاقا آن زمان هم به من انتقاد زیادی 
یک  حرف  ندارم.  ترسی  هیچ  فدراسیون  رئیس  عنوان  به  می شد. 
کارشناس و پیشکسوت از حرف ما اعتبار بیشتری دارد و اگر روزی 
من هم در این جایگاه باشم با کمال میل یا منتقد می شوم و یا همراه، 
من از انتقاد ناراحت نمی شوم. دوستان پیگیر ابطال رای هستند و اگر 

نیاز به کمک داشته باشند حاضرم به آنها کمک کنم!
همه کارگر دوومیدانی هستیم

حدادی تاکید کرد: خدا به هر فردی به لطفی دارد به من هم این لطف 
را داشته که آدم تو دل برویی هستم. خوش انرژی ام و هر جا بروم 
همه با روی گشاده با من برخورد می کنند. هر جا بروم تلاشم این 
است که برای دوومیدانی امتیاز بگیرم. در مشهد برای جام امام رضا 
با همه دیدار کردم و حالا جایگاه این جام ارتقا پیدا کرده است. آدم 
توانمندی هستم و پشت میز نمی نشینم روز اولی که آمدم میز را بیرون 
انداختم. اینجا در فدراسیون همه کارگر هستند و باید برای دوومیدانی 
کار کند. هیچ کس ابلاغی ندارد اگر به موفقیت برسیم این ابلاغ را از 

جای بزرگترین دریافت خواهیم کرد.
در آمریکا فقط تمرین می کردم

رییس فدراسیون دوومیدانی در واکنش به داشتن گرین کارت آمریکا 
گفت: گرین کارت پاسپورت نیست. قسمی نخوردیم برای گرفتن 

گرین کارت. من همیشه در مسابقات دایموند لیگ شرکت می کردم 
چند سال اول نه آمریکا و نه انگلیس به من ویزا نداد. آن زمان نایکی 
اسپانسر من بود و ضرر می کردیم خود اسپانسر اقدام کرد و سال 
۲۰۱۳ از این طریق به مدت ۱۰ سال گرین کارت گرفتم. می خواستم 
تمدید کنم که نشد و دیگر نرفتم. آمریکا آش دهن سوزی برای من 
نبود و تنها تمرین می کردم. اتاق هایی که در آفتاب انقلاب داریم 
خیلی بهتر از آن اتاق های است در آمریکا داشتیم. اتفاقا من هم برای 
بازیهای آسیایی زیر پله خوابیدم. آنهایی که رفتن خیانتکار هستند نه 
منی که از بیت المال برایم هزینه شده و ماندم. هر کسی به من تهمت 

زد را بخشیدم.
نمی خواهم از خودم تعریف کنم

حدادی ادامه داد: خیلی اهل تعریف کردن از خودم نیستم. تعریف 
باید در عمل ثابت شود. اگر زیادی حرف بزنیم می شویم حراف و 
اعتقاد دارم باید کار کنم. دوست داشتم قهرمانی آسیا که تمام شد 
نشست داشته باشیم ولی نشد. در این مدت کم کار نکردیم ولی آنها 
را آنقدر کوچک می دانم که دلم نمی خواهد حتی اشاره ای به آنها 
داشته باشم. اینکه بگویم ۱۰ اتاق به خوابگاه اضافه کردم و برای فلان 
جا تشک خریدم را دوست ندارم بازگو کنم. پنج مرحله اردو داشتیم 
که واقعا با توجه به بودجه سخت است ورزشکاری داریم که با یک 
سیخ جوجه سیر نمی شود با این شرایط برگزاری اردوهای که شاید از 

دید شما آسان باشد، واقعا نیست.
تلاش می کنیم آبروی ایران را حفظ کنیم

وی افزود: در این مدت اتفاق های خوبی رخ داده است. قبلا در 
آفتاب انقلاب دزدی می شد ولی از زمانی که در را بستیم و سامان 
دادیم شرایط بهتر شده است. اگر مثل کشتی توانستیم مدال بگیریم و 
سالنهای مختلف بسازیم اعلام می کنم که بله ما کار کردیم. برخی می 
گویند چرا در بخش اسپانسر کاری نکرده ولی این درحالی است که 
ما از سال آینده در مجلس ردیف بودجه خواهیم داشت که اتفاقا عدد 
خوبی هم است. ما در آموزش خیلی ضعیف بودیم اگر امروز معلم 
زبان داریم بخاطر این است که این شرایط را تغییر بدهیم و آبروی 
ایران را بیرون از این مرز حفظ کنیم. در حالی که وظیفه من نیست 
برای ورزشکار کلاس زبان بگذارم. دلم می سوزد برای ورزشکاری 
که بلد نیست پاداش خود را در جای درست سرمایه گذاری کند برای 

همین سعی میکنم در این زمینه برای ورزشکاران کلاس بگذاریم.
همه از من مدال تیم ملی را می خواهند

هستم  اینجا  اگر  و  است  ملی  ما  وظیفه  کرد:  نشان  خاطر  حدادی 
پاسخگوی تیم ملی دوومیدانی هستم. من پاسخگوی نتایج قهرمانی 
کشور نیستم اینها به عهده هیئت های ورزشی است. اگر ۱۰۰ هئیت 
هم درست شود هیچکس نمی گوید دست شما درد نکند حدادی همه 
از من مدال در سطح تیم ملی می خواهند. در آفتاب انقلاب به روی 
همه ملی پوشان باز است. هر کسی فکر می کند جایی ندارد بیاید 
و در مسابقات مانند جام رمضان شرکت کند. زیبایی ورزش به این 
است که ورزشکار احساس خطر کند اینکه یک نفر خیالش آسوده 
باشد که همیشه است دیگر این فرد چه انگیزه ای خواهد داشت؟ 
ما همه این کارها انجام دادیم تا با زحمت همه به تیم ملی برسند و 

ارزش آن را بدانند.
هزینه ورزشکار بیرون از کمپ با خودش است

در  ورزشکاران  برخی  چرا  که  این  به  پاسخ  در  سپهرزاد  هادی 
چارچوب نیستند گفت: هر کسی که خارج از کمپ باشد هزینه پای 
خودش خواهد بود. قهرمانی کشور آخرین مرحله رکوردگیری ماست 
و هر کسی شرایط داشته باشد می تواند عضو تیم ملی شود. برخی 
بنا به شرایط دوست داشتند بیرون از کمپ باشند ولی در نهایت باید 
در مسابقه انتخابی فدراسیون شرکت کنند. قبلا ورزشکاران در اروپا 
مسابقه می دادند و رکوردشان لحاظ میشد اما حالا فقط نتایج به دست 

آمده در انتخابی فدراسیون مهم است.
در المپیک پکن چوب خوردم!

رئیس فدراسیون دوومیدانی گفت: انتقاد من همیشه در مسیر قهرمانی 

بوده نه در مسیر کسب پول و یا سفر، زمانی که به این فضا وارد 
شدم رکورد دار آسیا بودم و دو طلای آسیا را داشتم. مسیری را 
سپری کرده بودم و می دانستم که اگر مدال المپیک می خواهم 
باید شرایط مهیا باشد. در المپیک پکن چوبش را خورده بودم 
و باید تلاش می کردم. حاج آقا کریمی آن زمان از من خیلی 
حمایت کرد و من هم تصمیم گرفتم مدال المپیک را به هر 

شکل شده است بگیریم.
مثل کوه پشت ورزشکارانم هستم

حالا هم به ورزشکارم می گویم تلاش ات را بکن اگر مدال 
نگرفتی من پاسخگو خواهم بود. همیشه به ورزشکاران می 
گویم من مثل کوه پشت تان هستم. اگر بتوانم جایی شما را 
استخدام کنم این کار را می کنم. اگر ماساژور نداشته باشی 
عار  را  کار  کنید.  فقط تلاش  ماساژت می دهم شما  خودم 
نمی دانم کیفم را خودم می برم و می آورم، راننده شخصی 
ندارم و گاها در اردو غذا درست کردم. همیشه می گویم هر 

چه در توانم باشد برای موفقیت تیم ملی خواهم گذاشت.
آمدم که کار کنم هر چند من را بی آبرو کردند ولی اهمیتی 
ندارد. من ۷۰ ساله نیستم که بگویند صبور باش من فقط ۴۰ 
سال سن دارم. برای من سوال است آنهایی که از این کشور 
رفتن وطن فروش نیستند ولی من که ماندم هستم؟ من رفتم 
دیدم و عاشقانه به کشور بازگشتم. این منتقدین هرگز کمکی به ما 

نخواهند کرد. بارها حتی پیشنهاد همکاری دادیم ولی نپذیرفتند.
مهره سوخته نداریم 

وی افزود: در دوومیدانی مهره سوخته نداریم. همه سالم هستند و 
حال خوبی دارند. یک روز در اوج هستند و یک روز نه، مشکل 
دوومیدانی شومن ها هستند گفتم کاری نکنید وقتی ورزش را کنار 

گذاشتید مدال هایتان در مورد شما صحبت کنند. 
در بین صحبت های رئیس فدراسیون، هادی سپهرزاد در مورد نفر 
اعزامی به مسابقات قهرمانی جهان گفت: قرار است امیر زمان پور به 
عنوان نماینده ایران در این مسابقات حاضر شود. ما اگر می خواهیم 
ورودی مستقیم کسب کنیم معتقدم در عرض چهار سال می توانیم 
چنین ورزشکارانی را ترتیب کنیم تا ورزشکاران بتوانند به صورت 
بیاورند. از زمانی که  المپیک و جهانی را به دست  مستقیم وردی 
اردوهای متمرکز شروع شده است خوشبختانه شاهد اتفاق های خوبی 

هستیم.
انتقاد از هیئت های استانی 

وی با اشاره به بحث حضور مربی خارجی و ساماندهی مربیان داخلی 
گفت: از زمانی که آمده ام ، نزدیک به ۱۵ استان رفتم و همه آنها را 
رصد می کنم. اگر روزی بدانم که کار نمی کنم و توانمند نیستم، از 
اینجا خواهم رفت. اعتقادم بر آن است که نیازی نیست که همه نباید 
برای موفقیت، دوومیدانی کار باشند. دو هیئت منتقد ما رتبه ۲۸ و 
۳۱ را دارند. آنها مسابقه برگزار نمی کنند و می گویند پول نداریم، 
پس برای چه آنجا نشسته اند ؟ اسپانسر خیلی خوب است، زمانی هم 
ورود می کند که دیده شود. اسپانسر دوست دارد ورزشکاراش به لیگ 
الماس برود. من خودم به اندازه سه برابر یک فوتبالیست درجه یک 
از پرسپولیس پول گرفتم و این بعد از مدال المپیک بود. من اجازه 

نمی دهم که دوومیدانی زمین بنشیند.
دلیل دوری از رسانه ها 

او در خصوص دوری از رسانه ها گفت: وقتی کاری نباشد، نمی توانم 
انجام  نظر بخش خصوصی  زیر  لیگ  بزنم. همین حالا هم  حرفی 
خواهد شد تا هزینه ها کمتر شود. امروز هم آمدم، برای تبریک عید 

بود و یکسری صحبت های ابتدایی، چون معتقدم کاری نکردیم.
واکنش به اتفاقات حسین رسولی

رئیس فدراسیون دوومیدانی حواشی پیش آمده درباره حسین رسولی 
توضیح داد:  او مثل خود من است و به او حق می دهم، اما این نیست 
که چون در رأس هستیم، می توانیم همین کار را کنیم. بچه ها باید 
نظم و انضباط را یاد بگیرند، چون مربی خارجی قرار است با آنها 
کار کند. حسین رسولی الان در اردو است و سخت تلاش می کند. 
کمیته انضباطی هم اینجا حضور دارد، مثل همه کمیته ها و ما نسبت به 
آنها تصمیم گیری نمی کنیم و خودشان درباره مسائل مختلف تصمیم 
می گیرند. اگر من هم کارهایم درست بود، سه مدال المپیک می گرفتم. 
رسولی می تواند خیلی مدال آور باشد، به او گفتم که باید در همه چیز 
الگو باشد. ما به او کمک می کنیم که در مسیرش جلو برود و من از 
مدال آوری او و امثال او خوشحال می شوم. ما در المپیک ناراحت 

بودم که اسمی از دوومیدانی نیامد، چون نماینده ای هم نداشتیم.
محل برگزاری مسابقات در شان ورزشکاران نبود

رئیس فدراسیون دوومیدانی با بیان اینکه مخالف بی کیفیت بودن کاری 
هستم و دوست دارم دوومیدانی بهتر دیده شود، گفت: نمی گویم آدم 
باید لاکچری باشد اما اگر مکان قدیمی هم داریم باید آنقدر تمیز باشد 
که بقیه لذت بیرند. امسال مسابقات لیگ را گفتم پخش نکنید چون 
در شان ورزشکار و تماشاگر نبود. پیست خراب و گزارش تنها یک 
نفر شرایط خوبی نبود. گزارشگری دوومیدانی باید درس بخواند و 
بلد کار باشد اینکه صدایت را بالاببری که گزارشگری نمی شود. البته 
طاهر کاظمی دوست ماست. از طرفی برگزاری به این زشتی درست 
نیست. وقتی دوومیدانی را به مردم زشت نشان می دهیم توقع داریم 

مردم بیایند؟ ما پیست را رنگ زدیم و هزار تماشاگر آمدند.

دوضرب  طلای  دارنده  و  جهان  سنگین  فوق  سوم  نفر 
برای  که  گلریزان  مراسم  در  مسئولان  گفت:  وزنه برداری 
مراسم  پول  و  رفتند  و  دادند  فقط وعده  بود،  من  از  حمایت 

را هم از جیبم دادم.
مسابقات  مدال طلای دوضرب  گرفتن  با  که  یوسفی  علیرضا 
قهرمانی جهان ۲۰۲۴ بحرین بیش از گذشته سر زبان ها افتاد 
در گفت وگو با ایسنا با گلایه از مسئولان شهر خود بیان کرد: 
بعد از گرفتن مدال جهانی بیشتر اعصاب خردکنی و دغدغه 
برای من باقی ماند. من عرق زیادی به قائمشهر دارم و  بخاطر 
می گویم  گاهی  اما  دارم  دوست  را  شهر  این  خیلی  مردمش 

کاش اهل قائمشهر نبودم.
او ادامه داد: برخی مسئولان شهرم اصلا به ورزشکار اهمیت 
و  فوتبال  سمت  کنند  کاری  بخواهند  هم  اگر  و  نمی دهند 
باشگاه تیم نساجی می روند فقط برای اینکه دیده شوند. بعد 
مشورت  با  گلریزان  مراسم  یک  جهان  قهرمانی  مسابقات  از 
گرفتیم  سابق  فرماندار  و  قائمشهر  و جوانان  مدیرکل ورزش 
جوانان  و  ورزش  اداره کل  را  مراسم  این  هزینه  بود  قرار  و 
این  در  فقط  و  آمدند  افراد  و  مسئولان  همه  بدهد.  قائمشهر 
مراسم حرف زدند اما هیچکس به وعده های خود عمل نکرد. 
پاداش  من  به  که  دادند  وعده  تنها  هم  سرمایه داران  برخی 

می دهند اما هیچ اتفاقی نیفتاد.
۱۲۰ میلیون پول مراسم را از جیبم دادم!

یوسفی همچنین گفت: پول مراسم که شامل تالار  و شام و 
همه چیز بود، ۱۲۰ میلیون تومان شد که من از جیب خودم 
دادم و آن را هم به من برنگرداندند. مدیرکل ورزش جوانان 
قائمشهر به من گفت ۸۰ میلیون برای مراسم پرداخت می کند 

اما دو ماه گذشته و هیچ خبری نشده است. این مراسم گلریزان 
به همه  نبود که من بخواهم  برای حمایت از من بود و قرار 
شام بدهم. اگر قرار بود چنین مراسمی بگیرم حداقل دوستان 
گونه ای  به  مراسم  در  می کردم.  دعوت  را  خودم  آشنایان  و 
من  به  هم  تومان  هزار  و  رفت  من  آبروی  که  شد  برخورد 
هم  الان  تا  و  نیستم  مادیات  اهل  عنوان  هیچ  به  من  ندادند. 
انتقادی صحبت نکرده ام اما  فکر می کنم الان جایش بود که 

حرف بزنم.
استخدام هم نمی شوم که دغدغه شغل نداشته باشم

نفر سوم فوق سنگین جهان با اشاره به عمل جراحی که بر روی 
زانوی خود انجام داد، تاکید کرد: برای درمان زانویم و انجام 
فیزیوتراپی  به  و  می گیرم  اسنپ  واکر،  با  روز  هر  فیزیوتراپی 
می روم. تا الان هیچ جایی در مورد این مسئله اصلا صحبت 
هم نکرده بودم. مدیرکل ورزش و جوانان قائمشهر می گوید 
چرا در هیات پزشکی ورزشی استان کارم را انجام نمی دهم در 
صورتی که تجهیزات ضعیفی دارد و من می خواهم در بهترین 

بهترین  با  بتوانم  باید  بنابراین  برگردم،  مسابقات  به  شرایط 
امکانات و حاذق ترین پزشک کارهای درمانی ام را دنبال کنم. 
من الان نزد دکتر رضا رضایی که حسن یزدانی هم فیزیوتراپی 
کتف خود را آنجا انجام می دهد، کارهای فیزیوتراپی زانویم را 
دنبال می کنم. وقتی که کمر درد داشتم و آرنجم پاره شده بود 
نیز تحت نظر همین پزشک بودم و وقتی می توانم نتیجه بگیرم 

چرا باید به فرد دیگری مراجعه کنم؟
او افزود: تمام هزینه ها را خودم پرداخت می کنم و مسئولان 
شهرم فقط به من می گویند ان شاءالله مدال المپیک بگیری! برای 
گرفتن مدال المپیک باید هزینه کرد و به همین راحتی نمی توان 
مدال المپیک را به دست آورد. حتی من را  یک جا استخدام 
قهرمانی  از  بعد  برطرف شود.  من  دغدغه شغلی  تا  نمی کنند 
جهان تنها کسی که فقط به من رسیدگی کرد و هوای من را 

داشت سجاد انوشیروانی رییس فدراسیون بود.
دلم برای وزنه برداری تنگ شده است

دارنده مدال طلای دوضرب جهان در مورد شرایط زانوی خود 
و بازگشت دوباره به تمرینات وزنه برداری تصریح کرد: بعد از 
جراحی که زیر نظر دکتر شیروانی داشتم، به قائمشهر برگشتم 
کتف  فیزیوتراپی  کارهای  که  رضایی  رضا  دکتر  نظر  زیر  و 
حسن یزدانی را هم انجام می دهد، فیزیوتراپی می شوم. زحمت 
زیادی می کشد و ۲۰ جلسه فیزیوتراپی شدم و بعد از تعطیلات 
عید کم کم کارهای بازتوانی را به صورت سبک انجام می دهم 

تا زانوی من به قدرت قبل خود برگردد.
او افزود: دلم خیلی برای تمرین کردن تنگ شده است چون 
از  که  است  ماه  دو  و  کنم  تمرین  داشتم  عادت  همیشه  من 

تمرینات وزنه برداری دور هستم.

انتقاد تند علیرضا یوسفی: 

پول شام مسئولان شهرم را دادم اما هزار تومان هم پس ندادند!

اولین حضور در لیگ والیبال  تیم صنعتگران والیبال  اگرچه 
را تجربه کرد اما با هدف جوانگرایی به میدان رفت و حتی 
سرمربی تیم در یکی از حساس ترین بازی ها به بازیکنان زیر 

۲۰ سال میدان داد
تیم والیبال صنعتگران امید تهران که اولین حضور را در لیگ 
برتر والیبال ایران تجربه کرد و توانست به عنوان تیم هشتم 
راهی پلی آف شود با شکست مقابل تیم شهرداری ارومیه در 

مرحله پلی آف از دور رقابت ها کنار رفت.
شاگردان مؤمنی مقدم در بازی اول مرحله پلی آف به مصاف 
شهرداری ارومیه رفتند که در این بازی مغلوب تیم صدرنشین 
جدول شدند. در دومین بازی که در تهران هم برگزار شد، 
به طوری  بسیار جنگنده ظاهر شدند  مقدم  مؤمنی  شاگردان 
که کار را برای تیم صدرنشین شهرداری ارومیه سخت کرده 
تا  شد  باعث  نهایت  در  ارومیه  شهرداری  تجربه  اما  بودند 
شاگردان مؤمنی مقدم با شکست مقابل تیم شهرداری ارومیه 

از دور رقابت ها کنار رفتند.
مؤمنی مقدم که هدایت تیم ملی والیبال جوانان هم برعهده 
و  جوانگرایی  که  صنعتگران  باشگاه  هدف  از  بارها  دارد؛ 
این  در  و  کرد  صحبت  بود  جوان  بازیکنان  به  دادن  میدان 
رابطه گفته بود: »۵۰ درصد ترکیب تیم ما را بازیکنان جوان 
تشکیل می دهند که از تیم ملی جوانان به تیم ما اضافه شدند. 
تا  بودند  بازیکنان  برای  خوبی  خیلی  فرصت  شرایط  این 
بتوانند تجربه کسب کنند و در کنار بازیکنان باتجربه بتوانند 
عملکردشان را ارتقا بدهند تا در مسابقات جهانی سال بعد 
بازیکنان خوب داشته باشیم و از نظر پشتوانه سازی هم به تیم 
مدیرعامل  مدنظر  موضوع  این  کنیم.  بزرگسالان کمک  ملی 
باشگاه صنعتگران بود و خیلی به آن توجه می کرد. این جای 
ویژه ای  نگاه  ملی  و  تیم جوانان  به  دارد که  تقدیر و تشکر 

دارند.«
اولویت  در  امید  صنعتگران  تیم  برای  جوانگرایی  موضوع 
مقابل  آف  پلی  مرحله  برگشت  بازی  در  که  طوری  به  بود 
بازی  این  که  زیادی  حساسیت  وجود  با  ارومیه،  شهرداری 
داشت، اما مؤمنی مقدم سرمربی تیم به چهار بازیکن جوان 
زیر ۲۰ سال میدان داد. طاها بهبود نیا سرعتی زن جوانان ۱۹ 
سال، ابوالفضل مهدیان پشت خط جوانان ۱۹ سال، مرتضی 
آریا خواه  پویا  و  قدرتی جوانان ۱۹ سال  دریافت  نریمانی 
قطر پاسور ۱۸ سال بودند که با صلاحدید سرمربی تیم مقابل 

شهرداری ارومیه به میدان رفتند.
بدون شک اعتماد به بازیکنان جوان که تجربه کمتری دارند 
بزرگی  ریسک  دارد،  زیادی  که حساسیت  بازی  در  هم  آن 
هدف  با  امید  صنعتگران  باشگاه  اینکه  به  توجه  با  اما  بود. 

جوانگرایی در لیگ برتر حضور پیدا کردند،
پرمخاطب ترین  از  یکی  ایران  والیبال  اینکه  به  توجه  با 
با  پویا  لیگ  یک  وجود  قطعاً  دنیاست،  ورزشی  رشته های 
کرده  پیدا  در سطح جهانی  ایران  والیبال  که  افتی  به  توجه 
باشد  ورزشی  رشته  این  احیای  برای  بزرگی  گام  می تواند 
برتر  لیگ  در  شخصی  هزینه  با  که  باشگاه هایی  چنین  و 
و  جوانگرایی  به  ویژه ای  نگاه  و  می کنند  تیمداری  والیبال 

پشتوانه سازی دارند.

مدیرعامل شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی از اختصاص 
زمین به ۲۰ فدراسیون در مجموعه ورزشی آزادی خبر داد و اینکه 
در مجموعه انقلاب هم ساختمانی ویژه فدراسیون های المپیکی 

ساخته خواهد شد.
محمد علی ثابت قدم مدیرعامل شرکت توسعه و نگهداری اماکن 
ورزشی در گفتگو با خبرنگار مهر در مورد آغاز تغییرات مدیریت 
مجموعه های ورزشی کشور که با انتصاب یک زن برای مجموعه 
ورزشی شهید کشوری آغاز شد و انتقاد وارد به آن مبنی بر اینکه 
وی فاقد تجربه ای برای مدیریت در این مجموعه است، گفت: الهه 
رجبی معاون همین مجموعه بوده است، رشته تحصیلی او مرتبط 
با ورزش و زیرساخت ها است و به عنوان یک زن می تواند در 
بانوان فعالیت های مثمرثمری داشته باشد. در مجموع او  حوزه 
به  اقدام  دلیل  همین  به  و  بود  مدیریت  برای  شرایط لازم  واجد 

انتخاب او شد.
وی از تصمیم خود برای انتصاب هایی که به واسطه آن نیروهای 
پائین تر هم به خوبی دیده شوند، دفاع کرد و ادامه داد: قرار نیست 
مجدد شاهد  تا  گرفته شوند  کار  به  دوباره  قبلی  مدیران  همیشه 
نتایج تکراری از مدیریت آنها باشیم. الهه رجبی از نیروهای درون 
سازمانی به حساب می آید که می تواند کمک های زیادی در 

پیشبرد اهداف داشته باشد.
مدیرعامل شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی همچنین در 
مورد برنامه حمایتی این شرکت از فدراسیون ها برای اختصاص 
های  فدراسیون  ویژه  برنامه  این  کرد:  خاطرنشان  آنها  به  زمین 
غیرالمپیکی در نظر گرفته شده است. قرار است به این فدراسیون 
ها در مجموعه ورزشی آزادی زمینی تخصیصی داده شود تا از آن 
برای ساخت ساختمان اداری، آموزشی، کمپ تیم های ملی و ... 
استفاده شود. چگونگی بهره برداری از این زمین ها در تفاهم نامه 

ای که با آنها منعقد می شود، قید خواهد شد.
ثابت قدم بر لزوم ساخت و ساز موردنظر در بازه زمانی مشخص 
تاکید کرد و در توضیح آن گفت: در تفاهم نامه موردنظر برای 
العجل  ضرب   .. و  کمپ  آموزشی،  اداری،  ساختمان  ساخت 
مشخصی تعیین می شود. فدراسیون ها موظف هستند در بازه زمانی 
تعیین شده با جذب اسپانسر و منابع مالی موردنیاز، اقدام لازم برای 

ساخت مجموعه مورنظر و به سرانجام رساندن آن را انجام دهند.
وی تاکید کرد: اگر در بازه زمانی تعیین شده، فدراسیون ها اقدامی 
برای ساخت و ساز انجام نداده باشند یا اینکه آن را به سرانجام 
نرسانده باشند، قطعا زمین پس گرفته شده و به شرکت برگشت 
داده می شود. قرار نیست زمینی بلا استفاده در اختیار فدراسیون 

ها باشد.
مورد  در  ورزشی  اماکن  نگهداری  و  توسعه  شرکت  مدیرعامل 
»مدت زمان تعیین شده برای ساخت و ساز فدراسیون ها و اینکه 
بر  یا خیر؟«، گفت:  متفاوت است  برای هر فدراسیون  این زمان 
اساس پروژه ساخت، زمانی در تفاهم نامه همکاری قید می شود. 

فدراسیون ها باید بر اساس ضوابط قانونی عمل کنند.
ثابت قدم در مورد تعداد فدراسیون هایی که زمین در اختیارشان 
قرار داده می شود و اینکه برنامه شرکت توسعه و نگهداری اماکن 
چیست؟«،  المپیکی  های  فدراسیون  برای  زمینه  این  در  ورزشی 
گفت: فعلا ۲۰ فدراسیون غیرالمپیکی موردنظر هستند برای اینکه 
در آزادی زمینی را در اختیارشان قرار دهیم. برای فدراسیون های 
المپیکی هم برنامه مجزا داریم اینگونه که در یک محل مشخص 
و به صورت متمرکز، ساختمانی برای آنها ایجاد شود تا بتوانند به 
ویژه برای نشست ها، اجلاس ها و بخش دیپلماسی ورزش از آن 

استفاده کنند.
به گفته ثابت قدم، زمینی که نزدیک به در غربی مجموعه ورزشی 
انقلاب و ساختمان کمیته ملی المپیک است، برای این کار در نظر 
گرفته شده است. ضمن اینکه تمام فدراسیون های المپیکی می 
توانند از این ساختمان استفاده لازم را ببرند حتی فدراسیون هایی 
مانند کشتی، والیبال، بسکتبال و ... که در حال حاضر ساختمان 

مجزا و ویژه خود را دارند.
آزادی  ورزشگاه  کارکنان  اخیر  اعتصاب  مورد  در  همچنین  وی 
که در اعتراض به عدم پرداخت حق و حقوق آنها انجام شد و 
اینکه موضوع مربوط به پیمانکار می شود که به خوبی انتخاب 
نشده است، تصریح کرد: در این مورد اشتباهاتی صورت گرفته که 
باعث این مشکلات شده است. با افراد ناراضی صحبت شده است، 
پاداش و سنوات آنها پرداخت شده است و تا پایان سال هم به طور 

کامل با آنها تسویه می کنیم.
مدیرعامل شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی همچنین در 
مورد بدهی فدراسیون ها به این شرکت که در ادوار گذشته همیشه 
محل بحث بوده است، گفت: اختلاف نظرهایی در مورد اجاره ها 
وجود دارد، برخی با شرکت قرارداد دارند و برخی ندارند. هدف 
کلی ما این است که به ورزش کمک داشته باشیم و به ویژه نگاه 
بلندی به ورزش و فدراسیون های المپیکی داریم. تلاش این است 
با هماهنگی مدیریت توسعه و منابع وزارت ورزش در این زمینه 

هم به تعامل دست یابیم.

به نظر می رسد خرید جدید استقلال به جای اینکه دنبال فوتبال 
بازی کردن باشد، به دنبال جمع کردن پیراهن ستاره های فوتبال 

دنیا است.
در شرایطی که هواداران استقلال به شدت از شکست ۳ بر صفر برابر 
النصر عصبانی هستند، جوئل کوجو بعد از گرفتن پیراهن سادیو مانه 

در بازی رفت در بازی پیراهن کریستیانو رونالدو گرفت.
 از این بدتر اینکه کوجو عکسش با پیراهن ستاره پرتغالی فوتبال 
جهان را پست هم کرده است تا نشان بدهد نتیجه شکست چندان 
برای او اهمیتی نداشته است یا حداقل ارزش گرفتن پیراهن رونالدو 

برایش بیشتر بوده است.
این رفتار کوجو در حالی صورت گرفت که استقلال در شرایط 
دشواری قرار داشت و هواداران انتظار داشتند بازیکنان با تمام توان 
اما به نظر می رسد  برای جبران شکست بازی رفت تلاش کنند. 
کوجو بیشتر به جمع آوری پیراهن ستاره های فوتبال دنیا علاقه مند 
بوده است تا بهبود عملکرد تیم در زمین. این موضوع باعث شده 
است تا برخی از هواداران خریدهای اخیر استقلال را زیر سوال 
ببرند و بپرسند که آیا این بازیکنان واقعاً برای پیشرفت تیم آمده اند یا 

فقط به دنبال افزایش محبوبیت شخصی خود هستند.
این رفتار کوجو همچنین در حالی اتفاق افتاد که استقلال در لیگ 
برتر ایران نیز با مشکلاتی مواجه است و بازیکنان کلیدی مانند آرش 
رضاوند به دلیل مصدومیت غایب هستند. این غیبت ها فشار بیشتری 
را بر تیم وارد کرده است و انتظار می رفت بازیکنان جدید مانند 
کوجو بتوانند نقشی کلیدی در بهبود شرایط تیم ایفا کنند. اما به نظر 
می رسد برخی از این بازیکنان بیشتر به دنبال منافع شخصی خود 

هستند تا کمک به تیم.
در نهایت، این رفتار کوجو و سایر بازیکنان جدید استقلال می تواند 
نشان دهنده یک مشکل بزرگ تر در مدیریت و سیاست های خرید 
باشگاه باشد. اگر استقلال می خواهد به جایگاه سابق خود بازگردد، 
باید به جای تمرکز بر جذب بازیکنان مشهور، به دنبال بازیکنانی 
باشد که واقعاً برای پیشرفت تیم تلاش کنند و به هواداران احترام 

بگذارند.

رفتار زننده خرید جدید استقلال؛ 
به جای فوتبال فقط به دنبال 

پیراهن سلبریتی ها!

 تماما انتقاد به مدیران فوتبال بود. با وجود اینکه بسیاری از 
انتقادات به حق مطرح شد اما بد نیست یک سوزن به  این 

خودمان بزنیم و بعد یک جوالدوز به دیگران!
برتر  فوتبال  گذشته  شب  برنامه  دقایق  اکثر  انتظار  مطابق 
اختصاص  استقلال  باشگاه  ارکان  تمام  عملکرد  از  انتقاد  به 

داشت، از بازیکن بگیرید تا مدیران مجموعه آبی.
نهایی  النصر در مرحله یک هشتم  با شکست سنگین مقابل 
لیگ نخبگان آسیا نیز این انتقادات بیراه نبود اما مساله ای که 
نادیده گرفته شد، نقش خود صدا و سیما در پدید آمدن این 

مشکلات برای باشگاه های ایرانی است.
چهار  سه  استقلال  گفت:  برنامه  در  میثاقی،  حسین  محمد 
بازیکن در حد نام این تیم دارد، این تیم باید بازیکنانش در 
حد تیم ملی باشند و بازیکن بزرگ می خواهد. بازیکنی که 
میثاقی زمان  بماند که  بازی کند. حالا  این سطح  بتواند در 
پنجره نقل و انتقالاتی می گفت بازیکن ۵۰ میلیاردی خریدن 
که هنر نیست، بروید بازیکنی بخرید که بتوانید او را تبدیل 

به ستاره کنید. از یک ناشناس ستاره بسازید!
اندازه  این  ماه  میثاقی طی چند  نظر  افتاده  اتفاقی  اینکه چه 
تغییر داشته هم بماند اما به او توصیه می کنیم یک سوزن به 

خود بزند و بعد یک جوالدوز به دیگران.
وقتی از تریبون صدا و سیما به استقلال و پرسپولیس گفته می 
شود بازیکن بزرگ بخرند، آن هم بلافاصله پس از شکست از 
تیم های عربستانی، باید شرایط را هم مقایسه کرد. تیم های 
عربستانی ورزشگاه اختصاصی دارند، پول بلیت فروشی می 
گیرند، به چاه نفت وصل هستند و نکته قابل توجه صداسیما، 

حق پخش دارند!
روی  اسپانسر  نام  است  قرار  وقتی  عربستان  در  همچنین 
به  دادن  تبلیغ  برای  اسپانسر  آن  شود،  درج  ها  تیم  پیراهن 

تلویزیون های عربستان تحت فشار قرار نمی گیرد!
به  ای  توصیه  چنین  تریبونش  از  تواند  می  زمانی  تلویزیون 
استقلال و پرسپولیس کند که خود سهم خود یعنی حق پخش 
چه  سیما  و  صدا  باشد.  داشته  انتظار  زمان  آن  و  بدهد  را 
را  انتظاراتی  چنین  که  کرده  فوتبال  های  باشگاه  به  کمکی 

مطرح می کند و همیشه هم طلبکار است؟
اگر میثاقی ناراحت نمی شود، دفعه بعد که خواست دکترین 
از  اول  بزند؛  حرف  بزرگ  بازیکن  جذب  از  و  بدهد  ارائه 
استقلال  به  را  پخش  حق  پول  بخواهد  تلویزیون  مدیران 
خرید  برای  شان  ها چپ  سرخابی  که  بدهند  پرسپولیس  و 

بازیکنان مورد علاقه آقا محمد حسین عزیز پر باشد!

تلویزیون پول حق پخش را بدهد، 
بعد مجری اش به استقلال و پرسپولیس 

بازیکن گران توصیه کند!



پزشکیان:

 قرار نیست مقابل کسی سر خم کنیم 
زبان تهدید و زور برای ما قابل قبول نیست

باشیم،  داشته  رابطه  دنیا  با  باید  ما  گفت:  جمهور  رییس 
قرار  ولی  کنیم،  دعوا  یا  کرده  قهر  کسی  با  نمی خواهیم 
با عزت  ما  کنیم؛  برابر کسی سر خم  با ذلت در  نیست  هم 

می میریم ولی با ذلت نمی سازیم. 
»مجمع  اعضای  میزبان  امسال  مهر   26 که  پزشکیان  مسعود 
نشست  مهمان  گذشته  روز  عصر  بود،  ایران«  کارآفرینان 
نظرات  شنیدن  ضمن  تا  بود  مجمع  این  اعضای  اقتصادی 
بخش  فعالان  این  با  دولت  همکاری  زمینه های  درباره  آنان 

خصوصی گفتگو و تبادل نظر کنند.
نشست،   این  در  خود  سخنان  ابتدای  در  جمهور  رئیس 
یک  انتخاب  برای  شده  مطرح  پیشنهاد  از  استقبال  ضمن 
فعالان  و  جمهور  رئیس  دفتر  بین  مستمر  ارتباطی  کانال 
بیان  با  ایران،  کارآفرینان  مجمع  جمله  از  خصوصی  بخش 
اینکه بنده خودم هم، شخصا و به طور جدی، پیگیر تسهیل 
فعالیت فعالان بخش خصوصی و همکاری آنها با بخش های 
است  مصمم  چهاردهم  دولت  داشت:  اظهار  هستم،  دولتی 
کند  واگذار  بخش خصوصی  به  را  دولتی  شرکت های  همه 
دولتی  دستگاه های  مجموعه  زیر  از شرکت های  دسته  آن  و 
که امکان واگذاری کامل آنها به بخش خصوصی نیست، هم 
باید با ساز و کار خصوصی اداره شوند، چرا که تجربه نشان 

داده دولت بنگاه دار شایسته و کارآمدی نیست.
 پزشکیان با اشاره به اعلام آمادگی فعالان بخش خصوصی 
تولید  زمینه  در  خصوص  به  ناترازی ها  رفع  به  کمک  برای 
برق افزود: قبلا هم گفته ام و باز هم تاکید می کنم که دولت 
از همکاری هر کسی که بتواند به رفع مشکلات کشور کمک 
حال  در  اقدامات  پیگیر  شخصا  بنده  می کند.  استقبال  کند، 
انجام برای ایجاد ظرفیت های جدید تولید برق به خصوص 
بر به صرفه بودن  نیروگاه های خورشیدی هستم و  در زمینه 

وسواس  و  دقت  با  اجرایی  اقدامات  و  تجهیزات  کیفیت  و 
زیاد نظارت دارم.

حرف  روی  بر  اینکه  بر  دوباره  تاکید  با  جمهور  رئیس 
خودمان برای میدان دادن به بخش خصوصی به طور جدی 
این بخش خصوصی  دارم  باور  پایبند هستیم، تصریح کرد: 
زیادی  بسازد. کشور مشکلات  را  می تواند کشور  که  است 
و  نیست  تداوم  قابل  فعلی  روند  شوند؛  حل  باید  که  دارد 
این بخش خصوصی است که می تواند در رفع مشکلات و 
معضلات نقش آفرینی موثر داشته باشد. علاوه بر عرصه رفع 
با متخصصان و  نیز داریم که  برنامه های دیگری  ناترازی ها، 
مسئولان درباره آنها مشورت کرده ایم و باید نظر شما فعالان 
نیز درباره راهکارهای علمی و اجرایی  را  بخش خصوصی 
رفع این مسائل اخذ و با همکاری یکدیگر آنها را اجرا کنیم.

اقتضائات،  گرفتن  نظر  در  با  باید  اینکه  بیان  با  پزشکیان   
برای  منطقه،  هر  توانمندی های  و  مزیت ها  ظرفیت ها، 
گفت:  کنیم،  طراحی  اجرایی  و  علمی  راهکار  آن  مشکلات 
کرد.  تجویز  کلی  نسخه  یک  مشکلات  برای  نمی شود 
راهکارها را در برش های استان، شهرستان و بخش طراحی 
خواهیم کرد و اختیارات متناسب با مسئولیت ها نیز تفویض 
خواهند شد تا اگر در روند اجرا در منطقه ای مشکلی پیش 
کسب  معطل  کار  و  باشد  فصل  و  حل  قابل  همانجا  آمد، 

تکلیف از مرکز نماند.
خلق  موضوع  طرح  به  اشاره  با  همچنین  جمهور  رئیس 
واسطه گری،  یا  تولید  بخش  به  آن  ورود  تاثیر  و  نقدینگی 
این  برای  کارگروهی  که  است  مناسب  کرد:  خاطرنشان 
موضوع تشکیل شود تا نظرات کارشناسی شما فعالان بخش 
دارید،  زمینه  این  در  سازنده ای  تجربیات  که  را  خصوصی 
به  کافی  نقدینگی  تزریق  برای  یکدیگر  همفکری  با  و  اخذ 

سوداگری،  عرصه  به  آن  ورود  از  جلوگیری  و  تولید  بخش 
راهکارهای اجرایی طراحی کنید. امروز علوم و عرصه های 
شاخه های  و  جزئیات  قدر  آن  اقتصاد،  جمله  از  مختلف، 
متعدد دارند که یک نفر نمی تواند در همه زیرشاخه های آن 

صاحب نظر باشد.
 پزشکیان با بیان اینکه اعتقاد راسخ دارم که اگر بستر فعالیت 
می توانند  آنها  کنیم،  آماده  بخش خصوصی  فعالان  برای  را 
ما  اگر  اظهار داشت:  به حل مشکلات مملکت کمک کنند، 
خودمان، خودمان را تحریم نکنیم، آمریکا یا هر کس دیگری 
رابطه  دنیا  با  باید  ما  کند.  تحریم  را  ما  راحتی  به  نمی تواند 
کنیم،  دعوا  یا  کرده  قهر  با کسی  نمی خواهیم  باشیم،  داشته 
کنیم؛  خم  سر  کسی  برابر  در  ذلت  با  نیست  هم  قرار  ولی 
مذاکره  اگر  نمی سازیم.  ذلت  با  ولی  می میریم  عزت  با  ما 
می نشینیم  باشد،  متقابل  منافع  و  احترام  مبنای  بر  و  با عزت 
حرف می زنیم، ولی زبان تهدید و زور به هیچ وجه برای ما 

قابل قبول نیست.
رئیس جمهور افزود:ما با اتکا به همین افرادی که دور این 
کرده  شروع  کوچک  کار  و  کسب  یک  از  و  نشسته اند  میز 
سختی  افراد  و  کشیده اند  بالا  سطح  این  تا  را  خودشان  و 
و  شما  اگر  بسازیم؛  را  کشور  می توانیم  هستند،  کشیده ای 
بستر  تسهیل  و  موانع  رفع  برای  و  کنیم  باور  را  ما خودمان 
فعالیت ها تلاش کنیم، می توانیم راه پیدا کنیم یا راه بسازیم.

و  دعوا  از  پرهیز  را  مسیر  این  در  موفقیت  شرط  پزشکیان   
اختلاف عنوان و تصریح کرد: مرتب به من می گویند و گلایه 
می کنند که آقا فلان فرد یا فلان گروه با رویکرد وفاق مثلا 
اینطور عمل کرده است، من اما می گویم که ما راه دیگری 
هر  کنیم، وضع  دعوا  مرتب  بخواهیم  اگر  نداریم.  وفاق  جز 

روز از اینکه هست بدتر خواهد شد.
باید  ما  از  کدام  هر  اینکه  بیان  با  ادامه  در  جمهور  رئیس 
اندازه خودمان را بدانیم و در حوزه ای که تخصص و تجربه 
همه حوزه ها  در  بخواهیم  اگر  گفت:  کنیم،  اظهارنظر  داریم 
اینکه  ماست.  عمیق  نشانه جهالت  فقط  این  کنیم،  اظهارنظر 
بدانیم کجای مسیر هستیم، قدم اول است؛ باید بدانیم که چه 

می دانیم و چقدر می دانیم.
اینکه  بر  تاکید  با  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  پزشکیان   
کنید  ما کمک  به  تجربیات خودتان  با  باید  کارآفرینان  شما 
شایسته  جایگاه  به  ماست،  همه  ایران  که  را  ایران  این  تا 
مسئولان  در سطح  امروز  کرد:  خاطرنشان  برسانیم،  خودش 
عالی کشور وفاق و انسجام بسیار خوبی وجود دارد و رهبر 
ما  برخورده ایم،  مشکل  به  جا  هر  نیز  اسلامی  انقلاب  معظم 
را یاری کرده اند. همه مصمم هستیم که بستر فعالیت بخش 
خصوصی را تسهیل کنیم و اگر این اتفاق نیفتد، باید در میان 

خودمان به دنبال مقصر باشیم.
فعالان  تلاش های  از  صمیمانه  قدردانی  با  جمهور  رئیس 
اعتبار تلاش های  به  اظهار داشت: مملکت  بخش خصوصی 
شما سرپا ایستاده است. تا پیش از این ما نفت می فروختیم 
و فکر می کردیم که داریم کشور را اداره می کنیم، حالا اما 
ببینیم کسانی که نفت نداشته اند چگونه کشور خود را  باید 
اداره کردند و پیشرفت هم داشتند. ما در این کشور همه چیز 
داریم و فقط باید به جای دعوا و اختلاف، منسجم و مصمم 

به دنبال رفع مشکلات و آبادانی کشور باشیم.

عیار بریکس در مواجهه با »اول آمریکا«

موافقت اوکراین با آتش بس 30 روزه؛ 

آمریکا توقف تبادل اطلاعاتی با کی یف را لغو می کند

کالاس:

جایگزینی برای راه حل دیپلماتیک در موضوع هسته ای ایران وجود ندارد

حاجیدلیگانی:

 ایران با اعمال فشارهای حداکثری پای میز مذاکره نمی نشیند

رسانه های آمریکایی گزارش دادند، بر اساس بیانیه مشترک 
هشت  از  بیش  از  پس  و  اوکراین  و  آمریکا  متحده  ایالات 
ساعت گفتگوهای طرفین در عربستان سعودی با هدف پایان 
دادن به جنگ، اوکراین اعلام کرد که آتش بس ۳۰ روزه با 

روسیه را می پذیرد. 
پس  توافق  این  کرد:  اعلام  آمریکا  بی سی  ان  شبکه سی   
از بیش از هشت ساعت مذاکرات میان مقامات اوکراینی و 
هیات آمریکایی به رهبری مارکو روبیو، وزیر امور خارجه 
ایالات متحده، در شهر جده عربستان سعودی به دست آمد.

در بیانیه مشترک ایالات متحده آمریکا و اوکراین که توسط 
وزارت امور خارجه آمریکا منتشر شد، آمده است: »اوکراین 
برای  متحده  ایالات  پیشنهاد  پذیرش  برای  را  آمادگی خود 
برقراری آتش بس موقت ۳۰ روزه که با توافق طرفین قابل 
تمدید است و منوط به پذیرش و اجرای همزمان از سوی 
فدراسیون روسیه است، اعلام کرد. ایالات متحده به روسیه 
اطلاع خواهد داد که عمل متقابل روسیه، کلید دستیابی به 

صلح است.«
در این بیانیه آمده است که ایالات متحده آمریکا فوراً توقف 
تبادل اطلاعات را لغو کرده و کمک های امنیتی به اوکراین 

را از سر خواهد گرفت.
وزارت خارجه آمریکا اعلام کرد:  گام های مهمی در جهت 
پیشنهاد  و   شد  اتخاذ  اوکراین  به  دائمی  بازگرداندن صلح 
آتش بس به پذیرش از سوی طرف روسی و اجرای همزمان 

آن بستگی دارد.
کاخ سفید: دیدار با مقامات اوکراین مثبت بود

کارولین لیویت سخنگوی کاخ سفید نیز در جمع خبرنگاران 
با اشاره به گزارش های منتشر شده از دیدار مقامات آمریکا و 
اوکراین در عربستان سعودی گفت: دیدار با مقامات اوکراین 

مثبت بود.
با  مقامات آمریکایی و اوکراینی در جده عربستان سعودی 
هدف ایجاد مسیری برای پایان دادن به جنگ سه ساله میان 
میان  متشنج   روابط  هفته ها  از  پس  و   اوکراین  و  روسیه 
دو  جمهوری  روسای  زلنسکی  ولادیمیر  و  ترامپ   دونالد 

کشور دیدار کردند.
از  برای  راهی  بعنوان  را  سه شنبه  روز  مذاکرات  طرف  دو 
ماه گذشته  پرتنش  از نشست  سرگیری روابط دوجانبه پس 
دیدار  آن  که  دادند  انجام  زلنسکی  با  معاونش  و  ترامپ 
مانع  به عنوان  را  تا کی یف  آن داشت  بر  را  ترامپ  پرتنش، 
اصلی صلح در اوکراین محکوم کند و همچنین کمک های 
را  اطلاعاتی  اشتراک گذاری  برخی  و  متحده  ایالات  نظامی 

متوقف کرد.
هیات  که  متحده  ایالات  خارجه  امور  وزیر  روبیو،  مارکو 
آمریکایی را رهبری می کند، روز دوشنبه پیش از مذاکرات 
نتیجه  به عنوان  اینجا  از  باید  که  چیزی  »مهم ترین  گفت: 
برجامانده باشد، این است که اوکراین آماده انجام کارهای 

دشوار است.«

زلنسکی نیز آمادگی خود را برای صلح اعلام کرده، اگرچه 
بارها هشدار داده است که هر توافقی باید تضمین های لازم 
برای مقابله با تجاوزات آینده روسیه را شامل شود. او روز 
دوشنبه به عربستان سعودی سفر کرد تا با محمد بن سلمان 

ولیعهد سعودی دیدار و گفتگو کند.
رئیس جمهوری اوکراین  در پستی در شبکه های اجتماعی 
پس از دیدار دو رهبر گفت که با سلمان درباره »گام ها و 
شرایط لازم برای پایان دادن به جنگ و تأمین صلح پایدار و 

قابل اعتماد« گفتگو کرده است.
زلنسکی گفت: »من به طور خاص بر موضوع آزادی زندانیان 
گامی  به  تواند  می  که  کردم  تاکید  فرزندانمان  بازگشت  و 
تبدیل  دیپلماتیک  های  تلاش  در  اعتماد  ایجاد  در  کلیدی 
شود. بخش قابل توجهی از بحث به چارچوب های تضمین 

های امنیتی اختصاص داشت.«
ایالات  تیم  با  »کار  برای  اوکراینی  هیات  یک  که  گفت  او 
متحده« روز سه شنبه در این کشور می ماند. زلنسکی گفت 
که امیدوار است »نتایج عملی« از نشست ایالات متحده و 
این مذاکرات  اوکراین در  اوکراین حاصل شود و  موضع 

کاملا سازنده خواهد بود.
دولت ترامپ در پی دستیابی به یک توافق صلح برای پایان 
تا  دهد  می  قرار  فشار  تحت  را  یف  کیی  جنگ،  به  دادن 
می خواهد  اوکراین  از  همچنین  سفید  کاخ  بدهد.  امتیازاتی 
قرارداد بحث برانگیز مواد معدنی را که ترامپ به عنوان راهی 
برای بازپرداخت ده ها میلیارد کمک ارسال شده به اوکراین 

از سال 2۰22 به این کشور تنظیم کرده است، امضا کند.
روبیو گفت روس ها باید کارهای دشواری نیز انجام دهند، 
اگرچه ترامپ و مقامات ارشد او نگفته اند که چه امتیازاتی 
کنندگان  مذاکره  شود.  درخواست  مسکو  از  است  ممکن 
ریاض،  در  گذشته  ماه  بار  اولین  برای  روسیه  و  آمریکایی 

عربستان سعودی با یکدیگر دیدار کردند.
یک منبع نزدیک به زلنسکی به شبکه خبری ای بی سی نیوز 
ایالات  با  اوکراین در مذاکرات خود  تایید کرد که  آمریکا 
این  که  کرد  خواهد  مطرح  را  را  جزئی  بس  آتش  متحده 
آتش بس به حملات هوایی دوربرد و حملات دریایی مربوط 

می شود.
چارچوب زمانی برای آتش بس نامشخص است.

هیچ  کرد:  اعلام  اروپا  اتحادیه  خارجی  سیاست  مسئول 
ایران  برنامه هسته ای  جایگزینی برای راه حل دیپلماتیک در 

وجود ندارد.
بی  اروپا  اتحادیه  خارجی  سیاست  مسئول  کالاس«  کایا 
اشاره به خروج یکجانبه آمریکا از توافق هسته ای موسوم 
به »برجام« با ایران در سال 2۰۱۸ و نیز انفعال کامل اروپا 
در خصوص تعهداتش در قبال تهران، در سخنانی ادعا کرد: 
ادامه گسترش برنامه هسته ای ایران با تعهدات تهران در تضاد 

است!
هیچ  کرد:  اضافه  اروپا  اتحادیه  خارجی  سیاست  مسئول 
جایگزینی برای راه حل دیپلماتیک در برنامه هسته ای ایران 

وجود ندارد.
»کایا کالاس« در ارتباط با جنایت های اخیر تروریست های 
وابسته به الجولانی علیه مردم سوریه نیز گفت: ما آماده ایم 
را  ها  تحریم  اوضاع،  وخامت  هرگونه  مشاهده  در صورت 

مجدداً علیه سوریه اعمال کنیم.
فلسطین  مظلوم  مردم  بار  اسف  وضعیت  در خصوص  وی 
هم گفت: ما هر گونه تلاش برای ایجاد تغییرات جمعیتی یا 
سرزمینی در غزه را قویا رد می کنیم. ما از طرح بازسازی 
و  شد  ارائه  قاهره  اجلاس  در  اخیراً  که  عربی  کشورهای 
استقبال  شد،  تصویب  نیز  اسلامی  همکاری  سازمان  توسط 

می کنیم. طرح عربی برای غزه در مورد بحث درباره آینده 
با شرکای عرب  ایده ها را  این  نوار غزه جدی است و ما 
فلسطین  آینده  از دولت  ما  میان خواهیم گذاشت.  خود در 
از آن )دولت  ناپذیر  حمایت می کنیم. غزه بخشی جدایی 
آینده فلسطین( است و بروکسل با جامعه بین المللی برای 

بازسازی نوار غزه همکاری خواهد کرد.
این مقام اتحادیه اروپا افزود: کمک های بشردوستانه به غزه 
نباید سیاسی شود یا به شرایط مرتبط باشد. همه موانعی که 
مانع ازارسال کمک ها به نوار غزه می شود، باید برداشته شود.

جمهوری  گفت:  مجلس   ۹۰ اصل  کمیسیون  رئیس  نایب 
با  ایران زیر بار حرف زور نمی رود و محال است  اسلامی 
اعمال فشارهای حداکثری از سوی دشمنان، پای میز مذاکره 
بنشیند.حسینعلی حاجی دلیگانی با اشاره به بخشی از بیانات 
اخیر مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه »هدف طرف مقابل از 
و هدف  است  افکار عمومی  در  فشار  ایجاد  مذاکره  تکرار 
آن ها مذاکره نیست، بلکه تحکم و تحمیل است، اظهار کرد: 
زور  زبان  و  قلدری  با  که  کرده اند  عادت  آمریکا  مقامات 
که  بدانند  باید  اما  کنند،  برقرار  ارتباط  دیگر  کشورهای  با 

جمهوری اسلامی ایران زیر بار حرف زور نمی رود.
وی بیان کرد: اخیراً جهانیان دیدند ترامپ چه رفتار از بالا 
به پایین و قلدرانه ای با رئیس جمهور اوکراین داشت. رفتار 
مسئله  این  مبین  خوبی  به  اوکراین  مقامات  با  آمریکایی ها 

است که آنان قابل اعتماد نیستند و نقض عهد می کنند.
نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی تصریح 
از  کشورها  از  بسیاری  با  را  آمریکا  زورگویانه  رفتار  کرد: 
و  می بینیم  فارس  خلیج  حاشیه  کشورهای  از  برخی  جمله 
برخی  به  نسبت  غربی  کشورهای  از  برخی  و  آمریکا  نگاه 

با  تا زمانی  از دولت های منطقه همانند گاو شیرده است و 
این کشورها خوب هستند که آنان را حسابی بدوشند و از 

منابع شان بهره ببرند.
نایب رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: جمهوری اسلامی ایران همواره در مقابل زورگویی های 
آمریکا و غربی ها ایستاده است و باز هم به مقاومت و عزت 

خود در برابر مستکبران عالم ادامه می دهد.

 »دونالد ترامپ« نشان داده قصد دارد سردرگمی استراتژیک 
دولت دموکرات ها در قبال توسعه »بریکس« را کنار بگذارد. 
است  ممکن  اما  آمریکا  کنونی  رئیس جمهوری  سیاست 
پیامدهایی معکوس به بار آورد. رئیس جمهوری آمریکا چندی 
پیش، کشورهای عضو بریکس را به وضع تعرفه صد درصدی 
دیگر  بریکس  تهدید  این  با  مدعی شد،  و سپس  کرد  تهدید 
مرده است!این در حالی است که با توسعه قلمرو بریکس به 
خصوص در سال های اخیر، بسیاری بروز چالش هایی جدی 
پیش بینی  را  بین الملل  اقتصاد  عرصه  در  دلار  یکه تازی  برابر 
روسیه،  برزیل،  کشورهای  از  متشکل  بریکس  کرده اند.گروه 
به عنوان یک  اخیر  آفریقای جنوبی، در دو دهه  هند، چین و 
نیروی سیاسی و اقتصادی در برابر نظم جهانی تحت رهبری 
غرب و به ویژه آمریکا ظهور کرده است.این گروه که در سال 
2۰۰۹ تاسیس شد، با هدف کاهش سلطه نهادهای مالی غربی 
و افزایش نفوذ کشورهای در حال توسعه در نظام بین الملل 
گسترش  با  به ویژه  اخیر،  سال  دو  یکی  در  گرفت.  شکل 
جمهوری  مانند  کشورهایی  پیوستن  و  گروه  این  عضویت 
اسلامی ایران، مصر، اتیوپی، امارات متحده عربی و اندونزی، 
اقتصادی  هژمونی  برای  جدی تر  چالشی  عنوان  به  بریکس 
این  اهداف  مهم ترین  از  یکی  است.  آمریکا خودنمایی کرده 
گروه، کاهش وابستگی به دلار آمریکا به عنوان ارز غالب در 
و  اقتصادی  منافع  مستقیم  طور  به  که  است  جهانی  تجارت 
ژئوپلیتیکی ایالات متحده را تهدید می کند. )با روی کار آمدن 
دولت دوم دونالد ترامپ در ژانویه 2۰2۵، رویکرد آمریکا در 
است.  تهاجمی تر شده  و  مرحله ای جدید  وارد  بریکس  قبال 
ترامپ که در دوره اول ریاست جمهوری خود )2۰2۱-2۰۱۷( 
تعرفه ها  از  گسترده  استفاده  و  سیاست های حمایت گرایانه  با 
با شدت  را  استراتژی  این  نیز  دوم  دوره  در  شناخته می شد، 
به عنوان یک تهدید آشکار  بریکس را  بیشتری دنبال کرده و 

برای تسلط دلار هدف قرار داده است.
فراز و فرودهای مواجهه آمریکا با بریکس

بود.  همراه  تنش  با  ابتدا  همان  از  آمریکا  با  بریکس  روابط 
ایالات متحده، که از زمان جنگ جهانی دوم با تکیه بر دلار 
به عنوان ارز ذخیره جهانی، هژمونی مالی خود را حفظ کرده 
تسلط  این  تضعیف  برای  تلاشی  به عنوان  را  بریکس  است، 
می بیند.در دوره اول ریاست جمهوری »باراک اوباما« واشنگتن 
بریکس  به  نادیده انگارانه  حدی  تا  و  محتاطانه  رویکردی 
ترامپ در سال 2۰۱۷،  آمدن دونالد  با روی کار  اما  داشت. 
این رویکرد به سمت تقابل آشکار تغییر کرد. ترامپ در دوره 
اول خود با اعمال تعرفه های سنگین بر کالاهای چینی و فشار 
بر دیگر اعضای بریکس مانند هند، تلاش کرد نفوذ اقتصادی 

این گروه را محدود کند.
)سیاست های دولت دوم ترامپ در قبال بریکس

از  که  ریاست جمهوری خود  دوره  دومین  در  ترامپ  دونالد 
2۰ ژانویه 2۰2۵ )اول بهمن ۱۴۰۳( آغاز شد، از همان ابتدا 

بریکس را به عنوان یک هدف اصلی تقابل در سیاست خارجی 
آذر   ۱۰(  2۰2۴ نوامبر   ۳۰ در  داد.او  قرار  خود  اقتصادی  و 
خود  اجتماعی  پلتفرم  در  سوگند،  مراسم  از  پیش  و   )۱۴۰۳
کشورهای  اینکه  »دوره  کرد:  اعلام  سوشال  تروث  یعنی 
نظاره گر  فقط  ما  و  بگیرند  فاصله  دلار  از  بخواهند  بریکس 

باشیم، پایان یافته است.«
اهرم تعرفه برای فشار بر اعضای بریکس

یکی از بارزترین ویژگی های سیاست ترامپ در قبال بریکس، 
استفاده از تعرفه ها به عنوان ابزاری برای فشار اقتصادی است.

که  کرد  اعلام   2۰2۵ فوریه  در  آمریکا  رئیس جمهوری 

تعرفه هایی تا سقف ۱۵۰ درصد بر کشورهای بریکس که به 
تلاش برای تضعیف دلار ادامه دهند، اعمال خواهد کرد. این 
تهدید به ویژه چین و روسیه را هدف قرار داده است که به 
ترتیب بزرگ ترین شرکای تجاری و از منتقدان اصلی هژمونی 
بر  درصدی   2۵ تعرفه های  همچنین،  می آیند.  شمار  به  دلار 
کالاهای  بر  درصد  تعرفه۱۰  و  مکزیک  و  کانادا  از  واردات 
چینی که از فوریه 2۰2۵ وضع شد، نشان دهنده گسترش این 
این  ترامپ  است.  آمریکا  تجاری  دیگر شرکای  به  استراتژی 
از دکترین »اول آمریکا« خود می داند که  سیاست را بخشی 
بهمن  )اول   2۰2۵ ژانویه   2۰ ریاست جمهوری  یادداشت  در 
۱۴۰۳( با عنوان »سیاست تجارت اول آمریکا« نیز بر آن تاکید 
توافقات  فوری  بازنگری  خواستار  یادداشت  است.این  شده 
تجاری مانند توافقنامه آمریکا-مکزیک-کانادا )USMCA( و 
مقابله با اقدامات چین در زمینه انتقال فناوری و نقض مالکیت 
معنوی شده است.با این حال، منتقدان استدلال می کنند که این 
رویکرد نه تنها بریکس را متوقف نمی کند، بلکه ممکن است 
انگیزه این گروه برای ایجاد جایگزین های مالی را تقویت کند. 

رویکرد ترامپ به دلار و هژمونی مالی
»بی رقیب«  و  »قدرتمند«  را  دلار  خود،  اظهارات  در  ترامپ 
را  آن  جایگزینی  برای  تلاش  هرگونه  و  کرده  توصیف 
»غیرممکن« خوانده است.ترامپ در ۳۱ ژانویه 2۰2۵ )2 بهمن 
۱۴۰۳( در شبکه اجتماعی تروث نوشت: »هیچ شانسی برای 
وجود  بین المللی  تجارت  در  بریکس  توسط  دلار  جایگزینی 
مواجه  تعرفه ها  با  باید  کند،  تلاش  که  کشوری  هر  و  ندارد 

شود.« )
واکنش ها به سیاست های ترامپ

میان  در  متفاوتی  واکنش های  ترامپ  تعرفه محور  سیاست 
بزرگ ترین  که  چین،  است.  داشته  دنبال  به  بریکس  اعضای 
است،  توسعه  در حال  از کشورهای  بسیاری  تجاری  شریک 
کمتر  کشورهای  برای  صفر  تعرفه های  با  که  کرده  اعلام 
را خنثی کند.  آمریکا  تعرفه های  اثرات  توسعه یافته، می تواند 
روابط  که  برزیل  و  هند  مانند  کشورهایی  دیگر،  سویی  از 
اتخاذ  محتاط تری  رویکرد  دارند،  آمریکا  با  دوستانه تری 
کرده اند و تمایلی به تقابل مستقیم نشان نداده اند. تفاوت ها از 
دید برخی ناظری نشان دهنده ضعف ساختاری بریکس است 
بلندپروازانه اش  اهداف  به  دستیابی  از  مانع  است  ممکن  که 

شود.
دولت دوم دونالد ترامپ رویکردی تهاجمی و تعرفه محور در 
قبال بریکس اتخاذ کرده است که ریشه در دکترین اول آمریکا 
از  سیاست ها،  این  دارد.  دلار  هژمونی  حفظ  برای  تلاش  و 
جمله تهدید به اعمال تعرفه های سنگین و فشار بر کشورهای 
عضو برای جلوگیری از کاهش وابستگی به دلار، نشان دهنده 
نگرانی عمیق واشنگتن از ظهور بریکس به عنوان یک نیروی 
نشان  شواهد  حال،  این  است.با  سیاسی  و  اقتصادی  متحد 
داشته  معکوس  نتیجه  است  ممکن  رویکرد  این  که  می دهد 
باشد. گسترش عضویت بریکس، افزایش تجارت به ارزهای 
ملی، و پروژه هایی مانند یوان دیجیتال و ارز پیشنهادی یونیت، 
نشانه هایی از عزم این گروه برای به چالش کشیدن نظم مالی 
رسمی  روایت  انتقادی،  منظر  هستند.از  آمریکا  رهبری  تحت 
آمریکا مبنی بر بی رقیب بودن دلار و ناتوانی بریکس در ایجاد 
اگرچه  می رسد.  نظر  به  خوش بینانه  حد  از  بیش  جایگزین، 
دلار همچنان ارز غالب جهانی است، اما فشارهای اقتصادی 
در  می تواند  روسیه،  و  چین  سوی  از  به ویژه  ژئوپلیتیکی،  و 
ترامپ،  سیاست های  کند.  تضعیف  را  تسلط  این  بلندمدت 
هرچند در کوتاه مدت ممکن است برخی اعضای بریکس مانند 
کشورهای  انگیزه  نهایت  در  اما  کند،  مردد  را  برزیل  و  هند 
مخالف هژمونی آمریکا را برای همکاری بیشتر تقویت خواهد 
کرد. تحلیل تحولات اخیر نشان می دهد که بریکس هنوز با 
اقتصادی  وابستگی  و  داخلی  ناهماهنگی  مانند  چالش هایی 
این وجود، تهدیدات  با  به غرب روبه رو است.  برخی اعضا 
تعرفه ای و تقابل آشکار دولت دوم ترامپ می تواند به تسریع 
تلاش های دلارزدایی منجر شود، به ویژه اگر چین بتواند نقش 
اینکه،  نهایت  کند.در  تثبیت  گروه  این  در  را  خود  رهبری 
موفقیت یا شکست بریکس در برابر سیاست های آمریکا نه تنها 
به توانایی های اقتصادی این گروه، بلکه به واکنش هماهنگ 
اعضایش به فشارهای خارجی بستگی دارد. تا مارس 2۰2۵، 
مالی  نظم  آینده  و  است  جریان  در  همچنان  رویارویی  این 
جهانی را به یکی از مهم ترین پرسش های دهه پیش رو تبدیل 

کرده است.
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